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زیست  فناوری

نسبت 
 خوارزمی 
با جهان 
فناوری 

 رمزارزها اطلاعات
و مدیریت دارایی

گفت وگو با ایثار و مصطفی قمری، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره بینوست که اعتقاد 
دارند در چند سال آینده انتظارات کاربران، بازار رمزارزها را حسابی دگرگون خواهد کرد  

گفت وگو 
با فعالان 
زیست فناوری 
کشور در حاشیه 
 رویداد 
»ایران بایو«

گفت و گو با 
عبدالمهدی 

مستکین، مدیر 
گروه فرهنگ 

کمیسیون ملی 
یونسکوی ایران
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جستاری از رضا جمیلی، سردبیر رسانه های چاپی راه کار درباره نسبت جامعه ایران و جامعه کسب وکاری

هم ادبیات مهم است و هم تاریخ، بیزینس من عزیز!

نمایش 
 نوآوری

در فاینکس 
پانزدهم 

صفحات ویژه
نمایشگاه بین المللی

صنعت مالی

هـــفــتهنــامه
اقتصادنــوآوری
ســـــــالسوم
شــمارهنودونهم
بیستویکمخرداد
۱ ۴ ۰ 2
صفـــحه  32
6۰هــزارتومان
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گفت و گو با کوثر کرمی 
که در زمینه اینترنت اشیا 

فعالیت می کند 

 رابین برای
مرغداری ها
Kچه می کند؟ A R A N G

99

برنامه هایی 
برای آینده

گفت و گو با صالح 
 خواجه دلویی

مدیرعامل هیتوبیت

20

 هدررفت
زمان و هزینه؟

معضل رفت و آمد 
بزرگ ترین مانع بازگشت 

کارمندان به دفتر 

27
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 تقسیم سکویا 
به سه وی سی

بزرگ ترین سرمایه گذار 
خطرپذیر جهان بین سه 

قاره تقسیم می شود
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یکی از دوستان کپی رایترم مدتی است 
به دنبال کار می گــردد و با وجــود اینکه 
رزومه خوبی دارد و از طرف شرکت های متعددی 
دعوت به مصاحبه می شود، ولی هنوز نتوانسته 
شغل دلخواهش را پیدا کند. علت اصلی هم یک 
مورد بسیار مهم است؛ اجبار به حضور در دفتر 
کار در تمام روزهای هفته. بزرگ ترین مشکل او 
ایــن اســت کــه در جمــع تمرکــز پایینــی دارد و 
نمی تواند وظایف محوله را با کیفیتی که مطلوب 
خودش باشد و در زمان مقرر به اتمام برساند. او 
در تنهایی بســیار کارآمدتر است، اما شرکت ها 
ایــن مســئله را نمی پذیرنــد و کار 
هیبریــدی را معــادل گریــز از 

مسئولیت در نظر می گیرند. 

 شــاید به نظر کسانی که 
مشــتاقانه در دفتــر کار 
حاضــر می شــوند و علاقه منــد به 
برقراری ارتباط نزدیک با همکاران 
خود هســتند، اصــلاً این مــورد به 
معضــل  ولــی  نیایــد،  چشــم 
شــهر،  ســطح  در  رفت و آمــد 
هزینه های آن و بعد هم قرار گرفتن در محیطی که 
عناصر برهم زننده تمرکــز در آن فراوان اند، برای 
عده ای بسیار مهم است. این موضوع مسئله ای 
جهانــی اســت و در همیــن شــماره کارنــگ و در 

صفحه برند کارفرمایی نیز به آن پرداخته ایم. 

 اما به نظر من حتی موضوع فراتر از کار 
از  هیبریــدی اســت. در بســیاری 

شرکت های ما، حتی در پیشروترین آنها، هنوز 
پروتکلــی بــرای شــیوه برخــورد بــا افــرادی بــا 
روحیــات متفاوت وجــود نــدارد. گویا بــا وجود 
آنکــه مدیــران از کمبــود نیــروی انســانی 
متخصــص و کارآمــد گلایــه دارنــد، هنــوز ایــن 
معضــل را به درســتی درک نکرده انــد. هزینــه 
رفت و آمــد نیروها در یــک مجموعه محاســبه 
نمی شــود، چه رســد بــه هزینــه مصاحبه های 
متعدد به دلیل شرایط صلب و غیرمنعطف در 
زمــان درخواســت نیــرو. مســئله گاه از این هم 
فراتر می رود و شــرکت های بزرگی را سراغ دارم 
که به خاطــر اضافــه نکــردن مبلغی بــه حقوق 
نیروی باسابقه ای که کارآمدی اش به مجموعه 
ثابت شــده، زیر بار هزینه های ســنگین یافتن 
نیروی کار جدید و خالی ماندن جایگاه شغلی 

و ضررهای ناشی از آن می روند.

 شاید بهتر باشد در شرایطی که همگی 
در  متخصــص  نیــروی  کمبــود  بــه 
زمینه های مختلف معترف هستیم، کمی بیشتر 
هوای منابع انسانی را در شرکت ها داشته باشیم؛ 
شــرایط افــراد متفــاوت بــا روحیــات و خلقیــات 
گوناگون را درک کنیم، در زمان خداحافظی با یک 
نیرو هزینه ها و فواید آن را بسنجیم و بی گدار به 
آب نزنیم. نه برای اینکه این شیوه ای انسانی تر در 
برخورد با افرادی است که تیم کاری ما را تشکیل 
می دهند )هرچند چه ایرادی دارد در زمانه ای که 
برخورد انسانی حکم کیمیا را دارد، چنین کنیم(، 
بلکه بــه خاطر مراقبــت از رونــد ســودآوری یک 

کسب و کار و حرکت آن در مسیر توسعه.

INTROسرآغاز

از ضروری ترین فاکتور توسعه کسب و کار غافل نشویم

 منابع انسانی، منابع انسانی 
و باز هم منابع انسانی

معاون فنی مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت تأیید کرد:

افزایش چشم گیر حملات سایبری 
سرعت و کیفیت اینترنت در بیش از ۹ ماه گذشته با شروع 
اعتراض ها در ایران با محدودیت ها و اختلال هایی همراه بوده 
که در چند سال گذشته شاید کمتر کاربری چنین تجربه ای را 

هنگام استفاده از اینترنت خود داشته است. 
یک بار توسعه شبکه عامل اختلال در اینترنت کشور اعلام 
می شود و بار دیگر قطع برق، اما کارشناسان شبکه و فعالان 
حوزه فنی اینترنت، عواملی چون دســتکاری در سیستم 
فیلترینگ یا افزایش حملات سایبری به شبکه زیرساخت 
را عامل اختلال و محدودیت های اینترنت اعلام می کنند. 
سهراب آغ بیات، معاون فنی مدیرعامل شرکت ارتباطات 
زیرســاخت نیــز در گفت وگو بــا »کارنگ«، هرچنــد اعلام 
نمی کند که حملات سایبری یکی از عوامل کاهش کیفیت 
سرعت اینترنت در کشور است، اما می گوید که حملات 
سایبری از به گفته او  شروع »اغتشاشات«، افزایش قابل 
توجهی داشته است. او در این زمینه و همچنین در زمینه 
میزان افزایش پهنای باند بین الملل از زمان شروع کار دولت 
سیزدهم آماری ارائه نمی دهد و تأکید می کند آمار در این 

زمینه به مراجع لازم ارائه می شود نه رسانه ها. 
همچنیــن او در ایــن گفت وگــو اعــلام می کند کــه نزدیک 
یک سوم ترافیک پهنای باند بین الملل در اختیار دو پلتفرم 
اینستاگرام و واتس اپ بوده که با فیلتر شدن آنها این آمار 
تغییر کــرده اســت. هرچنــد او تأکیــد می کند کــه در حال  
حاضر به خاطر استفاده بیش  از حد مردم از فیلتر شکن، 
استفاده از پهنای  باند بین الملل با فیلتر این دو پلتفرم کم 

نشده و تنها شگرد استفاده از آن تغییر پیدا کرده است.

آغ بیات درباره گلایه اپراتورهــای ارتباطی از افزایش حجم 
حمــلات ســایبری می گویــد: »آن چیــزی که جــزء وظایف 
شبکه زیرساخت است، این اســت که اتکی که از سمت 
لینک های بین الملل اینترنت به سمت داخل کشور می آید 
را شناســایی و دفع کنیم تا ترافیکی که به ســمت شــبکه 
پایین دست می رود و به مشترکان نهایی سرویس رسانی 
می شــود پــاک باشــد و در واقــع آی پی هایــی کــه شــبکه 
پایین دست از آن استفاده می کنند مشکل نداشته باشند، 
چون اتک عملاً یک آی پی داخل کشــور را مورد هدف قرار 
می دهد و با ســرازیر کردن حجم زیادی از ترافیک روی آن 

آی پی، دسترسی به آن را قطع می کند.«
او اضافه می کند: »شرکت زیرساخت در سمت بین الملل 
با همکاری پرووایدرهای خود حملات را شناسایی و از اتک 
جلوگیری می کند، ولی کنترل شــبکه مشــترکان انتهایی 
به شرکت زیرســاخت مربوط نیســت و بخش شناسایی 
و استفاده از سامانه های زیرساخت باید توسط مشترک 
و تأمین کننــده سرویســش صورت پذیــرد. در این راســتا، 
سال گذشته دستورالعملی در خصوص تعیین نقش ها و 
تفکیک وظایف با تأیید سازمان های نظارتی مانند افتا و… 

تدوین و به اپراتورها ابلاغ شده است.«
معــاون فنــی شــرکت ارتباطــات زیرســاخت می افزایــد: 
»جزئیات این دستورالعمل به شکل محرمانه به ذی نفعان 
قضیه ابلاغ شده و به طور کلی در این دستورالعمل نقش 
زیرســاخت، اپراتورها و… به صورت شــفاف برای مقابله با 

حملات کاملاً مشخص شده است.«

ابر آروان در واکنش به تحریم آمریکا: 

خدمات ابری ربطی به فیلترینگ ندارد
وزارت خزانــه داری آمریــکا بــا انتشــار بیانیه ای شــرکت 
»ابر آروان« را در ایران و دوبی تحریــم کرد. در ادامه این 
تحریم ، پویا پیرحســین لو، مدیرعامل و فرهــاد فاطمی، 
مدیر فنی این شرکت نیز در فهرست تحریم آمریکا قرار 
گرفته انــد. در این بیانیه خبــری، دلیل تحریــم ابر آروان 
و مؤسســان آن، »تســهیل سانســور اینترنت در ایران« 

عنوان شده است.
در همین زمینه هم ابر آروان در بیانیه ای کوتاه اتهام های 
وزارت خزانه داری آمریکا را که مبنای تحریم این شرکت 

و هم بنیان  گذارانــش قرار گرفتــه، رد کرده و یادآور شــده 
که خدمــات ابــری در هیچ نقطــه ای از جهان، مســتقیم 
یــا غیرمســتقیم نمی توانــد نقشــی در فیلترینــگ، 

محدودسازی یا قطع اینترنت داشته باشد.
در ادامه ایــن بیانیه ابــر آروان تأکید کــرده همان طور که 
شکایت این شرکت علیه اتحادیه اروپا در جریان است،  
ابر آروان با استفاده از تمامی ابزارهای مشروع حقوقی 
و بین المللــی علیــه تصمیــم وزارت خزانــه داری آمریــکا 

اقدام خواهد کرد.
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 چاپ چهارم قانون بی قانونی
کتــاب »قانــون بی قانونــی« از 
انتشارات »راه پرداخت« که با حمایت 
»گروه مالی توانا« منتشر شده بود، به 

چاپ چهارم رسید. 

یک زن؛ رئیس جدید
بانک مرکزی ترکیه

 دولت ترکیــه، یک زن به نــام »حفیظه 
غایــه ارکان« را کــه ۴۱ســاله اســت، 
به عنــوان رئیــس کل بانــک مرکــزی این 

کشور معرفی کرد.

ساعات جدید پایا و ساتنا
بر اســاس اعلام بانک مرکزی، 
بانک هــای عامــل پرداخت یــاری بایــد 
حداکثر تا ســاعت ۸ صبح، نســبت به 
واریــز وجــوه مرتبــط بــا پرداخت یــاران 

اقدام کنند.

اینترنت بدون فیلتر برای 
استادان دانشگاه

 وزیر علوم اعلام کرد: به زودی اینترنت 
بــدون فیلتــر بــرای اســتادان دانشــگاه 

فعال خواهد شد.

محمد مخبر، معــاون اول رئیس جمهوری در جلســه ای 
با فعالان اقتصاد دیجیتال و کسب وکارهای اینترنتی به 

بررسی مشکلات و دغدغه آنها پرداخته است.
در این جلسه خواسته های مختلفی از سوی کسب وکارها 
مطرح شــده که آن طور کــه خبرگــزاری ایرنا گــزارش داده، 
یکی از این خواســته ها »ارتقای دسترســی به اینترنت« 
بــوده اســت. ایــن خواســته دوباره ایــن انتقــاد را از ســوی 
کاربران و دیگر فعالان حوزه ICT به همراه داشــته که چرا 
کســب وکارها به دنبــال دسترســی بــه اینترنت خــاص یا 

همان طبقاتی هستند.
در مقابل این انتقاد، حســین اســلامی، رئیس ســازمان 
نظام صنفی رایانه ای تهران اعلام کرده که در این جلســه 
نه تنها صحبتی از دسترســی بــه اینترنــت طبقاتی برای 
کســب وکارها نشــده کــه حاضــران در جلســه خواســتار 
برگشتن وضعیت اینترنت به پیش از شهریورماه و شروع 

محدودیت های اینترنت شده اند.
حســین اســلامی در گفت وگو با »کارنــگ« تأکید می کند 
که در این جلســه تأکید شــده که اختلال و محدودیت در 
اینترنت هیــچ کمکــی بــه کشــور نمی کنــد. او می گوید در 
این جلســه بیش از همه در مورد رفع فیلتــر از گوگل پلی و 

یوتیوب صحبت شــد و اینکه باید از این دو ســرویس رفع 
فیلتر شــود. او در این مــورد گفــت: »در این جلســه اعلام 
کردیم که نظــر تخصصی وزیر ارتباطات هم این اســت که 
از گوگل پلــی و یوتیوب رفع فیلتر شــود، اما شــرایط نشــان 
می دهد که کشــور به نظــر تخصصــی وزیر ارتباطــات هم 
بی توجه است.« او ادامه داد: »طبق حکم رئیس جمهوری 
به دبیر شورای عالی فضای مجازی، ایشان مأمور شده اند 
تا در سیاســت های فیلترینگ بازنگری کننــد؛ بنابراین ما 
درصدد هستیم که موضوعات و مشکلات خودمان در این 
زمینه را به ایشــان منتقل کنیم تا بتوانیــم در این باره یک 
مصوبه تدوین کنیم، ولی ایــن کار نیازمند حمایت معاون 

اول رئیس جمهوری و دیگر دوستان است.«

 رئیس جمهــور موافق بــا رفع اختــال ولی 
مخالف با رفع محدودیت

تقریباً یک ماه از نشست فعالان حوزه اقتصاد دیجیتال 
و صنوف فعال در حــوزه ICT می گذرد؛ نشســتی که در 
آن برخی کســب وکارها خواســتار رفــع محدودیت های 
اینترنتی و اختلال های گاه وبیگاه اینترنت شدند. با این 
حال در این مدت نه اختلالی رفع شــده و نه محدودیت 

روی ســرویس های اینترنتــی از جملــه اینســتاگرام و 
واتس اپ برداشــته شده اســت. البته حســین اسلامی 
جلســه بــا رئیس جمهــوری را بســیار کمک کننــده و 
تأثیرگذار می داند. او در این زمینه گفت: »بعد از جلسه 
با رئیس جمهوری، ایشان نامه ای با پنج عنوان مختلف 
به آقــای محمدامین آقامیــری دادند و خودشــان اصرار 
دارند که این موضوعات بررســی و حل شــود. همچنین 
از آنجا که در حاشــیه جلســه بــا رئیس جمهــوری آقای 
هاشــمی، رئیس ســازمان نصر کشــور موضــوع اختلال 
اینترنت را دوباره مطرح کردند، ایشــان به شــدت پیگیر 
این موضوع هســتند و تا جایــی که اطــلاع دارم حداقل 
دو بار توســط رئیس دفتر رئیس جمهــوری این موضوع 
پیگیری شده است.« او ادامه داد: »در مورد محدودیت 
روی اینترنت خــود آقای رئیس جمهوری خیلی شــفاف 
اعلام کرده اند که نمایندگان این شــرکت ها باید حضور 
پیدا کنند؛ به همین دلیل در جلسه اخیر ما به موضوع 
متا و فیلترینگ اینستاگرام و واتس اپ خیلی نپرداختیم 
و بیشــتر به گوگل پلی، یوتیوب و موضوعات این چنینی 
پرداختیــم تــا اینهــا بازگشــت برایشــان اتفــاق بیفتــد و 

سپس در مورد متا صحبت کنیم.«

رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای تهران از جلسه با معاون اول رئیس جمهور می گوید

پیگیر تغییر سیاست های فیلترینگ هستیم

رمزارز چهل وسوم منتشر شد

اکوسیستمی که هنوز راه درازی در پیش دارد
حوزه رمزارز و کســب وکارهای آن درســت در یکی، دو ســال 
اخیر که بسیاری اکوسیستم آنلاین کشور را دچار رخوت و 
ســکون می دیدند، کار خودش را کرده و به پیش رفته و رشد 
کرده و یک داستان موفقیت قابل تحســین رقم زده است. 
عجیب آنکه در سال سخت 2022 و شکست ها و ریزش های 
شــدیدش، این اکوسیســتم با کمترین خطا و شکســت راه 
خودش را باز کرد و به پیش رفت. این چیزی است که رسانه 

»رمزارز « تلاش دارد بیشتر به آن و اهمیتش بپردازد.
تحریریه نشریه »رمزارز« در گفت وگوی اصلی این شماره به 
سراغ فرهاد فلاح، قائم مقام صرافی آبان تتر رفته است. فلاح 
بــاور دارد وقتی افراد می خواهند یک صنف یا اکوسیســتم 
تشکیل دهند، باید رقابت های خود را در یک فضای خاص 
کنار بگذارند. وقتی اتفاقی می افتد، ابتدا باید صرافی ها دور 

هم جمع شــوند و با هم صحبت کنند و تصمیم مشــترکی 
بگیرند. این مســئله عمدتاً نشــان دهنده شــکل گیری یک 
کامیونیتــی اســت. کامیونیتــی وقتــی شــکل می گیــرد کــه 
فعالان آن با هم در ارتباط باشــند. اما این ارتباط در جامعه 
ما وجــود ندارد. هــر صرافــی تصمیم خــود را می گیــرد و هر 
کســی ســاز خودش را می زنــد.  همچنیــن در شــماره چهل 
و ســوم رمــزارز گفت وگوهای مفصــل دیگری هم بــا مدیران 
ســایر صرافی هــای رمــزارزی می خوانید. گفت و گــو با میلاد 
احدی، مدیر مارکتینــگ صرافی ســرمایکس؛ علی خویی، 
مدیر محصول استیکینگ نوبیتکس و سجاد باقری، مدیر 
ســرمایه گذاری بینوســت از جملــه ایــن گفت و گوهاســت. 
متن کامل تمام این گفت وگو ها و سایر خبرها و گزارش های 

رمزارزی را می توانید در رمزارز چهل وسوم بخوانید.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

هم ادبیات مهم است
 و هم تاریخ، بیزینس من عزیز!

جستاری درباره نسبت جامعه ایران و جامعه کسب وکاری

فکر می کنم اواسط بهمن ماه بود. در جلسه ای در کمیسیون 
نــوآوری اتــاق تهــران و در بحبوحــه بحث هــای داغــی کــه 
استارتاپ ها و کســب وکارهای بزرگ آنلاین کشور داشتند، 
جمله ای شــنیدم کــه حیرت انگیز بــود! جمله ای کــه به من 
می گفت مدیــران موفق تریــن اســتارتاپ ها و هلدینگ های 
کشور به شــکلی خطرناک در دام پی آر کسب و کارهایشان 
افتاده انــد. بحث ها بر ســر این بود کــه چرا جامعــه در حال 

بدوبیــراه گفتــن بــه کســب وکارهایی اســت که 
خــود مهم تریــن قربانــی وضعیــت اینترنــت و 
محدودیت هــای آن هســتند. چرا وقتــی دولت 
عرصه عمومی و اجتماعی را بر مردم تنگ کرده 
و ایــن محدودیت هــا چنــد برابــر بیشــتر دامن 
کســب وکارها را هم گرفتــه، باز هرجا بنشــینی 
از مدیــران کســب وکارها به عنــوان هم دســت 
سانســور و محدودیت و... یــاد می کنند. اینکه 
چرا اعتماد عمومی به »جامعه کســب وکاری« 

تا این اندازه کم است.
بحث این بود که اوضــاع جامعه و مختصــات و متغیرهای 
اجتماعــی آن، از دروازه هــای کســب وکاری عبــور کــرده و تــا 
قلب کســب وکارهایی رســیده که تــا همین چند مــاه پیش 
فکر می کردند تنها جایی که باید به مسائل اجتماعی فکر 
کنند، همان کارزارهای گل درشــت و دم دستی »مسئولیت 
اجتماعی« شــان اســت. امــا آن روز در آن جلســه پرحرارت 
همه از خود می پرســیدند گناه ما چیســت... چــرا مایی که 
مهم ترین روزهــای جوانی مــان را برای ســاختن و کارآفرینی 
و البتــه ثروت   آفرینــی )اول و بیشــتر بــرای خــود و بعــد برای 
بسیاری دیگر از هم وطن های خود( خرج کرده ایم، این چنین 
آماج تهمت و ناسزا قرار گرفته ایم... آن قدر که برخی از آنها 
می گفتند تصویر کارآفرین موفق آنها حتی در بین اهل خانه 
و فامیل و نزدیکان شان بدل به آدم هایی شــده که برای پول 

حاضرند هم دست حکومت در هر کاری شوند!
آن روز به عنــوان روزنامه نــگار ایــن حــوزه کــه چند ســالی در 
حوزه های اجتماعی و حتی سیاسی هم کار رسانه ای کرده، 
از ضــرورت شــناخت جامعــه، تغییــرات آن و روح حاکــم بر 
آن گفتم. اینکه کافی نیســت در اتاق هــای خوش آب و رنگ 
استارتاپ ها و کســب وکارهایتان بنشــینید و فقط آمارها و 
نمودارهای رشد را بالا و پایین کنید و از اکسل شیت هایتان 

برای ترسیم آینده بهره ببرید... .
از این می گفتــم کــه جامعه شناســی و علوم میان رشــته ای 
مرتبط با کسب وکار این روزها ابزاری است برای اینکه بدانیم 
کجاها در حال گرفتن تصمیم های مدیریتی اشتباه و حتی 

خطرناک هستیم... اینکه وقتی کارمند یا مدیر میانی ای که 
حقوق بگیر شماست، راستی و درستی شــما را در مواجهه 
با یک جنبش مردمی قبول نــدارد، نمی توانید کمپین های 
پی آری سطح پایین در توییتر یا اینستاگرام پیاده کنید و بعد 
تصویر کســب وکارتان در اذهان عمومی را با تعداد لایک ها 
یا میزان دیده شــدن آن پست ها بســنجید. اینکه ارتباط با 
مردم و شناخت جامعه را نمی توان با کارهای پی آری که برای 
معرفی یک محصول تان همین چند ماه پیش 

به کار گرفته بودید، یکی بدانید!
آن جمله که در پاســخ به چنیــن ضرورت هایی 
که مطرح کــرده بــودم شــنیدم، این بــود: »مگر 
ما فیلســوف هســتیم که الان بنشــینیم از این 
صحبت کنیم که جامعه چــه می خواهد و چه 
تغییری کرده و مردم چــه مطالبات اجتماعی-

سیاســی دارنــد؟! 
یــک  مدیــر  مــن 
هلدینــگ هســتم 
و باید بــروم بــه هیئت مدیــره ام 
پاســخ بدهم که چرا آمار فروش 
اســتارتاپ هایم افت کــرده. چرا 
ریــزش 50درصدی داشــته ایم. 
به جای این بحث های فلسفی 
و جامعه شناختی به من بگویید 
الان چطــور بایــد فروشــم را بــه 
حالــت قبــل برگردانــم؟! به من 
ســاده و سرراســت راهکارهــای 
بیزینســی بدهیــد و بگوییــد 
بحران کسب وکارم را چه کنم!«

با خودم فکر کردم واقعــاً میزان 
فــروش اســتارتاپ های یــک 
هلدینــگ و آمارهــای آن، در 

روزهایی که خیابان های ایران صحنه تحولات بزرگ سیاسی-
اجتماعی اســت، آخرین مســئله مهم برای دیگران است. 
چطور مدیری در این جایگاه به این راحتی زمینه )کانتکست( 
متغیرهایی را که روی کسب وکارش این چنین تأثیر گذاشته، 
از صورت مسئله حذف می کند؟ چطور نمی خواهد جامعه 
و مردمــش را ببیند، امــا درآمدهایــش از آن جامعــه برایش 

حیاتی است؟!

 کاری که می شد کرد...
من آن روز ســرخورده شــدم. فکر کردم در اکوسیستمی کار 

می کنم کــه آدم ها فقــط دانــش بیزینــس دارنــد. مدیریت 
و ام بــی ای و اســکرام و او کــی آر و ترلــو و اکســل و ترم شــیت و 
طراحی محصول و جی پــی و ال پی و اســکیل آپ بلدند، اما 
اگر بخواهید با آنها درباره مردم ایران، خلق وخو و مطالبات 

تاریخی شان  حرف بزنید، حوصله ندارند. 
همین سرخوردگی بود که باعث شد بعدها اگر در رویدادی 
استارتاپی ببینم کسی شعری از حافظ یا حکایتی از مولانا 
نقــل می کنــد، گل از گلم بشــکفد که نه؛ هســتند کســانی 
کــه ورای بیزینــس و مهارت هــای ریاضــی وار آن بــه زندگــی 
و فرامتن هــای آن یــا بهتــر بگویــم اصل متــن آن هــم توجه 
دارنــد و مهارت هایــش را آموخته انــد. از شــعر و ادبیــات 
گرفتــه تــا جامعه شناســی و فلســفه و... هر کــس بــه قــدر 
وســع و علاقه منــدی و البتــه نیــازش، ســرش را از داده هــای 
کســب وکاری اش بالاتــر آورده و نگاهــی به دیگــر حوزه های 
دانش و علــوم و معرفت داشــته 
اســت. این گونــه هم نیســت که 
خود را بی نیاز از هر دانش و سواد 
و یادگیــری در حوزه هایی بدانیم 
که شاید مستقیماً نتوانیم آنها 
را در یــک ســتون یــا ردیــف یک 
اکسل شیت جای بدهیم، اما در 
کار و کســب و زندگی مان بسیار 
بســیار تأثیرگذارنــد. امــا هرچــه 
بیشتر می گشتم، کمتر آدم هایی 
از ایــن جنــس می یافتــم. یــا 
آدم هایی که از ضرورت شناخت 

جامعه بگویند...
از آن روز کــه چنــد ماهــی از آن 
می گذرد، این مســئله را به کنار 
نگذاشــتم. مدام درباره آن فکر 
کــردم و خوانــدم و بــا آدم هایــی 
از این اکوسیســتم که احســاس می کردم می شــود با آنها 
دربــاره اهمیــت ایــن حوزه هــای میان رشــته ای و فرامتنــی 
صحبــت کــرد، حــرف زده ام.  در کارنــگ، رســانه ای کــه 
سردبیری اش را بر عهده داشتم، به سراغ جامعه شناسان 
رفتم تا آنها از مختصات و بایدها و دغدغه های ایران امروز 
و مردمش برای کسب وکارها بگویند. از این بگویند که چرا 
مهم اســت مدیران و صاحبــان کســب وکارها این جامعه 
را بشناســند. آن هم یک جامعه ســیال در حال تغییر که 

شناختش کاری است سخت و پیچیده. 
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آیا ویژن پرو مانند آیفون 
تاریخ ساز می شود؟

برگ برنده تیم کوک
به عنــوان کســی کــه هنــوز آیفــون 7+ 
قدیمی شــده ام را دو دســتی چســبیده ام 
و اعتقــاد دارم فــرق چندانــی با آیفــون ۱۴ 
هفتاد میلیــون تومانی نــدارد، شــاید آدم 
مناســبی بــرای نوشــتن دربــاره کنفرانس 
جهانی توسعه دهندگان اپل نباشم. پس 
شما می توانید همین جا یک گزاره »ضد 
آینــده« بــار مــن کنیــد و از خوانــدن بقیه 
مطلب انصراف دهید. اما بدانید که من از 
طرفداران پروپاقرص اپل هستم. معتقدم 
این شرکت یک اکوسیستم از محصولات 
ســاخته که در نوع خود بهترین هســتند 
)و البتــه گران ترین. همیــن آیفــون ۱۴ اگر 
قیمتش نصف این بود، حتماً همین الان 
یکی سفارش می دادم. اما متأسفانه اپل 
به سود کم راضی نیست؛ هیچ وقت(. اپل 
اکوسیستمی ساخته که در آن مهم ترین 
نکتــه تجربــه کاربــری لذت بخش اســت. 
از لپ تــاپ تا ایرپــاد و آی مــک آن برای هر 
کاربری یــک تجربه بی نقص و جــذاب در 

کار با گجت های سطح بالاست.
تیــم کــوک، مدیرعامــل اپــل یــک مدیــر 
برجســته در دنیــای فنــاوری بــه حســاب 
می آید. کســی کــه بعــد از مرحوم اســتیو 
جابز افســانه ای حداقل روند رشد فروش 
محصــولات اپــل و به روزرســانی آنهــا 
را به خوبــی هدایــت کرده اســت. امــا نقد 
جدی ای که به مدیریت کوک وارد می شد، 
این بود که هنوز اپل با تمام پیشرو بودنش، 
نــان آیفونــی را می خورد کــه میــراث جابز 
اســت. حــدود هشــت ســال هــم بــود که 
اپل هیــچ محصــول جدیــدی ارائه نــداده 
و در رویدادهــا و رونمایی هایــش صرفــاً از 
دوبرابر شــدن ســرعت پردازنده ها و رشد 
فلان درصــدی رزولوشــن نمایشــگرها یــا 
افزایــش قــدرت باتــری محصولاتــش 

می گفت. تا همین دوشنبه...
ادامه در صفحه 28

POINT OF VIEWدیدگاه

رضا جمیلی 
سردبیررسانههایچاپیراهکار

@rezajamili

 من آن روز سرخورده 
شدم. فکر کردم در 
اکوسیستمی کار 

می کنم که آدم ها فقط 
دانش بیزینس دارند. 
اما اگر بخواهید با آنها 
درباره مردم ایران، 
خلق وخو و مطالبات 
تاریخی شان  حرف 
بزنید، حوصله ندارند
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روز فناوری
اطلاعات

I T  D A Y

گفت و گو با عبدالمهدی مستکین، مدیر گروه فرهنگ کمیسیون ملی یونسکوی ایران

عبدالمهدی مستکین، مدیر گروه فرهنگ کمیسیون ملی 
یونسکوی ایران و مسئول ثبت مشاهیر ایران در یونسکو 
می گویــد: »بنیان هــا و پایه هــای شــکوهمند یــک ملــت و 
ســرزمین را سلســله ای از عناصر مادی و معنوی تشکیل 
می دهنــد که یونســکو از آنهــا به عنــوان میــراث ملموس و 
ناملموس نام می برد. میراث ملموس شامل بناهای تاریخی 
و محوطه هــای باســتانی اســت و میراث ناملموس شــامل 
آیین ها، جشن ها و آن تجربه زیســته ای است که مردمان 
یک سرزمین کوشیده اند از رهگذر آن جهان و سرزمین شان 
را به جــای بهتری برای زیســتن تبدیل کننــد. در این میان 
مشاهیر نقشی محوری را ایفا می کنند؛ در واقع هر کشوری 
که دارای مشاهیر برجسته جهانی باشد، به طور طبیعی از 
ریشه های ژرف تر در حوزه های فرهنگی و هویتی برخوردار 

است.« 
مســئول ثبــت مشــاهیر ایــران در یونســکو دربــاره غنــای 
فرهنگی در زمینه مشاهیر می  افزاید: »در یونسکو افزون بر 
۱۹۰ کشور جهان حضور دارند و ایران در این میان جزء پنج 
کشور اصلی در حوزه میراث مشاهیر است. در حال حاضر 
۴۱ شخصیت ما در فهرست مشاهیر جهانی یونسکو قرار 
گرفته و به زودی در نوامبر امسال دو شخصیت دیگر هم به 

این فهرست اضافه خواهند شد.«
او درباره حکیم محمد ابن موسی خوارزمی توضیح می دهد: 
»از این دانشمند بزرگ ایرانی به جهت آثار خلاقانه ای که در 
حوزه های ریاضیات، ستاره شناسی، جغرافیا، تاریخ نگاری 
و... دارد، با عنــوان »همه چیزدان« یاد می شــود. این لقب 

را »جورج ســارتنُ« در کتاب »مقدمه ای بــر تاریخ علم« به 
خوارزمــی داده و همچنین ســده نهم میــلادی را قــرن این 
حکیم ایرانی نام گذاشته است. این موضوع نشان می دهد 

که خوارزمی چه جایگاه و مقام بالایی دارد.«
بــه گفتــه او، خوارزمی یکــی از شــخصیت های درخشــان 
تاریخ ماست و بیش از ۱۱۰۰ سال است که این نام در جهان 
به خاطر کتاب هایی که تألیف کرده، شناخته شده است. 
کتاب »جبر و مقابله« خوارزمی برای ســال های متمادی و 
تا قــرن ۱۶ میلادی از کتاب های درســی دانشــگاه های اروپا 
بود. خوارزمی بنیان گذار »عددنویســی« است و به خاطر  
الگوریتم هایی کــه طراحی کرده، باعث شــده از او به عنوان 
پدر الگوریتم نگاری جهان نام ببرند. شــاخصه هایی که او 
در جبر ایجاد کرده و حل معــادلات دومجهولی از اهمیت 
بســیاری در تاریخ علم برخوردار است. همچنین بزرگانی 
مثــل خواجــه نصیرالدین طوســی، غیاث الدین جمشــید 
کاشــانی و خیــام کســانی بودنــد کــه شــدیداً تحــت تأثیــر 
آثار حکیــم خوارزمی قــرار داشــتند. اختراع حســابداری، 
حســابداری دوطرفه، حــل معــادلات دومجهولــی و روش 

تکمیل مربع از دیگر کارهای این ریاضیدان است. 
مســتکین بــا تأکیــد بــر اینکــه خوارزمــی نقطه عطفــی در 
بنیان های علــم جهان بــه حســاب می آیــد و از این جهت 
بســیار حائز اهمیت اســت، ادامه می دهد: »در ایران هم 
دو جشنواره به نام این حکیم برگزار می شود و همچنین با 
تلاش سازمان نظام صنفی رایانه ای، ۲۲ تیرماه که روز تولد 
حکیم خوارزمی است، روز فناوری اطلاعات در نظر گرفته 

شده اســت. این نام گذاری ها به نحوی نشــان از اهمیت و 
جایگاه این حکیم ایرانی دارد.«

او توضیح می دهد: »دلیل اینکه روز تولد حکیم خوارزمی 
برای نام گذاری روز فناوری و اطلاعات انتخاب شده، تأثیری 
اســت که کتاب هــا و اختراعــات او در روند رشــد فنــاوری و 
اطلاعات داشــته و علم پیچیده داده ورزی کــه امروزه به آن 
انفورماتیک گفته می شود، در اندیشه ها و آثار این حکیم 
بلندآوازه ایرانی ریشه دارد. می توان گفت دانش کامپیوتری 
که ما امروز شاهد آن هستیم، وارداتی نیست، بلکه نقطه 
آغازین آن در ایران و با آثار خوارزمی شــکل گرفته و امروزه 
در ســیلیکون ولی و حوزه هوش مصنوعی شــاهد مسیری 
هستیم که بیش از هزار سال پیش این دانشمند آن را آغاز 

کرده است.« 
مســئول ثبت مشــاهیر ایران در یونســکو بــاور دارد: »این 
موضــوع باعث می شــود ما دســت کم در میان کشــورهای 
مدرنی که دارنــد روی ایــن پدیده هــا کار می کننــد، جایگاه 
مهمی داشته باشــیم. در دورانی که ســاکنان مغرب زمین 
در اوج خشــونت، کشــتار و دوره ســوزاندن دانشمندان به 
ســر می بردند، ما در ایران یک دوران طلایی داشتیم که در 

آن شاهد تکوین و ظهور بزرگانی مانند خوارزمی بودیم.« 
او خاطرنشــان می کند: »مــا نباید فراموش کنیــم که ۱۷۵۰ 
ســال پیش ما دانشــگاه کهن جندی شــاپور را داشتیم که 
به عنوان اولین دانشــگاه جهان، به نام ایران در یونسکو به 
ثبت رسیده است. این مرکز علم و دانش ۴۰۰ سال قبل از 

اسلام و ۴۰۰ سال پس از آن فعال بوده است. 

 نسبت خوارزمی 
با جهان فناوری اطلاعات

خوارزمی؛ الگوریتم 
و علم انفورماتیک 

تقویــم از آن دســت ابــزاری اســت کــه 
همه مــا بــا آن ســر و کار داریــم و می دانیم 
بسیاری از روزهای آن برای مناسبت های 
ویــژه ای نام گــذاری شــده اند. هر کــدام از 
این نام گذاری ها دلیل خاص خــود را دارد 
که معمــولاً ریشــه آن بــه گذشــته  ای دور 
یــا نزدیــک برمی گــردد. روز ملــی فنــاوری 
اطلاعات اما از آن روزهایی است که اگرچه 
یکی از پدیده های جهان امروز اســت، اما 
دلیل انتخاب ۲۲ تیرماه در تقویم برای آن، 
قدمتی بیش از ۱۰۰۰ ســال دارد. شاید در 
نگاه اول برای شــما هم ســؤال شده باشد 
که چرا زادروز محمد بن موسی خوارزمی 
که حدود ۱۲ قــرن پیش زندگــی می کرده، 
به عنوان روز فنــاوری اطلاعــات نام گذاری 
شده، در حالی که عمر این بخش از دانش 

بشری به یک قرن هم نمی رسد.
خوارزمــی در کتاب »جبــر و مقابله« برای 
حل مسائل از روشی اســتفاده کرد که به 
»الخوارزمی« معروف شد. این روش بعد 
از ترجمه کتاب هــای او بــه زبان های دیگر 
کم کم به »الگوریســمی«، »الگوریســم« 
و در نهایــت »الگوریتــم« تبدیــل شــد. 
الگوریتم در ریاضیات از اهمیت خاصی 
برخوردار اســت و می تــوان آن را اساســی 
بــرای علــوم کامپیوتــر در نظر گرفــت. این 
روش حــل مســئله در واقــع یــک دنبالــه 
کامــلاً  از دســتورالعمل های  محــدود 
تعریف شــده اســت که معمولاً برای حل 
یک دســته از مســائل خاص یا محاسبه 
روندی مشخص استفاده می شود.فناوری 
اطلاعات امروزه بخــش اعظمی از زندگی 
مردم جهــان را تحت تأثیر دســتاوردهای 
خــود قــرار داده، امــا ایــن فنــاوری خــود 
محصول علمی است که خوارزمی از پس 
قرن ها برای بشر به یادگار گذاشته است 
و اهمیت کارهای او در پیشــرفت شگرف 
دانــش دیجیتــال بــر اهــل فــن پوشــیده 

نیست.

COMMENTنظر
I N T E R V I E W



 دوره حرفه ای «تحلیل تکنیکال بازارهای مالی»

با گواهینامه رسمی از دانشگاه تهران

برای نخستین بار

اطلاعات بیشتر و آدرس دوره:
karzila.com/atc

500هزار تومان تخفیف با کد:

Rahkar 

  در سایت کارزیلا تحلیل تکنیکال را به صورت آنلاین بیاموزید

  از دانشگاه تهران گواهی نامه مکتوب و رسمی دریافت کنید

  از صرافی والکس شیبا و فرصت کارآموزی و استخدام جایزه بگیرید

پشتیبانرسانهایبرگزارکنندهپشتیبانحرفهای
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رونمایی از سامانه 
مولتی بانک شرکتی 

آدانیوم

یکپارچه سازی 
سرویس های بانکی

صبــح  ۱۷ خــرداد ۱۴۰۲ در غرفــه پاویــون 
صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی، علــی 
حاجــی زاده مقــدم، مدیرعامــل آدانیــک 
ضمــن اشــاره بــه ســامانه موبایل بانــک 
شــرکتی کیلیــد بــه معرفــی مولتی بانــک 
آدانیوم با حضور محمدصادق خیاطیان، 
ریاســت صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی و 
محمدحسین کاشی، مدیرعامل شرکت 

پرداخت الکترونیک سداد پرداخت.
حاجی زاده مقدم در معرفی این محصول 
بیان کرد: »نیازی کــه مدیران هلدینگ ها 
و بانک ها داشــتند و پاســخ نمی گرفتند و 
برای حــل آن به مــا مراجعه می شــد، این 
بــود کــه شــرکت های بــزرگ در بانک های 
مختلف حساب های متعدد داشتند و نیاز 
داشــتند بتوانند فرایندی را که در سامانه 
موبایل بانک »کیلید« در هر بانکی به آنها 
ارائه می دادیم، در چند بانک همزمان نیز 

داشته باشند.«
او ضمن اشاره به تجربیات این مجموعه 
در زمینــه یکپارچه ســازی ســرویس های 
بانکی و هسته های بانکی مختلف گفت: 
»تجربه ما کمــک کرد بین سیســتم های 
بانکــی یکپارچگــی ایجــاد کــرده و پلتفرم 
واحدی راه اندازی کنیم تا شرکت ها بتوانند 
حســاب های بانکی خودشــان را به لحاظ 
تئوری در همه بانک ها در یکجا مدیریت 
کننــد. در واقــع یــک موبایل بنکینــگ که 
اصطلاحاً به آن مولتی بانک می گویند در 

آدانیوم فراهم شد.«
علی حاجی زاده مقدم ادامه داد: »آدانیوم 
به تعبیری اولیــن مولتی بانک حقوقی در 
ایران است. پیش از این در حوزه حقیقی 
تجربیاتــی وجــود داشــت، اپ هایی مثل 
آپ، همــراه کارت و... نمونه هایــی از ایــن 
مورد هستند که افراد حقیقی می توانند 
حســاب های مختلف بانکی شــخصی را 
در آنهــا اضافه کننــد، اما برای شــرکت ها 
امکان پذیــر نبــود که ایــن امــکان را مــا در 

سامانه آدانیوم فراهم کردیم.«

NEWSخبر

مراســم رونمایــی از قــرارداد همــکاری مشــترک دیجی پــی 
و صندوق هــای ســرمایه گذاری فارابــی در ســومین روز از 
پانزدهمین دوره نمایشگاه بورس، بانک و بیمه انجام شد. در 
جریان امضای این تفاهم نامه، دیجی پی سرویس مدیریت 

ثروت به کاربران خود ارائه خواهد داد.
در این مراســم که در حاشــیه پنل گفت وگوی مدیران ســه 
مجموعه دیجی پی، فارابی و دیجی کالا انجام شــد، رحمان 
بابازاده، مدیرعامل هلدینگ فارابی؛ میثم خیرخواه، معاون 
کارآفرینــی گروه مالــی فارابی؛ حمید محمــدی، مدیرعامل 
دیجــی کالا و هومــن امینــی، مدیرعامــل دیجی پــی حضور 
داشتند و مدیران سه مجموعه از نتایج و دستاوردهای این 

همکاری صحبت کردند.
این همکاری دیجی پی و گروه مالی فارابی بدین منظور است 
که دیجی پی مطابق سیاست های گروه دیجی کالا به دنبال 
ایجاد مارکت پلیس در حوزه سرمایه گذاری  است تا بازیگران 
شاخص بازار بتوانند سرویس های خود را مطابق استاندارد 
تعریف شده در این محصول پیاده سازی کنند و در معرض 
مشاهده  کاربران فناوری های مالی دیجی پی و مقایسه آنها 

دیجی پی و گروه مالی فارابی در حاشیه نمایشگاه فاینکس 
قرارداد همکاری امضا کردند

 اهداف و چشم انداز
مــدیریت ثروت

در دیجی پی

حضور هلدینگ فناوری و نوآوری بانک 
تجارت در فاینکس با اکوتام

محصولی برای تأمین 
مالی زنجیره تأمین  

پانزدهمین دوره نمایشگاه بورس، بانک و بیمه از شانزدهم 
خرداد برپا شــده اســت. هلدینگ فناوری و نــوآوری بانک 
تجارت یکــی از غرفــه داران فاینکس اســت. این هلدینگ 
با نام اختصــاری تفتــا در حوزه های تخصصــی بانکداری، 
زیرســاخت و پرداخــت فعالیــت می کنــد. شــایان تجارت 
به عنــوان یکــی از شــرکت های تابعــه در هلدینــگ تفتــا با 
محصول اصلی تأمین مالی زنجیره تأمین صنایع متفاوت 

در این نمایشگاه حضور پیدا کرده است.
به اعتقاد محمــد فرجــود، مدیرعامل هلدینگ فنــاوری و 
نوآوری بانک تجارت، در شــرایط فعلی کمبــود نقدینگی، 
تأمین مالی زنجیره های تأمین بزرگ اعتباری، یک مزیت 

اســت که شــایان تجارت در محصولی به نام »اکوتــام« آن 
را فراهم آورده اســت: »اکوتام پلتفرم کاملی است که تمام 
فرایندها از سرویس اعتباری تا پرداخت را در زنجیره تأمین 
تا چند لایه به سرانجام می رساند. از سوی دیگر پاسخگوی 
تعاملات مالی و تسویه های مالی صنایع و شرکای تجاری و 

همکاران آنهاست.«
SCF یکی از محصولات تفتا در پانزدهمین دوره نمایشگاه 
صنعت مالی است که به گفته فرجود، جنس مخاطبان و 
نیازهای آنها در این نمایشگاه باعث می شود شرکت های 
حاضر بتوانند از این طریق نیازهای خود را برطرف کنند. در 
حال حاضر صنایع بزرگ خــودرو، صنایع تولیــدی و لوازم  

   عکس:  نسیم اعتمادی
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با یکدیگر قرار دهند.
در نتیجه این همــکاری، صنــدوق درآمد ثابت اکســیر دوم 
فارابی به عنــوان اولین بخش از محصول، ارائه ســرویس به 
مشتریان را آغاز کرده است. در این طرح، سرمایه های خرد در 

بازار بدهی و گواهی سپرده بانکی سرمایه گذاری 
می شود و سود حاصل از این سرمایه گذاری در 
قالب صندوق سرمایه گذاری به صورت ماهیانه 

به  حساب سرمایه گذار واریز خواهد شد.
این سرویس با طراحی یک برنامه  کنترل شده که 
بر اساس شرایط، اهداف و سطح ریسک پذیری 
مشــتریان تنظیــم می شــود، بــه نگهداشــت، 
افزایــش و مدیریــت ثــروت در ابعــاد مختلــف 
زندگــی و آینــده  مشــتری کمــک می کنــد و در 
نهایت به توسعه الگوریتم های تعیین ریسک و 

معاملات سرمایه منجر می شود.

 اســتفاده ۷۰ هزار کاربر از خدمات سرویس 
مدیریت ثروت

طبق این گزارش، تاکنون ۷۰ هزار کاربر از سرویس مدیریت 
ثــروت اســتفاده کرده انــد و ۲۵ هــزار درخواســت مشــاوره و 
۲۹ هــزار درخواســت ســنجش ریســک در ایــن ســرویس 
مطرح شــده اســت. علاوه بر این، متقاضیان برای استفاده 
از ســرویس مدیریت ثــروت، می تواننــد پــس از مراجعه به 
وب ســایت دیجی پــی، ایــن اپلیکیشــن را دانلــود و نصــب 
کنند. سپس در بخش مدیریت ثروت، یکی از سرویس ها و 

خدمات مورد نظر خود را انتخاب 
کننــد و همــه مراحــل را آنلایــن 
انجام دهنــد و درلحظــه نتیجه 
خریــد و ســرمایه گذاری خــود را 
ملاحظه کنند. حمید محمدی، 
مدیرعامل دیجی کالا در مراسم 
انعقــاد ایــن تفاهم نامــه دربــاره 
همکاری دیجی پی با گروه مالی 
فارابــی اظهــار کــرد: »همــکاری 
دیجی پی بــا فارابی از حــدود دو 
ســال پیــش آغــاز شــد و امــروز 
بخش کوچکی از هدفی که برای 
این همکاری تعیین کرده بودیم، 
در قالب محصول عملیاتی شده 

است.« 
او در ادامــه با اشــاره به فعالیت چندســاله گــروه دیجی کالا 
در حوزه تجارت الکترونیکی بیان کــرد: »دیجی کالا ماهانه 
بــه ۴۰ میلیــون کاربر ســرویس ارائــه می دهــد و ۳۰۰ تــا ۴۰۰ 
هــزار فروشــنده در دیجــی کالا فعالیــت دارنــد که ایــن آمار 
زنجیره ارزش ما را شکل می دهد و با همکاری با فارابی قصد 
داشــتیم در بــازار ســرمایه نیز همــراه بــا دو گروه مشــتریان 
خــود و فروشــندگان حضور داشــته باشــیم.« محمــدی در 
بخش دیگری از صحبت های خود دربــاره هدف گذاری این 

مجموعه برای ایجــاد یک پلتفرم C2B2C توضیــح داد: »از 
طریق همکاری با گروه مالی فارابــی قصد داریم منابع مالی 
موجــود در Mass Marketing )بازاریابی انبوه( با یکســری 
نقشــه های جــذاب و ســاده ارائــه دهیــم و مــردم را در ســود 
شــریک کنیم و در عین  حــال از همیــن گردش 
مالــی بــرای مشــتریان در دیگــر خدمــات خود 
بهره ببریم. در واقع می خواســتیم یک نقشــه 
سرمایه گذاری هوشمند و پویا را به شکل ساده و 

قابل  فهم ارائه دهیم.« 

 ایجــاد دیجــی کالای هوشــمند در 
بازار سرمایه

هومن امینــی، مدیرعامل دیجی پی نیــز در این 
مراســم اظهــار کــرد: »ادبیــات مالــی در ســطح 
جامعه وجود نــدارد و مــردم یا به بازار ســرمایه تعلــق دارند 
یا ندارند و متأســفانه ســهم افرادی کــه در این بــازار حضور 
ندارند، هنوز  خیلی زیاد اســت. برای رفع این مشــکل باید 
یک دیجی کالا در بازار ســرمایه داشته باشــیم، یعنی مردم 
بتوانند با یک روش ساده وارد بازار سرمایه شوند و انتخاب 
زیادی داشته باشند. لزوماً این اتفاق به این معنی نیست که 
یا مردم همگی خبره بازار سرمایه باشند یا ماشین این کار را 

برای آنها انجام دهد.«
او ادامــه داد: »دیجی پــی می توانــد اکوسیســتمی شــکل 
بدهد که نیاز مشــتریان در ایــن زمینه برای ســرمایه گذاری 
در بازار ســرمایه مرتفع شــود. در این زمینه، ما با دو دســته 
مشــتری ســروکار داریــم؛ یکــی 
مشتری ای که نمی داند پولش را 
کجا سرمایه گذاری کند و دیگری 
کسی که نمی داند سرمایه خود 
را دقیقــاً کجــای بــازار ســرمایه، 
البتــه  کنــد.  ســرمایه گذاری 
یکســری کاربــر هم هســتند که 
در بازار ســرمایه فعالیت ندارند 
و هیچ شــناختی هم از ایــن بازار 

ندارند.« 
طبــق گفتــه امینــی، بــا امضای 
این قرارداد و سایر همکاری های 
یــک  اســت  قــرار  رو  پیــش 
دیجــی کالا در بــازار ســرمایه بــا 

روش های هوشمند ایجاد شود.
در ادامــه ایــن مراســم، رحمــان بابــازاده، مدیرعامــل 
هلدینــگ فارابی بیــان کــرد: »بــا توجه  بــه تعامل گســترده 
مجموعــه دیجــی کالا بــا افــراد مختلــف جامعــه، موضــوع 
»دسترســی پذیری« بــه مشــتریان بــرای مــا پوشــش داده 
شــده اســت. ما تصور می کنیم تمام نیازهای مردم در حوزه 
ســرمایه گذاری با همه طیف های ریســک پذیری را پوشش 
خواهیــم داد و تاکنــون هــم بیــش از ۸۰ درصــد ایــن نیازهــا 

پوشش داده شده است.«

صندوق سرمایه گذاری نیکوکاری فردای روشن کاریزما رونمایی شد

سرمایه های خرد در خدمت اهداف نیکوکارانه

REPORTگزارش

گروه مالی کاریزمــا در دومین روز از نمایشــگاه 
بورس، بانک و بیمه از صندوق ســرمایه گذاری 

نیکوکاری فردای روشن رونمایی کرد.
صنــدوق درآمــد ثابــت فــردای روشــن اهــداف 
کاهــش ریســک ســرمایه گذاری و صرفه جویی 
ناشی از مقیاس تأمین بازده را دنبال می کند و 
منافع حاصله را به دو مجموعه خیریه کهریزک 
و شــجره طیبه اهــدا می کند. ســرمایه گذار هم 
موارد مصــرف در امیدنامــه را انتخــاب و اعلام 
می کند که بخشــی از ســرمایه اصلــی و فرعی، 
تمام قســمت یا سود حاصل از ســرمایه گذاری 
بــه مجریان طــرح یــا همــان مؤسســات خیریه 

اختصاص پیدا کند.
طبــق اعــلام کاریزمــا، صنــدوق ســرمایه گذاری 
نیکوکاری فردای روشن مانند تمام صندوق های 
نیکــوکاری مبتنــی بــر صــدور و ابطــال اســت و 
سرمایه گذار هر زمان که تمایل داشت، می تواند 
دستور صدور و ابطال را اعلام کند. کاریزما هیچ 
ســهمی به عنوان کارمزد برنمــی دارد و مجریان 
طرح هر ســه مــاه یــک  بــار گــزارش اقدامــات را 
ارائه می دهنــد. متولی هم به صــورت آنلاین بر 

صندوق نظارت می کند.
کاریزمــا بــرای ایــن طــرح چنــد مدیــر اجرایــی 
انتخاب و اعــلام کرده که تنوع بخشــی به حوزه 
فعالیت های صندوق در راستای مسئولیت های 
فراهم شــدن زمینــه نقش آفرینــی نیکــوکاران 
در بخش هــای مختلــف جامعــه در قالــب 
چندمدیریتــی نســبت بــه حالتــی اســت کــه 
فقط یک مدیر اجرایی وجــود دارد. زمان بندی 
و انعطــاف در تخصیــص منابــع بــه موضــوع 

صندوق علت اصلی این امر است.
اثر قابــل توجــه تجمیــع ســرمایه های خــرد در 
پیشــبرد اهــداف نیکوکارانــه، امــکان انتخــاب 
موضــوع نیکوکارانــه مدنظــر ســرمایه گذاران 
بســته بــه ســلیقه خــود بــر اســاس حالت های 
مختلــف منــدرج در امیدنامــه، فراهم شــدن 
ســاختاری شــفاف و قانونــی و نظام منــد بــرای 
اســتفاده در امــور نیکــوکاری و جلــب  اعتمــاد 
بیشــتر ســرمایه گذاران موضوعات نیکوکارانه، 

امــکان حفــظ اصــل ســرمایه نیکــوکاران و 
بهره مندی ســرمایه گذار از اجر مادی و معنوی 
صندوق یا اختصاص بخشی از منافع صندوق؛ 
ویژگی هــای صنــدوق فــردای روشــن کاریزمــا 

هستند.

ماهیت صندوق نیکوکاری
کاریزمــا در مراســم رونمایــی فــردای 
روشــن اعلام کــرد کــه ایــن نــوع از صندوق های 
ســرمایه گذاری عمدتــاً دارای ســود قطعــی 
هســتند که برای پیشــبرد یک یا چند موضوع 

خیرخواهانه تأسیس می شوند.
در روش اول ســرمایه گذاری، فرد 
نیکــوکار اصــل ســرمایه و منافــع 
حاصــل از آن را جهــت اســتفاده 
در امــور نیکوکارانــه بــه صنــدوق 
می بخشد. در واقع در این حالت 
ســرمایه گذار تصمیــم دارد کل 
مبلغی را کــه وارد صنــدوق کرده، 
بــه کار خیــر اختصــاص دهــد 
و بدیهــی اســت در ایــن حالــت 
فــرد انتظــار برگشــت پول نــدارد. 

در روش دیگــر، فــرد تمــام یــا بخشــی از منافع 
حاصــل از ســرمایه گذاری خــود در صنــدوق را 
به یک یا چند مورد از امور نیکوکارانه یادشــده 
اختصــاص می دهــد. در صورتــی  کــه بخشــی 
از منافــع حاصــل از ســرمایه گذاری بــه امــور 
نیکوکارانــه اختصــاص یابــد، مابقــی منافــع 
متعلــق بــه شــخص ســرمایه گذار خواهــد بود؛ 
بدیــن صــورت کــه ســرمایه گذار بایــد در زمــان 
صدور واحدهای سرمایه گذاری تعیین کند که 
از محل آورده خود تمام یا بخشی از منافع آتی 

به کدام مؤسسه اختصاص داده شود.
این شــرکت در دومیــن روز از نمایشــگاه علاوه 
بر رونمایی از صندوق نیکوکاری فردای روشن، 
 برنامه هــای طــرح کاریزماکــراد،  دیــدگاه بــازار، 
الزامات و تکالیف ناشران اوراق بهادار،  صندوق 
طلای کهربا و صندوق اهرمــی کاریزما را برگزار 

کرد.

غزل یگانگی

ghazal28yeganegi 
@gmail.com

مهسا طاعتی

Info 
@Karangweekly.ir

خانگی برای تأمین مالی و تسویه های مالی از این سرویس 
اســتفاده می کننــد. او می گویــد: »ایــن محصــول از ابتدا 
تا به امروز مسیر رو به رشدی را سپری کرده و به زودی نسخه 
ســوم آن بــا قابلیت هــای متفــاوت در نمایشــگاه الکامپ 
رونمایــی و به یکــی از کامل تریــن پلتفرم های SCF کشــور 
تبدیل می شود. وجود ابزارهای جدید، تفاوت بارز نسخه 
جدید این پلتفرم اســت؛ با این توضیح که ابزارهایی برای 
انتقال اعتبار به لایه های بعدی در نظر گرفته شده است.«

فرجــود صراحتاً می گوید نســخه جدید پلتفرم متشــکل 
از مجموعه امکاناتی اســت که نســبت به نمونه های بازار 

برتری هایی خواهد داشت.

تاکنون ۷۰ هزار کاربر از 
سرویس مدیریت ثروت 
استفاده کرده اند و ۲۵ 

هزار درخواست مشاوره 
و ۲9 هزار درخواست 

سنجش ریسک در این 
سرویس مطرح شده 

است
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ارائه خدمات امضای 
الکترونیکی به مشتریان خرد

فنار در فاینکس
شرکت فناوران اعتماد راهبر با نام تجاری 
فنــار، در پانزدهمیــن نمایشــگاه بانــک، 
بــورس و بیمــه حضــور داشــت. یکــی از 
اهداف حضور فنار در فاینکس پانزدهم، 
راه اندازی نوعی ســرویس ابری بــرای ارائه 
خدمــات بــه مشــتریان خــرد و ورود بــه 
 B2B در کنــار فعالیت هــای B2C حــوزه
بــود. محمدرضــا پورحســن، مدیرعامــل 
شرکت فناوران اعتماد راهبر در خصوص 
حضــور شــرکت فنــار در ایــن نمایشــگاه 
گفت: »فعالیت های شرکت فنار بیشتر 
در حــوزه B2B اســت. مــا قصــد داریم در 
حوزه B2C و خدمات رسانی به مشتریان 
خرد، شرکت های استارتاپی و دانش بنیان 

نیز فعالیت کنیم.«
پورحسن ادامه داد: »ما در حال راه اندازی 
یک سرویس ابری هستیم که به واسطه آن 
می توانیم خدمات مربوط به احراز هویت 
و امضای الکترونیکی را به مشتریان خرد 
نیز ارائه دهیم.« به اعتقاد پورحسن، ارائه 
خدمات امضــای دیجیتال به مشــتریان 
خرد یکــی از نیازهــای امروز بــازار اقتصاد 
دیجیتال کشور است. او همچنین توضیح 
داد کــه عــاوه بــر ایجــاد یــک ســرویس 
 ،B2C ابری بــرای ســرویس دهی در حــوزه
سیاســت ها و برنامه هــای جدیــد دیگری 
نیز در دستور کار شرکت فنار قرار دارد که 

به زودی از آنها رونمایی می شود.

NEWSخبر

نگاهی به حضور رسمیو در پانزدهمین نمایشگاه فاینکس

 وب سایت رایگان
برای دو میلیون شرکت ایرانی

یکــی از شــرکت هایی کــه در پانزدهمیــن دوره »نمایشــگاه 
بین المللــی بــورس، بانــک و بیمــه تهــران ۱۴۰۲« یــا همــان 
فاینکس شرکت کرده بود، شرکت رسمیو بود. مدیر بازاریابی 
این شرکت اعام کرد از این جهت در این نمایشگاه حضور 
پیــدا کردند که بیشــتر بتوانند با مشــتریان تعامــل کنند و 
بیشتر از گذشته دیده  شوند. علیرضا لطفی، مدیر بازاریابی 
رســمیو در گفت وگو با »کارنــگ« گفت: »حالا هر شــرکتی 

که ثبت می شــود حتی قبــل از اینکــه آگهی آن 
در روزنامه رسمی منتشر شــود، اطاعاتش در 
رسمیو قابل دسترسی است. تمام اوپن دیتایی 
که در ایران منتشــر می شــود، از اطاعات ثبت 
شــرکت ها گرفته تا گمرک و ســایر اطاعات، در 
پروفایل شــرکت ها در رســمیو قابل دسترســی 

است.«
لطفــی افــزود: »امســال محصــول جدیــدی 
رونمایی کردیم که با آن به شرکت ها دسترسی 
داده ایم تا خودشــان هم بتوانند اطاعاتی را که 

روی صفحه وجود دارد، کامل تر کنند. مثاً کاتالوگی اضافه 
کنند یا شبکه های اجتماعی و راه های ارتباطی را به روز کنند. 
در واقع این محصول جدید به این معناست که ما برای کلیه 
شرکت های ایرانی، سایتی طراحی کرده ایم که بدون زحمت 
و تــاش روی ســئو بــالا می آینــد. ایــن کار را فعــاً به صورت 
محدود به شرکت ها عرضه کرده ایم تا ایرادات احتمالی آن 

برطرف شود. «

 نگاه امنیتی و چالش های آن
لطفی درباره چالش هایی که رســمیو طی این چند ســال با 
آنها مواجه بــوده، بیان کــرد: »دیــد امنیتی در ایران بســیار 
زیاد است. مثاً به یک اپلیکیشــن که برای پرداخت قبض 
تلفن بدون لاگین کردن طراحی شده بود، با دیده تردید نگاه 

می شد.«
علیرضا لطفی عنوان کرد: »ما یکســری اطاعــات به مردم 
می دهیــم تــا بــه کمــک آن بتوانند کســب وکار 
خود را گســترش دهنــد، اما فضای کســب وکار 
به شکلی نیست که این امکان جدید پذیرفته 
شود. گویا ما جلوتر از زمانی که این نیاز به وجود 
بیایــد آن را طراحی کرده ایــم و حالا می خواهیم 
نیازســازی کنیم و این کار بزرگی اســت. ما برای 
تحلیــل بــازار، ارتبــاط B2B، واردات و صــادرات 
و... امکانات را در اختیار شرکت ها قرار داده ایم. 
در واقــع بزرگ تریــن مشــکل مــا این اســت که 
چون صاحبان شــرکت ها فکــر می کنند هزینه 
دستیابی به چنین اطاعاتی زیاد است، بنابراین خاقیت 
نیز برای بهره مندی از این اطاعات شکل نمی گیرد. استفاده 

از این اطاعات، به یک فرهنگ سازی نیاز دارد.«
لطفی با اشــاره بــه اینکه اثرگــذاری رســمیو در این ســال ها 
اتفاق افتاده، اعام کرد که همین الان بسیاری از افراد وقتی 
به دنبال پیــدا کــردن اطاعاتــی از یک شــرکت بوده انــد، به 

رسمیو رسیده اند. 

او با اشاره به اینکه شفافیت برای کسب اعتبار و افزایش 
آن بین کسب وکار ها ضروری است، گفت: »حتی چنین 
مســائل ســاده ای، هنــوز در مراحــل اولیــه فرهنگ ســازی 
هســتند و متأســفانه به اندازه کافــی روی آنها کار نشــده 
است؛ بنابراین رسمیو هنوز با ایده آل خود فاصله دارد که 

مثاً یونیکورنی حول وحوش رسمیو شکل بگیرد.«

 راهبردهایی برای بقا
لطفی دربــاره چشــم انداز رســمیو، بــا توجه بــه افزایش 
مشــکات کشــور و اســتارتاپ ها در ســال های اخیــر 
بیــان کــرد: »مــا ناچــار شــدیم قســمتی از فعالیت های 
خــود را متوقــف کنیم؛ مثــاً قســمتی از نیروی انســانی 
و هزینه هــای خــود را کاهــش دهیــم تــا بتوانیــم در بازار 
بمانیم. از طرف دیگر، تاش می کنیم خودمان، خودمان 
را تقویت کنیم. این تصمیم از یک طرف کار را دشــوار تر 
کرده و از طرف دیگر چالش های شرکت را بالا برده است. 
ما بــا افــراد کــم و اســتفاده از فناوری هــای هوشــمندتر، 
توانستیم کار را حفظ کنیم. رسمیو قسمت عمده ای از 
بازاریابی خود را با استفاده از اتوماسیون انجام می دهد؛ 
یعنی وقتی یک نفر وارد سایت رسمیو می شود تا زمانی 
که اولین خرید را انجام دهد، نیازی به پشتیبانی انسانی 
ندارد. از طــرف دیگر، هوش مصنوعی هم در شــرکت ما 
نقش مهمــی داشــته و در این یک ســال، چند بــار آن را 

به روزرسانی کرده ایم.«

میثم سعادت

kalaqsia 
@gmail.com

   عکس:  نسیم اعتمادی
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»مُهیمن« از حضور خود
 در پانزدهمین نمایشگاه فاینکس می گوید

 ارائه محصول جدید
برای تحلیل و یکپارچه سازی داده

INTERVIEWگفت و گو

شــرکت مهیمن از ســال ۱۳۸۸ تأســیس شــده و 
در حوزه هایــی مثل مخابــرات، راه و شهرســازی و 
بانکداری فعالیت می کند. مهیمن از شرکت های 
حاضــر در پانزدهمیــن نمایشــگاه بین المللــی 
صنعت مالی فاینکس امسال است. علی رضوی، 
مدیر ارشــد واحد کســب وکار راهکاری بانکداری 
مهیمن معتقد اســت بــا توجــه بــه ظرفیت های 
ایــن شــرکت، آینــده روشــنی بــرای فعالیت هــای 
آنها وجــود دارد. علی رضــوی، مدیر ارشــد واحد 
کســب وکار راهــکاری بانکــداری مهیمــن دربــاره 
حضور ایــن مجموعــه در پانزدهمین نمایشــگاه 
بین المللــی صنعــت مالــی فاینکــس بــه کارنگ 
می گوید: »شرکت مهیمن کار خود را از سال ۱۳۸۸ 
از یک حلقــه دانشــجویی در دانشــگاه صنعتی 
شریف آغاز کرد و سال ۱۳۸۹ نیز این شرکت ثبت 
رسمی شد.« رضوی می افزاید: »اکنون بسیاری از 
سازمان های بزرگ در بخش دولتی و خصوصی، 
مهیمن را شــریکی توانمند و قابل اتکا در مسیر 
هوشمندســازی و تحــول دیجیتــال یافته انــد. 
روند طی شــده شــرکت مهیمن در این سال ها در 
راســتای تثبیت خود در حوزه های خاص و تاش 
برای گســترش حضــور در حوزه های جدیــد بوده 
است. در حال حاضر در مهیمن بالغ بر ۱۰ واحد 
کســب وکاری در حــال ارائه خدمت هســتند. در 
نگاه کان، این واحدهای کسب وکاری به دو دسته 
تقسیم می شوند. دسته اول توسعه فناوری های 
خاص و ارزش آفرین را در دســتور کار دارند که در 
ذیل آن گروه های زیرساخت های ابری، دیتاسنتر، 
تحلیــل داده، مدیریــت فرایندهــای کســب وکار، 
امنیت و نهایتاً پیام رسان سروش پاس را داریم. 
در دســته دیگــر واحدهایــی قــرار می گیرنــد که از 
محصولات توســعه یافته دســته اول بهره برده و 
یک بازار خــاص را هــدف می گیرند. ماننــد واحد 
بانکــداری و بیمــه، مخابــرات، راه و شهرســازی و 

حوزه های مالیاتی.« وی درباره 
حضــور در نمایشــگاه 
امســال می گوید:»این 

سومین تجربه ما از حضور در نمایشگاه های حوزه 
مالی است. در این نمایشگاه به معرفی دو راهکار 
کشف تقلب و بازرسی هوشمند خود در صنعت 
مالی پرداخته ایم که بر پایه محصولات تحلیل و 
یکپارچه ســازی داده و همچنین مدیریت فرایند 
توسعه   داده شده توسط شرکت مهیمن، بنا نهاده 
شده است.« وی ادامه می دهد: »سامانه کشف 
تقلــب شــرکت مهیمــن در حــال حاضــر از کلیه 
قواعــد شناســایی عملیات مشــکوک که توســط 
مرکز اطاعات مالی )FIU( و شرکت مدیریت امن 
الکترونیک کاشف به عنوان نهادهای قانون گذار 
بالادســتی تدوین و به ادارات کل مدیریت مبارزه 
با پول شــویی و تأمین مالــی تروریســم بانک ها و 
مؤسســات مالی-اعتبــاری جهــت پیاده ســازی  
و بهره بــرداری ابــاغ شــده اند، به صــورت کامــل 
پشتیبانی می کند. این قواعد از نگاه کان در پنج 
دسته مبتنی بر کارت، مبتنی بر حساب، مبتنی 
بر مشتری، مبتنی بر پایانه و همچنین سایر قواعد 

عمومی جای می گیرند.«

هم کشف تقلب، هم بازرسی
رضوی می گوید: »در بحث بازرسی صرفاً 
قوانین بالادستی مطرح نیست و مقررات داخلی 
هم مورد بررســی قرار می گیرد. ســامانه بازرســی 
هوشمند شرکت مهیمن در حال حاضر از بیش 
از ۱۵۰ کنترل مربوط به فرایند بازرســی هوشمند 
در هشت دســته ســپرده، تســهیات، مضاربه، 
اسناد حسابداری، ضمانت نامه، اعتبارات ارزی، 
حســابداری ارزی و همچنیــن ســایر کنترل هــای 
مبتنی بر داده به صورت کامل پشتیبانی می کند.« 
رضوی تأکید می کند: »امــروز پروژه های بزرگی با 
مجموعه هــای بزرگی مثــل بانک مســکن، بانک 
توسعه تعاون، شرکت کاشف و صندوق نوآوری و 
شکوفایی در این زمینه داریم و در حال حرکت به 
سمت توسعه بازار هدف خود هستیم؛ به طوری 
که با چند مجموعه بزرگ، در حال مذاکره هستیم 

تا بتوانیم همین محصول را به آنها ارائه دهیم.«

 گفت و گو با مدیر توانمندسازی صندوق نوآوری
و شکوفایی در حاشیه نمایشگاه فاینکس  

 تعامل مشتریان بالقوه
با شرکت های دانش بنیان

پانزدهمیــن نمایشــگاه بین المللــی 
صنعــت مالــی فاینکــس )بــورس، 
بانــک و بیمــه( در حالــی در 
محل دائمــی نمایشــگاه های 
بین المللــی تهران برگزار شــد 
که عاوه بر اینکه شــرکت های 
فعال در حوزه بورس، بانک و بیمه 
جدیدترین دستاوردها و محصولات 
خــود را رونمایی کردنــد، نهادهایی هم 
حضور داشتند که به حمایت از شرکت های نوآور و تازه وارد 
این حوزه پرداختنــد. نمونه آن صندوق نوآوری و شــکوفایی 
ریاست جمهوری است. صندوق نوآوری و شکوفایی امسال 
در نمایشــگاه فاینکس با ۲۰ شــرکت دانش بنیــان فعال در 
حــوزه بانکــی و بورســی به صــورت یک پاویــون حضــور پیدا 
کرده بــود. مرضیه شــاوردی، مدیــر توانمندســازی صندوق 
نوآوری و شــکوفایی در گفت وگو با »کارنــگ« اعام می کند 
تمام تاش شــان این بــود که در این نمایشــگاه شــرکت های 
دانش بنیان را به مشتریان و شرکت های مرتبط متصل کنند 
تا این اتصــال در ادامــه به همکاری مشــترک تبدیل شــود. 
شاوردی در مورد دلیل حضور صندوق نوآوری و شکوفایی در 
پانزدهمین نمایشگاه فاینکس می گوید: »صندوق نوآوری و 
شکوفایی مهم ترین نهاد تأمین مالی شرکت های دانش بنیان 
است که خدمات متنوعی در اختیار این شرکت ها می گذارد؛ 
از تسهیات و سرمایه گذاری گرفته تا توانمندسازی. یکی از 
خدمات توانمندســازی، کمک به توســعه بازار شرکت های 
دانش بنیان است و به همین خاطر ما نمایشگاه های مختلفی 

را حمایت می کنیم تا شرکت های دانش بنیان بتوانند در این 
نمایشگاه ها حضور داشته باشــند.« او ادامه می دهد: »در 
بعضی از نمایشگاه ها به خاطر اهمیت نمایشگاه یا به دلیل 
تعــداد بیشــتر شــرکت های دانش بنیــان فعــال در آن حوزه 
به صورت پاویون در نمایشــگاه حضور داریم؛ یعنی فضایی 
را در اختیار می گیریم و بین ۱۵ تا ۲۵ شــرکت دانش بنیان در 
قالب پاویونِ شرکت های دانش بنیان با حمایت صندوق در 
این نمایشگاه ها حضور می یابند. یکی از این نمایشگاه ها، 
نمایشگاه بورس، بانک و بیمه است که امسال با ۲۰ شرکت 
دانش بنیان در این نمایشگاه حاضر شــدیم. البته تعدادی 
از شــرکت ها هم به صورت مســتقل با حمایت صنــدوق در 
نمایشگاه شرکت کرده اند.« به گفته شــاوردی، شرکت های 
حاضــر در این نمایشــگاه نیز بــا حوزه بــورس، بانــک و بیمه 
مرتبط هستند که یا نرم افزارهای بانکی یا خدمات مرتبط با 
تحلیل های مالی و احراز هویت ارائه می دهند یا صندوق های 

پژوهش فناوری هستند که خدمات مالی عرضه می کنند.
به باور او نمایشــگاه ها یکی از مهم ترین ابزارها برای توسعه 
بازار شرکت هاست. در این نوع نمایشگاه ها شرکت ها ضمن 
اینکه با فناوری های جدید آشــنا می شوند، رقبای خودشان 
را می شناسند و مشتریان خود را ماقات می کنند. او تأکید 
می کند: »در این نمایشــگاه هم امــکان ماقــات و مذاکره با 
مشتریان شرکت ها برایشان فراهم شد. وقتی پاویون برگزار 
می کنیم، سعی می کنیم مشتریان خارجی و داخلی، از جمله 
شــرکت های بزرگ و صنعتی را هم بیاوریم تا با شــرکت های 
دانش بنیان مذاکره کننــد و در نهایت به قــرارداد و همکاری 

فناورانه منجر شود.«

   عکس:  نسیم اعتمادی
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مدیر توسعه کسب وکار امضانو از ملزومات ارتباط 
تجاری درست می گوید

تمرکز بر جذب بیمه ها

امضانو پلتفــرم مدیریت اســناد و قراردادهــای دیجیتال 
محصول شــرکت خدمــات هوشــمند فامینگــو، یکی از 
شرکت های دانش بنیان در پورتفوی شرکت تکنوتجارت 
اســت. امضانــو در پانزدهمیــن دوره نمایشــگاه صنعــت 
مالی حضور داشــت و مدیر توســعه کســب وکار امضانو 
تمرکز این مجموعه در نمایشــگاه فاینکــس را بر صنعت 
بیمه اعام کرد و گفــت: »در پانزدهمین دوره نمایشــگاه 
صنعــت مالــی راه حل هــای شخصی سازی شــده ای برای 

صنعت بیمه در نظر گرفته ایم.«
شاهین لطفی، مدیر توسعه کسب وکار امضانو در حاشیه 
سومین روز از پانزدهمین دوره نمایشگاه صنعت مالی در 
گفت وگو بــا »راه پرداخت« درباره حضــور در پانزدهمین 
دوره نمایشگاه صنعت مالی گفت: »در تجارت متکی بر 
ارتباط هستیم و این ارتباطات از ارتباطات انسانی شکل 
می گیرد. یک تجارت موفق این است که بتوانیم بین افراد 
ارتباط خوبی برقرار کنیم و تجارت را بر مبنای این ارتباط 
تشکیل و گسترش دهیم. یکی از ملزومات ارتباط تجاری 
خوب، قرارداد است که امضانو به این حوزه با نگاه تحول 
دیجیتال ورود کرده است. زمانی که امضانو بین شرکت ها 
و کسب و کار ها قراردادی را ایجاد می کند، به نوعی از طریق 
مفاد قراردادی روابط تجاری طرفیــن را رگوله و این روند را 

در بستر دیجیتال نهایی می کند.«
او در ادامه دربــاره مزیت های دیجیتالی شــدن قراردادها 
بیــان کــرد: »دیجیتالی شــدن قراردادهــا برای ســازمان ها 
مزیت هایی همچون ازبین رفتن بعدهای زمانی و مکانی، 
کاهــش هزینه های ارســال و حــذف کاغــذ را در پــی دارد. 
قــرارداد دیجیتال برای هر ســه صنعــت مالی نیــز کاربرد 
دارد. به عنــوان  مثــال، قــرارداد دیجیتــال در حــوزه بانکی 
در انواع عقود بانکی از جمله تســهیات کاربرد دارد . در 
قراردادهای دیجیتال کاربردها و مخاطبان متنوعی داریم 

که قرارداد شــرکت های پی اس پی با پذیرنــدگان و قرارداد 
شــرکت های بیمــه بــا بیمه گــذاران از جملــه کاربردهــای 

قرارداد دیجیتال است.«
مدیــر توســعه کســب وکار امضانــو یکــی از مزیت هــای 
به کارگیــری قــرارداد دیجیتــال را حرکــت بــه ســمت 
قراردادهــای هوشــمند و تحلیل داده ها دانســت و درباره 
تأثیــر حضــور در پانزدهمیــن دوره نمایشــگاه صنعــت 
مالی گفت: »نمایشــگاه فرصت خوبی اســت کــه بزرگان 
و بازیگــران اصلــی اکوسیســتم بــه تعامــل و مذاکــره 
بپردازند. امضانو می تواند به حوزه های قرارداد دیجیتال 
به خصوص برای سازمان هایی که در امر دیجیتال پیشرو 
هســتند، ورود کنــد. امضانــو می توانــد بــه بانک هــا در 
پیاده ســازی نقشــه راه دیجیتال و اجرای نئوبانک کمک 
کنــد. در صنعت بیمــه نیز مــردم ایــن انتظــار را دارند که 
کاغذبازی هــا حــذف شــود و قــرارداد دیجیتــال و امضانو 
می تواند بــا کاهش هزینه هــا و حذف کاغــذ در این زمینه 

ورود کند.«
لطفی با بیان اینکه قرارداد دیجیتال در بهبود ریســک 
و افزایــش امنیــت نقــش دارد، در ادامــه اظهــار کــرد: 
»حضور امضانو در نمایشــگاه فاینکــس فرصت خوبی 
است که بتوانیم با بازیگران اصلی صنعت بورس، بیمه 
و بانــک صحبــت کنیــم و از منافــع امضانــو در جامعــه 
اطاع رســانی کنیم. در نمایشــگاه تراکنــش و نظام های 
پرداخت اقدامات و ارتبــاط خوبی بــرای معرفی امضانو 
با بازیگران صنعت پرداخــت و بانکی صورت گرفت. در 
این نمایشگاه با بودن بازیگران صنعت بورس و بیمه، در 
غرفه بیمه حضور داریم تا بتوانیم ارتباطات نزدیک تری 
با این صنعــت داشــته باشــیم. یکــی از اهــداف حضور 
امضانو در نمایشــگاه صنعــت مالی، تعامــل و فعالیت 

بیشتر با صنعت بیمه است.«

رونمایی از محصول مشترک بانک پاسارگاد و گروه مالی فارابی

همه چیز درباره نکسوکارت

REPORTگزارش

در سومین روز از پانزدهمین دوره نمایشگاه بانک، 
بورس و بیمــه در غرفــه گــروه مالی فارابی مراســم 
رونمایــی از »نکســوکارت«، محصــول مشــترک 
بانک پاسارگاد و گروه مالی فارابی برگزار شد. طبق 
اعام مسئولان این دو مجموعه در مراسم، کارکرد 
نکسو این گونه است که شما در صندوق های گروه 
مالــی فارابــی ســرمایه گذاری می کنیــد و از طریق 
ایــن کارت می توانید ســرمایه خــود را نقــد و از آن 

استفاده کنید .
در حاشیه مراســم رونمایی از نکســوکارت، میثم 
عرب آبــادی، مدیرعامــل شــرکت سهاســرمایه؛ 
به عنوان یکی از شــرکت های گروه مالی فارابی که 
در حوزه اتصــال خدمات بانکــی به بازار ســرمایه 
فعالیــت می کنــد، بــه بیــان توضیحاتــی دربــاره 
ویژگی هــا و عملکــرد نکســوکارت پرداخــت: »در 
سال گذشته با همکاری بانک پاسارگاد توانستیم 
پلتفرم بازار ســرمایه را بــه این بانک متصــل و در 
نمایشگاه فاینکس از یک محصول خاص به اسم 
نکسوکارت رونمایی کنیم. به عبارت دیگر، شرکت 
سهاســرمایه پلتفــرم بــازار ســرمایه را در اختیــار 
گروه مالی فارابی قــرار داد و نکســوکارت به عنوان 
برند مشــترک کارگزاری فارابــی و بانک پاســارگاد 

متولد شد.«
او ادامــه داد: »یکــی از دغدغه های مردم نســبت 
به بازار ســرمایه، نقد کردن سرمایه شان است که 
طبق دستورالعمل های تعیین شده با یک فاصله 
زمانی یک تا دو روزه باید درخواست وجه را در بازار 
مطرح کنند تا در نهایت پول وارد حســاب بانکی 
شــود. در این زمینه، گروه مالی فارابی با همکاری 
بانــک پاســارگاد این مشــکل را با افتتاح حســاب 
دیجیتــال بانک پاســارگاد که کلیه شــاخص های 
یک حساب بانکی را داراست، برطرف کرده است. 
بر این اســاس دارایی مشــتری در فارابــی از طریق 
حســاب دیجیتــال و نکســو کارت در اختیــار فرد 

قرار می گیرد.«
عرب آبادی افزود: »با نکسوکارت نیز همانند سایر 
کارت های بانکی می توانید عملیات  پایا و ساتنا را 

انجام دهید. همچنین کسب وکارها نیز می توانند 
با اتصال شــماره شــبا بــه دســتگاه کارت خــوان از 

نکسوکارت استفاده کنند.«
کارت بانکی نکسو یک کارت بانکی با ارزش افزوده 
بازار سرمایه است. مدیرعامل یکی از شرکت های 
گروه مالی فارابی در خصوص سایر ویژگی  این کارت 
توضیح داد: »تمامی محدودیت های تعیین شده 
برای این کارت همانند محدویت های بانک مرکزی 
برای نقل وانتقالات سایر کارت هاست و سقف ۱۰۰ 
میلیون تومان خرید از کارت و انتقال پایا از موارد 

تعیین شده برای نکسوکارت است.«
عرب آبادی همچنین از رایگان بودن هزینه نکسو 
تا پایان ســال جــاری خبــر داد. او در ادامــه درباره 
برنامه های گروه مالی فارابی برای آینده نکسوکارت 
گفت: »در حال حاضر متقاضیــان می توانند در 
سایت فارابی زون ثبت نام کنند و نکسوکارت خود 
را بگیرنــد و در همان جا نیــز تراکنش هــای خود را 
مشاهده کنند. البته یکی از برنامه های آتی گروه 
مالی فارابــی برای نکســوکارت این اســت کــه این 
کارت در داخل پنــل کارگزاری فارابی قــرار بگیرد و 
اینترنت بانک آن نیز در همان جا فعال شود. یکی 
از برنامه هــای دیگر ما نیــز این خواهد بــود که اگر 
فردی قصد خریــد صندوق طــا دارد، ما صندوق 
طا را در نهاد مالــی فارابی برای آن فــرد خریداری 
می کنیم و به پشتوانه دارایی آن صندوق به میزان 
۵۰ درصد از موجودی صندوق به فرد مورد نظر وام 

تعلق می گیرد.«
رونــد و میــزان ســوددهی در نکســوکارت کــه بــر 
مبنای ســود صنــدوق درآمــد ثابت هدیــه فارابی 
است، به میزان ۲۳/۵ درصد و به صورت روزشمار 
بوده که این ســود بــه مانده پــول مشــتریان داده 
می شود. مدیرعامل شــرکت سهاسرمایه با بیان 
این مطلــب در ادامــه دربــاره فعالیــت و همکاری 
سایر بانک ها در مورد نکسوکارت گفت: »عاوه 
بر بانــک پاســارگاد، بانک های دیگر هــم وارد این 
حوزه شده اند و در حال آماده کردن سرویس های 

مربوطه هستند.«

   عکس:  نسیم اعتمادی
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کنید سکن  ا

»شاید موافق نباشید!«

هر شنبه، تحلیل خبرهای 
اکوسیستم با رضا جمیلی
بسنده کردن به سخت خبرها که صرفاً تیترها 

را به شما می دهند چیز زیادی از واقعیت 
ماجراها نصیب تان نمی کند. اگر در دام 

نرم خبرها و داستان هایی که برندها برای 
خودشان می سازند هم بیفتید که تأکید اول 
و آخرشان این است که »ما خوبیم« یا »همه 

عالم سر ناسازگاری با ما دارند...« یک چاه ویل 
دیگر است. سردبیر کارنگ می گوید در این 
برنامه تلاش دارد تحلیل وقایع و اتفاقات را 
ورای خبرها و اهداف منتشرکنندگان آنها با 

شما در میان بگذارد. 

 چرا ابرآروان تحریم شد؟ 

در برنامه این هفته 

رويداد
E V E N T

 حضور کارگزاری مفید با محصولات جدید
در پانزدهمین نمایشگاه بورس، بانک و بیمه

امکان برداشت آنی 
وجوه با مفیدکارت

کارگــزاری مفیــد در ســالنی اختصاصــی بــا محصــولات و 
خدمــات جدیــد در پانزدهمیــن دوره نمایشــگاه بــورس، 
بانک و بیمه حاضر شده بود. بورس ویو، مفیدکارت، چت  
جی پی تی، ایزی تریدر و بــازی کندل جامپ چهار خدمت 
جدید کارگزاری مفید هستند که با هدف تحلیل و آموزش 

برای کاربران طراحی شده اند.
ایزی تریدر جدیدترین پلتفــرم معاماتی کارگــزاری مفید 
است که از سال گذشته در اختیار کاربران قرار گرفته است. 
نمای بــازار،  نمایــش بــازار در یک قــاب و یکپارچــه، حجم 
خریدوفروش، خروج و ورود پول و نقشه بازار از قابلیت های 
ایزی تریدر است که در نسخه های پیشین وجود نداشتند. 
ســامانه بورس ویو محصــول دیگــر کارگزاری مفید اســت 
که با قابلیت رصــد و تحلیــل بازارهای مالی ماننــد بورس، 
ارز، کامودیتی، طا و ارز دیجیتال قصد دارد یک دســتیار 
حرفه ای بــرای تصمیم گیــری بهتــر در میان تحلیلگــران و 
نهادهای مالی ایران باشد. بورس ویو مبتنی بر تحلیل های 
بنیــادی و اطاعــات ســایت کــدال طراحــی شــده و امکان 
دسترسی به ضرایب، صورتحساب ها و نسبت های مالی 
را فراهم می کند و اطاعات معاماتی لحظــه ای مربوط به 

سهام، ارز و کامودیتی را در اختیار کاربر قرار می دهد. 
مدتی است که کارگزاری مفید با هدف آموزش مستقیم، 
وارد حوزه بازی شده و بازتاب این ورود در نمایشگاه فاینکس 
منعکس شده بود. کندل جامپ اولین بازی کارگزاری مفید 
اســت که از کندل هــای ســرمایه گذاری الگو گرفته اســت. 
این بازی شبیه سازی شــده فضای بورس اســت و گیمر در 
جریان بازی، سود و زیان را تجربه می کند و با صندوق های 

سرمایه گذاری کارگزاری مفید آشنا می شود. 
مرکز خدمت و مشــاوره مفید با چت  جی پی تی محصول 
دیگر کارگزاری مفید در نمایشگاه فاینکس بود. بر اساس 
مشــاهدات میدانی »راه پرداخت«، کارگزاری مفید ســال 
گذشــته ســامانه چــت آناین هوشــمند مبتنی بــر هوش 
مصنوعــی را راه انــدازی کــرد و به تازگــی به وســیله چــت 

جی پی تی سعی کرده عملکرد سامانه را بهبود ببخشد. 
مفیدکارت یکی دیگر از محصولات کارگزاری مفید است 
که با شــعار »ســود حامی، برداشــت آنــی« در نمایشــگاه 
عرضه شــده بود. مفیــدکارت یک کارت بانکــی متصل به 
شبکه شتاب است که تمام عملیات بانکی مانند برداشت 
وجــه از دســتگاه های خودپــرداز، کارت بــه کارت، خریــد از 
فروشــگاه ها و درگاه های اینترنتی و نیــز پرداخت قبوض را 

پوشش می دهد.
مفیدکارت بــا قابلیت برداشــت آنــی، و بیــش از ۴۰۰ هزار 
مشــتری تاش کرده پاسخگوی دغدغه برداشــت وجوه و 
مانده حساب باشد و شرایطی ایجاد کند که مشتری بدون 
نگرانی وجوه بااســتفاده خود را در کارگزاری نگه دارد و در 
هر ســاعتی از شــبانه روز به ســرمایه های خود دسترســی 

داشته باشد.
برای فعال ســازی مفیدکارت پس از دریافت ابتــدا باید به 
حساب کاربری خود در اپلیکیشن مفید وارد شوید. سپس 
به بخش مفیدکارت مراجعــه کرده و گزینه »فعال ســازی 
کارت« را انتخــاب کنیــد. شــماره کارت خــود را وارد کرده و 
گزینه »تأیید و ادامه« را انتخاب و با درج کد پیامک شــده 

کارت خود را فعال کنید.

   عکس:  نسیم اعتمادی
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رويداد
E V E N T

تفاهم نامه هلدینگ فناوری و 
نوآوری صاد و صندوق توسعه 

فناوری های نوین

ایجاد نئوبانک 
تخصصی برای 

صنوف
 هلدینگ صاد و صندوق توسعه 
فناوری هــای نویــن در روز ســوم 
نمایشگاه بانک، بورس و بیمه تفاهم نامه 
همکاری در حوزه نئوبانک ها امضا کردند. 
این مراسم با حضور محمد رضوان مدنی، 
معاون فناوری اطلاعــات بانک صادرات و 
رئیــس هیئت مدیــره هلدینــگ صــاد و 
روح الله میرامینــی، مدیرعامــل صنــدوق 

توسعه فناوری های نوین برگزار شد. 

 هــدف اصلــی ایــن تفاهم نامــه، 
ایجاد نئوبانک تخصصــی برای 
صنــوف مختلــف اعــلام شــده کــه در این 
زمینــه میرامینــی گفــت: »در صنــدوق 
توســعه فناوری های نوین نیز در راســتای 
تحقق بانکــداری نویــن با بانک صــادرات 
همــکاری کردیم تــا بتوانیم از ایــن طریق، 
نئوبانــک تخصصــی با ایــن بانــک ایجاد 
کنیــم و خدمــات ویــژه ای بــه صنف هــای 
ادامــه  در  او  بدهیــم.«  تخصصــی 
صحبت های خود دربــاره کاربردهای این 
تفاهم نامه توضیح داد: »با ایجاد نئوبانک 
تخصصی صنوف مختلف، به عنوان  مثال 
ورزشــکاران کارت مخصوصــی خواهنــد 
داشــت تــا از طریــق آن عــلاوه بر اینکــه از 
بهره منــد  رفاهــی  و  بانکــی  خدمــات 
می شوند، از خدمات ویژه بانک صادرات 
برای صنف خودشان هم بهره می برند.« 

 عــلاوه بــر ایــن، محمــد رضــوان 
مدنی نیز در این مراســم به بیان 
توضیحاتی درباره همکاری هلدینگ صاد 
بــا صنــدوق توســعه فناوری هــای نویــن 
پرداخــت و در ایــن زمینــه اظهــار کــرد: 
»صنعت مالی و بانکی در جهان و کشور 
تغییر و تحولات جدی را در پیش گرفته که 
یکــی از ایــن مــوارد حرکــت از بانکــداری 
ســنتی بــه ســمت بانکــداری مبتنــی بــر 

نئوبانک هاست.« 

 معــاون فنــاوری اطلاعــات بانک 
صادرات بیان کرد: »این همکاری، 
شــروع جدیدی از تعامل بانک صادرات و 
صندوق توسعه فناوری های نوین است تا 
بتوانیم در حوزه نئوبانک فعالیت مشترکی 
را بــرای دو طــرف تعریــف کنیــم و مســیر 

نئوبانک ها را توسعه دهیم.«

NEWSخبر



   عکس ها:  نسیم اعتمادی
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گفت وگو با ایثار ومصطفی قمری، مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره 
بینوست که اعتقاد دارند در چند سال آینده انتظارات کاربران، بازار 

رمزارزها را حسابی دگرگون خواهد کرد
مصطفی و ایثار قمری اعتقاد دارند تا رسیدن به نقطه بلوغ اکوسیستم های رمزارزی در دنیا چند سالی فاصله است. فاصله ای که از دید آنها به دلیل حرکت کسب وکارها و اکوسیستم های 

حوزه فناوری در ایران که همیشه با یک شکاف مشخص نسبت به نمونه های خارجی است، می تواند در کاهش ریسک کسب وکارهای مشابه داخلی کمک کند. اما همین فاصله اگر در 
شناسایی فرصت های سرمایه گذاری روی پروژه های آینده دار رمزارزی مداخله داده شود، می تواند خسارت بار باشد. فرصت هایی که در یک مدت کوتاه و در دوره ای که پروژه های ارزشمند 
این حوزه تازه شروع به کار کرده اند، می تواند برای ایرانی ها جذابیت داشته باشد و معمولاً شانس قاپیدن چنین فرصت هایی عمر کوتاهی دارد... . این دو برادر این روزها در اکوسیستمی 
که بیشتر کسب وکارهای آن از جنس صرافی و در حوزه تبادل هستند، راه متفاوتی در پیش گرفته و روی مدیریت دارایی رمزارز تمرکز کرده اند. آنها در یک گفت وگوی بلند از فرصت ها و 
جذابیت های این بازار به ویژه در حوزه سرمایه گذاری گفته اند. فرصت هایی که آنها اعتقاد دارند کم کم صرافی های داخلی هم در حال درک و شناسایی آنها هستند و در نتیجه حرکت به 

سمت تعریف سرویس های جدید برای کاربران ایرانی این روزها به یکی از استراتژی های آنها تبدیل شده است. 

رمزارزها و مدیریت دارایی

همکاری صرافی ها با 
کسب و کارهای مدیریت 

دارایی

سرمایه گذاری 
عاقلانه

بــازار صرافی هــا هــم از لحــاظ تعــداد 
کســب وکار و هــم از لحــاظ تعــداد کاربر 
و گردش مالی به اشــباع رســیده اســت. 
ســال های  در  اســت  ممکــن  حتــی 
آینــده شــاهد ریزش هایــی باشــیم. این 
صرافی ها در آینده این بازار و اکوسیستم 
عــلاوه بــر خدماتــی کــه در حــال حاضر 
ارائــه می دهنــد، چــه نقــش دیگــری 
می تواننــد ایفا کننــد؟ چطــور می توانند 
با کســب وکارهایی خارج از حــوزه تبادل 

همکاری هایی ایجاد کنند؟
مصطفــی قمــری در ایــن خصــوص 
معتقد اســت: »نکته جالب این اســت 
که نقــش صرافی هــا در به بلوغ رســیدن 
بازار کریپتو بسیار بارز است. صرافی ها 
جایی هســتند کــه کاربــران در آن رمزارز 
خریدوفروش می کنند و پول شان را نگه 
می دارنــد. پــس نقــش مهمی در ســوق 
دادن افــراد بــه ســمت گزینه هــای بهتر 
دارنــد یــا حداقــل می تواننــد ایــن گزینه 
را در اختیــار کاربــران قرار دهنــد. این کار 
هم برای این اســت که بتوانیم کاربران را 
متوجه کنیم که به جای سرمایه گذاری، 
سمت لاتاری و شرط بندی نروند. در واقع 
نفع همه طرفین در این است که کاربران 
را از ســرمایه گذاری های پرریســک دور 
کنیم، زیــرا هم پــول کاربر هدر مــی رود و 
هم نــگاه منفی نســبت به اکوسیســتم 
ایجاد می شود و برچسب کلاه برداری به 
اکوسیستم زده می شود. از طرف دیگر در 
بلندمدت سرمایه زیادی از کشور خارج 
می شــود. پس صرافی ها در ســوق دادن 
افــراد بــه ســمت گزینه هــای معقول تــر 

نقش مهمی  دارند.«
وی می افزایــد: »یکــی از ایــن گزینه های 
صندوق هــای  می توانــد  معقــول  
سرمایه گذاری باشد که عاقلانه مدیریت 
می شوند و رؤیافروشــی نمی کنند. ما در 
صندوق هــای ســرمایه گذاری بینوســت 
هیچ وقت وعــده 10 برابر شــدن ســرمایه 
را نداده ایــم و نخواهیــم داد، حتی اگر به 
قیمت رشد نکردن ما به اندازه افراد دیگر 
باشــد. ما ســعی می کنیم نگاه عاقلانه و 
بلندمدت داشته باشیم. برای همین ما 
می توانیم چه به صورت وایت لیبل و چه با 
نام بینوست صندوق های سرمایه گذاری 
و ســرویس های متنوعــی بــه صرافی هــا 

ارائه دهیم.«

POINT OF VIEWدیدگاه

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

در ســه ســال گذشــته بــر بینوســت چــه 
گذشته و چه مسیری را پیموده است؟

مصطفی قمری: بینوســت یــک مجموعه مدیریــت دارایی 
رمزارزی است. ما تا ســال 1۴00 صندوق های سرمایه گذاری 
متنوعــی داشــتیم کــه بــه شــیوه های مختلفــی فعالیــت 
می کردنــد و همــه آنهــا آف چیــن، یعنــی خــارج از فضــای 
 قراردادهای هوشــمند بودند. از ســال 1۴00 ما با زیرساخت

On Chain Asset Management آشــنا شــدیم و 

صندوق هایمــان را بــه فضای آن چیــن منتقل کردیم. ســال 
1۴01 مــا روی »بینوســت ماشــین« کار کردیــم، زیــرا فراینــد 
تصمیم گیــری و اتخــاذ تصمیم هــای درســت در فضــای 
سرمایه گذاری بسیار مهم است. در سرمایه گذاری اعتقاد بر 
این است که چیزی که مهم است الزاماً عملکرد نیست، بلکه 
تصمیم گیری عقلانی و بهینه است. مدیریت دارایی درست 
یعنی بتوانید تصمیمات عاقلانه و درست بگیرید، نه اینکه 
لزوماً با هر روشی سود ایجاد کنید. در سال 1۴01 ما بینوست 

ماشــین را ایجاد کردیم که مدیریت صندوق های ما را انجام 
می دهد، ولی در شرایطی که همه از کلمه هوش مصنوعی برای 
برندینگ استفاده می کنند، نمی خواهیم الزاماً اسم هوش 

مصنوعی را روی این ماشین بگذاریم.

 وقتی می گویید بینوست ماشین، این گونه 
به نظر می رسد که شما به عنوان متفکران این فضا، 
خودتان را کنار کشیده اید و ماشین تمام کارها را انجام 

I N T E R V I E W



می دهد. آیا این موضوع درست است یا اینکه در نهایت 
این فرایند تلفیقی از ماشین و افراد است؟

ایثار قمری: حــدود ۷0 درصــد مدیریت تصمیم گیری توســط 
بینوست ماشین و ۳0 درصد آن )سنتیمنت مارکت و اقتصاد 
کلان( توســط تیم مدیریــت دارایــی مجموعه انجام می شــود. 
این فراینــد ۷0-۳0 اســت و مــا به طور کامــل کنار نرفته ایــم. در 
تلاش هستیم جزء به جزء جایی را که به یک منطق درست در 

مدیریت سرمایه می رسیم، به کد 
تبدیل کنیم. در واقــع در مدیریت 
سرمایه گذاری هرچه را یاد گرفته ایم 
و به مــا اثبات شــده، به کــد تبدیل 
کرده ایــم و ایــن کدهــا را به ماشــین 
داده ایــم. هر جــزء جدیــدی هم که 
وارد می شود، به بینوست ماشین 
اضافه می کنیم. در واقع ما در سال 
1۴00 زیرســاخت آن چین را ایجاد 
کردیم و در سال 1۴01 روی مدیریت 
بهتر صندوق هایمان تمرکز کردیم. 
در سال 1۴0۲ نیز احساس می کنیم 

قرار است ســرمایه گذاران بیشــتری را با صندوق های خودمان 
آشــنا کنیم، دسترســی به صندوق هایمــان را راحت تــر کنیم و 
محصولات گســترده و متنوع تــری را در حوزه مدیریــت دارایی 

رمزارزها به مخاطبان مان عرضه کنیم.

 مگــر فعالیــت خــود را از ســال 1398 آغــاز 
نکردید؟

مصطفی: ما 1۳۹۸ فعالیت خود را آغاز کردیم و آن زمان صرافی 

داشــتیم. بعــد از مدتی بــه ایــن جمع بندی رســیدیم کــه بازی 
صرافی ها خونین خواهد بود. در این بازی خونین صرافی ها به 
دنبال ابزارهای هوشمندتری خواهند رفت تا بتوانند خود را ارتقا 
دهند و در رقابت با سایر صرافی ها جلوتر باشند. از طرف دیگر 
از سمت کاربران تقاضا برای محصولات جدید بیشتر می شود. 
ما با این ذهنیت از ســال 1۳۹۹ کار خود را روی بینوست شروع 

کردیم. در سال 1۴00 زیرساخت مان را آن چین کردیم.

 از منظر AUM یا همان میــزان دارایی تحت 
مدیریت شرکت چه چشم اندازی را برای دو سال آینده 

خود در نظر دارید؟
ایثار: به نظرم مسیری که تا امروز پیموده ایم، موفقیت آمیز بوده 
است. معتقدم چنانچه بتوانیم کاری کنیم که محصولات مان 
مــورد پذیــرش قــرار بگیرنــد، موفــق خواهیــم شــد. وقتــی بــه 
چشــم اندازها و اهدافــی کــه داریــم، می رســیم که درصــدی از 
دارایی هــای رمــزارزی ایــران به ســمت ایــن صندوق هــا هدایت 
شوند. افراد باید به جای رؤیابافی و سرمایه گذاری های پرریسک 
در صرافی هــای مختلــف، دارایی خــود را به ســمت صندوق ها 
هدایت کنند. به این ترتیب سرمایه ها خیلی خوب و حرفه ای 
و عقلانی مدیریت می شــوند. وقــوع این اتفاق، نقطــه پیروزی 
ماست. اگر بتوانیم صندوق های فعلی و صندوق هایی را که قرار 

است در آینده راه اندازی کنیم به خوبی ارائه دهیم، 
شــاید به اعداد و آمــار بســیار بالاتری مثــلاً حدود 
۲00 میلیون دلار دارایی تحت مدیریت برسیم. ما 
در سیکل قبلی که بســیاری از صندوق های فعلی 
را نداشــتیم، حدود ســه میلیون دلار دارایی تحت 

مدیریت داشتیم.  

 پذیرش حــوزه مدیریــت دارایی 
می توانــد روند بــازار کریپتــو را به طــور کلی 
تغییــر دهــد. درایورهــای پذیــرش حــوزه 
مدیریــت دارایــی کریپتو چه هســتند؟ آیا 

چالشی در پذیرش این حوزه می بینید؟ پذیرش مدیریت 
دارایی که در بازار بورس اتفاق افتاد، باعث سرخوردگی 
کاربــران شــد. آیا ایــن اتفــاق تأثیــری بــر پذیــرش حوزه 

مدیریت دارایی کریپتو دارد؟
ایثار: من فکر می کنم سرخوردگی که در حوزه بورس اتفاق افتاد، 
به خاطر مدیریــت دارایی نبود. اتفاقــی را که در بــورس رخ داد، 
نمی توان چندان به کارگزاری ها و صندوق ها ربط داد. می دانیم 
که صفر تا صد بورس ایران دستوری است. بنابراین به نظر من 
این یک قیاس مع الفارق است. اما فضای رمزارزها جهانی است. 

فضای بورس دولتی است و باید این دو را از هم تفکیک کرد.
چیزی که می تواند پذیرش حوزه مدیریت دارایی را تسریع کند، 
فقط جذابیت های رمزارزها نیست. صندوق BGC ما مصداق 
این مسئله است. بسیاری از افراد 
آشــنایی کافــی بــا حــوزه رمزارزهــا 
ندارند و فقــط حرف هایــی راجع به 
آن شنیده اند. رمزارز برای این افراد 
جذاب اســت، امــا می ترســند وارد 
فضــای آن شــوند. بــرای ایــن افــراد 
 BGC ســرمایه گــذاری در صنــدوق
بینوست مناسب است. این افراد 
دلار و طلا را می شناسند و رمزارزها 
هــم بــرای آنهــا جــذاب اســت. ۸0 
درصد صندوق BGC مــا دلار و طلا 
و نهایتاً ۲0 درصد آن رمزارز اســت. 
بنابرایــن این صندوق برای این دســته از افراد بســیار مناســب 
است. این صندوق ریسک ریالی هم ندارد. پیشینه ما هم که 
مشخص است. من فکر می کنم با گذشت زمان اگر بتوانیم این 

بخش ها را معرفی کنیم، می توانند درایورهای خوبی باشند.
برای مثال پدر من معلم بازنشســته اســت و مانند بسیاری از 
افراد دیگر وقتی پولی در دســت دارد، آن را تبدیل به دلار یا طلا 
می کند. وقتی کارایی این صندوق را برای او توضیح دادیم، آن را 
پذیرفت، اما تنها نگرانی که داشــت این بود که این سرمایه در 

گاوصندوقش نیست.

 فکر می کنــم چیزی کــه پذیرش را تســهیل 
می کنــد، پارتنرشــیپ های اســتراتژيک اســت؛ مثــل 

پارتنرشیپ با بازیگران دیگر این حوزه.
مصطفی: به نظر من بــه این داســتان از دو زاویه می تــوان نگاه 
کرد. معتقدم مدیریت دارایی کریپتو زمانی در ایران به پذیرش 
گسترده خواهد رسید که افراد به جای خرید رؤیا به سراغ خرید 
واقعیت بروند و به پیش بینی ها در مورد بازار کریپتو توجه نکنند. 
نسیم طالب می گوید بخش بزرگی از پیش بینی ها در مورد آینده 
بازار مزخرف هستند. رفتار بازار نشئت گرفته از رفتار میلیون ها 
انسان در دنیاست. کســی نمی تواند رفتار حتی یک انسان را 
پیش بینی کند. در واقع اقتصاد رفتاری در برابر اقتصاد کلاسیک 
قرار می گیــرد و می گوید بازار را نمی تــوان دقیق پیش بینی کرد. 
بنابراین وقتی ایــن اتفاق به وقــوع می پیوندد که افــراد از خرید 
رؤیا دست بردارند و به سراغ واقعیت بروند؛ یعنی بعد از اینکه 
ضرر کردند و سرخورده شدند، ولی بازار هنوز برایشان جذابیت 
دارد. اینجاست که به سراغ محصولاتی مثل صندوق رمزارزی 

می روند.
نکتــه دوم ایــن اســت کــه مــا صنــدوق ســرمایه گذاری را مانند 
دریاچه می بینیــم. دریاچه ای کــه مــا آن را جایی بنــا نهاده ایم 
که انتظار داریم چند سال آینده در آن مکان باران 
خوبی ببارد. این صنــدوق را در فضای کریپتو کنار 
کوهی قرار داده ایم که اگر باران بیاید، از آنجا رودی 
روان می شــود و دریاچه ما را پر می کند. در دو سال 
گذشته سعی کردیم از جاهای مختلفی جوی های 
کوچکی را به سمت دریاچه بیاوریم و آن را پر کنیم. 
در رابطه با این مدلی که شــما در مورد پارتنرشیپ 
مطرح کردید،  باید بگویم که قرار است دریاچه خود 
را کنار چند رودخانه بزرگ ببریم و از آنها انشعابات 
کوچکی برای دریاچه بگیریــم و رودخانه بزرگ که 

همان پارتنرشیپ است، با ما همکاری کند.

 چیزی که شــما در بینوست بســیار روی آن 
تأکیــد داریــد، تغییــر رفتــار اقتصــادی اســت. مفهــوم 
آن چیــن و مفهــوم آینــده و شــرکت های فناورانه کجای 

بینوست قرار دارند؟
مصطفی: نکته ای که وجود دارد این اســت که آن چین شــدن 
فضای مدیریت دارایی کریپتو عملاً به خاطر تقاضای سنگینی 
است که در بازار به وجود آمده و خواهد آمد، زیرا بخش بزرگی 
از سرمایه گذاران آتی در دنیا نسل جدید هستند. نسل جدید 
در فضای متفاوتی )فضای آنلاین(  رشد و نمو پیدا کرده اند. این 
نســل نیازها و تصمیمات متفاوتی دارد. نکته مهم این اســت 
که انتظارات افراد از آینده، بازار را حرکت می دهد. علت رشد و 

ســقوط بازارهای مالــی را انتظارات 
انسان ها شکل می دهد.

انســان دیــروز بــا انســان امــروز 
انســان  انتظــارات  دارد.  فــرق 
امــروز متفــاوت اســت و در نتیجه 
تصمیمات متفاوتی می گیرد. پس 
لاجرم بازارها تغییر شکل خواهند 
داد. یکــی از مهم تریــن تغییــرات 
در  لایه زیرســاخت اتفاق می افتد. 
مدیریت دارایی آن چین به صنعت 
مدیریــت دارایــی یک زیرســاخت 
و ظرفیــت جدید می دهد کــه تا به 

امروز وجود نداشته است. البته به شرطی که رگولیشن کشورها 
هم با این داستان همساز باشد.

 یعنی مردم از میم کوین ها و شت کوین ها به 
ســمت آینده واقعــی می روند کــه تبدیل به ســرویس، 
محصــول و شــرکت های بــزرگ می شــوند. مــردم 
می خواهند از اینها سهم داشته باشند. در حال حاضر 
چقدر در ایــن مــورد آگاهی وجــود دارد؟ شــناخت این 

پروژه های تخصصی دشوار است. چقدر صندوق های 
جدید می توانند به ایجاد این آگاهی کمک کنند؟

مصطفی: مهم ترین نقشی که سرویس های مدیریت سرمایه  
می توانند در همه بازارهای مالی در همه جای دنیا داشته باشند، 
این است که کمک کنند افراد تصمیمات عاقلانه تری بگیرند. 
صندوق های سرمایه گذاری سعی می کنند ذهن افراد را به دور از 

احساس به سمت چیزهای واقعی سوق دهند.
نکته مهم دیگر این است که اگر قرار بود روی تسلا سرمایه گذاری 
کنید، از چــه زمانــی می توانســتید ایــن کار را انجام دهیــد؟ در 
ایــن مــورد ایــده و تیــم شــکل گرفــت، محصول ســاخته شــد، 
سرمایه گذاران اولیه که شرکتی هستند روی آن سرمایه گذاری 
کردند، به یک محصول رسید و میلیون ها خودرو ساخته شد. 
شما وقتی می توانید روی این شرکت سرمایه گذاری کنید که وارد 
بازار بورس شود. شــرکت ها هم وقتی وارد بازار بورس می شوند 
که به حدی از پختگی و بلوغ رسیده باشند. ولی در حوزه توکن، 
از روز اولی که ایده شکل می گیرد می توان روی آن سرمایه گذاری 
کرد. اگر شرکتی توکن داشته باشد، از همان روز اول می توان در 
آن سرمایه گذاری کرد. این ابزار جدیدی است که تا به حال وجود 
نداشــته اســت. همان طور که وقتی بازار بورس وجود نداشت، 
امکان سهیم شدن در شرکتی با مبالغی چون 500 یا هزار دلار 
فراهم نبود. بازار بورس کمک کرد افراد بتوانند با ســرمایه های 

کوچک هم سهام دار شوند.
ایثار: صحبتی که داشتیم، ناظر به دو جنبه است. یکی اینکه 
امــکان ســرمایه گذاری روی چیزهــای ارزشــمند وجــود خواهد 
داشــت، امــا چــه تعــداد دنبــال ســرمایه گذاری روی چیزهــای 
ارزشــمند می رونــد و چــه تعــداد بــه دنبــال ســرمایه گذاری بــر 
میم کوین ها و شت کوین ها هستند؟ با اینکه فضای بلاکچین 
بســیار شــفاف اســت، امــا در ایــران شــفافیتی وجــود نــدارد و 
صرافی هــا هــم اطلاعات شــان را بنا به هــزار دلیل مثــل تبعات 
مالیاتی پنهان می کنند. اگر گزارش سالیانه چند صرافی بزرگ 
را ببینیــد، متوجــه می شــوید درصد بالایــی از افــرادی کــه وارد 
حوزه رمزارز می شــوند، کیف پول شــخصی ندارنــد و اکثر آنها 
دارایی خود را در همان صرافی نگه می دارند. بلااستثنا در همه 
صرافی های بزرگ از شش توکنی که بیشترین میزان نگهداری را 
دارند، دو تا از آنها شیبا و دوج کوین هستند. یعنی تقریباً نصف 
افرادی که در این حــوزه فعالیت می کنند، مانند همــان افرادی 
هستند که می خواهند در لاتاری برنده شوند. باید برای این افراد 
شفاف سازی شود که کار آنها مانند شرکت در یک قرعه کشی 

است که از هر 10هزار نفر یک نفر برنده خواهد شد.
اینکه چه اتفاقی می افتد که این مسئله برجسته تر می شود، به 
نظر من در همکاری ها شکل می گیرد و اینکه بازیگران بزرگ هم 
ســود می کنند. اگر بخواهیم این صنعت به پختگی و پذیرش 
بیشــتر برســد، بازیگــران بزرگ هــم بایــد کاربــران را به ســمت 
صندوق های ســرمایه گذاری هدایت کنند. این فضا دســتاورد 
بیشــتر و ریســک کمتــری خواهد 

داشت. 

 در حــال حاضــر در دنیا 
رفتار و استراتژی صندوق های بزرگ 
ســرمایه گذاری نســبت بــه بــازار 
مدیریت دارایی های کریپتو چگونه 

است؟
بــزرگ  شــرکت های  مصطفــی: 
مدیریــت دارایــی در دنیــا معمــولاً 
شــرکت هایی هســتند کــه در بــازار 
بورس شکل گرفته و بزرگ شده اند. 
میزان سرمایه این شرکت ها معمولاً در حد چند تریلیون دلار 
است. اینها به خاطر ســرمایه بســیار بزرگی که دارند، معمولاً 
سراغ بازارهای خاکستری نمی روند. این شرکت ها کسب و کار 
خود را تحت ریسکی قرار نمی دهند که سود زیادی )در مقایسه 
با سود خودشان( به آنها نمی دهد؛ اما خبرهایی از آنها به گوش 
می رسد که در حوزه کریپتوکارنسی هم مشغول فعالیت هایی 
هستند، اما روی این مســئله چندان مانور نداده اند و حرفی از 

آن نمی زنند.

رضا جمیلی 

@rezajamili

 نکته مهم این است 
که انتظارات افراد از 
آینده، بازار را حرکت 
می دهد. علت رشد و 
سقوط بازارهای مالی 
را انتظارات انسان ها 

شکل می دهد

 افراد باید به جای 
رؤیابافی و 

سرمایه گذاری های 
پرریسک در 

صرافی های مختلف، 
دارایی خود را به سمت 
صندوق ها هدایت کنند

   عکس :  نسیم اعتمادی
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درباره آنا وینتور

ملکه مجله ووگ
آنا وینتور، چهره برجسته صنعت فشن در 
سوم نوامبر ۱۹۴۹ در انگلستان به دنیا آمد. 
او در سال ۱۹66، زمانی ۱۷ ساله داشت، از 
ادامه تحصیل انصراف داد و برای امتحان 
کردن شغل های مختلف وارد بازار کار شد. 
چهار سال بعد او به عنوان دستیار مجله 
»Harper’s & Queen« کار خــود را در 
حوزه تولید محتوای فشن آغاز کرد. او در ۲۰ 
سالگی سردبیر یک مجله مد شد. در سال 
۱۹۸6،  او به عنوان ســردبیر مجله »ووگ« 
انگلستان به لندن بازگشت.  کار در مجله 
ووگ با انتقاد های زیاد و تحولات بنیادین 
همراه بود. قدم بعدی سردبیری یک نشریه 
بــه نــام »Home and Garden« بــود کــه 
توانســت با مدیریت سرســختانه سبک 
و ســیاق مجله را تغییر دهد. ســرانجام در 
سال ۱۹۸۸، وینتور به عنوان سردبیر ووگ 
آمریکا به نیویورک بازگشت و در آنجا نیز 
تحولات عظیمی به وجود آورد. او در جلد 
مجله ووگ تغییرات اساســی ایجــاد کرد. 
وینتور برای نخستین بار سلبریتی ها را از 
جلد مجله حذف کرد و مدل ها را روی جلد 
گذاشت. این تحولات عظیم، مجله ووگ را 
از رکود نجات داد. پیشرفت و توانایی های 
آنــا وینتــور ســبب شــد، ریاســت تمامــی 
نسخه های ووگ را به او بسپارند. این گونه 
آنا به ملکــه مجلــه ووگ و صنعت فشــن 
تبدیل شد. وینتور در سه دهه رهبری خود 
در این مجلــه، تعداد زیــادی ابرنشــریه از 
مجلات چاپ کرد. به عنوان مثال، نسخه 
سپتامبر ۲۰۰۴ دارای ۸۳۲ صفحه بود که 
ایــن بیشــترین تعــداد صفحه بــرای یک 
ماهنامه در دنیاســت. درآمد ســالیانه آنا 

حدود دو میلیون دلار است.

INTRODUCTIONمعرفی

گفت و گو با کوثر کرمی که محصولی  را برای کاهش تلفات مرغداری ها معرفی کرده 
است

زنان به واسطه دقت در جزئیات توانسته اند جایگاه خوبی در حوزه برنامه نویسی پیدا کنند. به نظر می رسد این پیشرفت در صنعت اینترنت اشیا بیشتر و چشم گیرتر بوده، زیرا 
درک میان رشته ای از پدیده ها عمدتاً از توانایی ذهنی زنان به حساب می آید. کوثر کرمی، زنی است که توانسته در این حوزه فعالیت کند. »رابین« یکی از ابداعات کرمی است که 
برای نظارت و کنترل هوشمند مرغداری ها استفاده می شود.  او که فارغ التحصیل رشته مهندسی کامپیوتر از دانشگاه سیستان و بلوچستان است، می گوید از ابتدای تحصیل 

به ساخت نرم افزار و برنامه نویسی علاقه مند بوده و دوره های مرتبط با شبکه گذرانده و از همان دوران پروژه هایی برای شرکت های مستقر در مرکز رشد دانشگاه انجام می داده 
است. پس از آن وارد حوزه وب می شود و درمی یابد علاوه بر اینکه به حوزه وب علاقه بیشتری دارد، بازار کار بهتری نیز انتظارش را می کشد. او به گذراندن دوره های آموزشی مورد 

نیاز ادامه می دهد و می گوید از هر منبعی برای رفع مشکلاتش استفاده می کرده است. این روند آموزش دیدن و رفع مشکلات سبب شده تا ایده راه اندازی یک کسب و کار در 
زمینه آموزش برنامه نویسی به ذهن او و گروهی از دوستانش خطور کند که البته از تلاش فراوان این کسب وکار به نتیجه دلخواه نمی رسد. اما او با تجربیاتی که از این تلاش ناموفق 

به دست می آورد، دست به کار توسعه رابین می شود. محصولی که هرچند تجاری سازی آن به طور کامل انجام نشده، اما کرمی برای این محصول و سایر محصولاتی که در حوزه 
اینترنت اشیا دارند، آینده روشنی را متصور است. آنچه در پی می آید، گفت و گو با کرمی درباره مسیری است که تا به امروز پیموده است. 

 رابین برای
مرغداری ها چه می کند؟

I N T E R V I E W
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

از رابین بــرای ما بگوییــد. این محصول 
چه ویژگی هایی دارد؟

سیستم هوشــمند رابین بر پایه اینترنت اشیا و با هدف 
مانیتورینــگ پارامترهــای مؤثــر بر رشــد و پــرورش طیور 
در ســوله های مرغــداری طراحــی و تولیــد شــده اســت. 
این محصول با داشــتن سنســورهای بســیار دقیق قادر 
بــه اندازه گیــری پارامترهای مهــم محیطی در روند رشــد 

جوجه هاست.
این شاخص ها شــامل دما، رطوبت، کیفیت 
هوا، شدت نور و میزان شدت جریان می شود 
و رابین می تواند اطلاعات را از نقاط مختلف 
سوله جمع آوری کرده و به صورت یکپارچه از 

طریق اپلیکیشن در اختیار کاربر قرار دهد.
همچنیــن از ویژگی هــای منحصر به فــرد ایــن 
دســتگاه، می تــوان بــه قابلیــت هشــدار در 
هنگام گذر میزان هر یــک از پارامترها در حد 
مجاز اشــاره کــرد. ایــن محصول امــکان اخذ 

گزارش های دوره ای را نیز دارد.

چه شــد که به فکر ایجاد این محصول 
افتادید؟

سیســتان و بلوچســتان مرغداری هــای بســیاری دارد و 
مشکل اصلی این کسب و کارها بهره وری پایین آنهاست 
که این مســئله نیــز به دلیــل تلفــات بالای مرغ هاســت. 
طبق مطالعات، استاندارد بودن شرایط مرغ ها در دوران 
پرورش مــرغ باعث رشــد مناســب و کاهش تلفــات آنها 

می شود.
میزان اســتاندارد مدت دوره پرورش مرغ ها در شــاخص 
ایران ۴5 روز اســت و در جهان ۳۰ روز. اما متأســفانه در 
سیســتان و بلوچســتان این دوره 6۰ روزه می شــود و این 
یعنی سود کم کسب و کار مرغداری و تلفات زیاد. ما علاوه 
بر مطالعه استاندارد های جهانی برای دما و نور و کیفیت 
هوا در دوره پرورش، این تســت ها را به صــورت عملی در 
یک مرغداری با سنسورهای ساده انجام دادیم و دوره را 

به ۳5 روز رساندیم. این یعنی 
ســوخت و انــرژی کمتــر، دان 
کمتر، تلفات کمتــر و بهره وری 
بیشــتر والبتــه تعــداد دوره ها 
در طول یک ســال نیز افزایش 

می یابد. 
نکتــه مهــم ایــن اســت کــه در 
طــول دوره پــرورش نیــز، افــراد 
زیــادی حــق ورود بــه فضــای 
مرغــداری را ندارنــد و فقــط 
کارگران قرنطینه شــده به فضا 
وارد می شوند. معمولاً کارگران 
بر اســاس حــس تجربــی خود 
دمــا را دســتکاری می کننــد و 
همیــن امــر باعــث مشــکلات 

فراوان می شود.
ممکــن اســت اصــلاً صاحــب 
کســب وکار مرغــداری در طول 
دوره پرورش وارد فضای سوله 

نشــود یا کارگــران اهمــال کننــد یــا به درســتی شــرایط را 
تشــخیص ندهند. رابین بــا ارائــه گزارش هــای آنلاین به 
صاحــب کســب و کار و مهندســان ناظــر موجــب ارتقای 
ســطح کیفیت فضــای ســوله می شــود و چون بر اســاس 
اینترنت اشیا طرح ریزی شده، می تواند دستوراتی نیز در 
راســتای انجام کارها ارائه دهد و از حضــور فیزیکی افراد 

و احتمال انتقال آلودگی و ایجاد تلفات جلوگیری کند.

چه میزان سرمایه برای انجام این طرح 
صــرف کردیــد و ایــن ســرمایه را چگونــه تأمیــن 

کردید؟

اولیــن و مهم تریــن ســرمایه مــا وقــت و مهارت مــان بــود 
که برای شــناخت مشــکل و حل آن صرف کردیــم. ما به 
صــورت تمام وقت برای ایــن طرح در یک تیــم تخصصی 
کار کردیــم و بــه دلیل اینکــه تجربیــات قبلــی و متفاوتی 
در زمینه کســب و کار مبتنی بر اینترنت اشــیا داشــتیم، 
توانستیم این طرح را به اجرا برسانیم. در مورد هزینه ها 
باید تصریح کنم که همه از طریق دارایی های اعضای تیم 
تأمین شــده و در حقیقت مــا روی خودمــان و آینده مان 

سرمایه گذاری کردیم.
البتــه ایــن طــرح را بــرای ســرمایه گذارانی در 
آلمــان فرســتادیم و موافقــت اولیه را کســب 
کرده ایم. تاکنون جذب ســرمایه نداشته ایم، 
اما بــا توجــه بــه اینکــه این طــرح مشــکلی را 
برطــرف می کنــد کــه مســتقیماً بــه افزایــش 
درآمد کسب و کارها منجر می شود، می توانیم 

فروش یا جذب سرمایه داشته باشیم.

مدل درآمدی شما چگونه است؟
مدل اولیه فروش مســتقیم محصول است و البته چون 
محصول قابلیــت جابه جایی دارد، می توانیــم آن را برای 
دوره های مختلــف اجاره دهیــم. از آنجا کــه مرغداری ها 
بایــد بــه صــورت دوره ای تولیــد داشــته باشــند و بین هر 
دوره پــرورش، حدود یــک ماه ســوله ها بایــد خالی و ضد 
عفونی شوند، این روشی به صرفه برای آنهاست. از طرف 
دیگــر می توانیــم با مشــارکت در ســود یک مرغــداری به 
درآمد برســیم، چون علاوه بر پــرورش مرغ های بیشــتر، 
صرفه جویی در انرژی و دان و... می تواند سود خوبی برای 

صاحب کسب و کار داشته باشد.

چه چشم اندازی برای کسب و کار خود 
دارید؟

مــا دوســت داریــم هر کــدام از محصولات مان بــه درآمد 
مناســبی برســد تا بتوانیم محصولات جدید خلق کنیم 
و با توجه به دانشــی که داریم، مشــکلات افراد بیشتری 
را حــل کنیــم. از آنجــا کــه مــن 
در فضــای اســتارتاپی و پــارک 
علم و فناوری مشغول هستم، 
افــراد  علاقه منــدم  بســیار 
بیشــتری را بــا ایــن فضا آشــنا 
کنــم و بــرای پیشــرفت همــه 
اطرافیانــم تــلاش می کنــم. مــا 
برای محصــول امنیــت اماکن 
که یکی از محصــولات مبتنی 
بــر اینترنــت اشــیاء ماســت، 
گواهــی دانش بنیــان را نیــز 
دریافت کرده ایــم و امیدواریم 
هرچــه زودتــر بتوانیــم ایــن 
محصــولات را بــرای اســتفاده 

عموم تجاری سازی کنیم.

چه توصیــه ای برای 
زنانــی داریــد کــه قصــد دارنــد 
کسب و کاری از آن خود داشته 

باشند؟
با توجه به حوزه فعالیتم خیلی خوشحالم که زنان زیادی 
در اطرافم می بینم که صاحب کسب و کار هستند و برای 
خودشــان و کسب و کارشــان تلاش می کنند. من به همه 
دوســتانم توصیه می کنــم ویژگی هــا و قابلیت هــای خود 
را توســعه دهند، زیرا یادگیــری هیچ پایانی نــدارد؛ به هر 
روشــی که می شــود یاد بگیرند و رشــد کنند. مخصوصاً 
توصیه می کنم در دوران دانشگاه فقط به درس خواندن 
فکر نکنند و به پارک های علم و فناآآوری بروند و کارهای 
عملی انجام دهند و جمعی از دوســتان بســازند و به هم 

کمک کنند تا با هم رشد و پیشرفت کنند. 

نگاهی به همایشی که در راستای رهبری زنان در فضای کسب و کار 
برگزار شد

پاسخ به چند پرسش متداول

REVIEWبررسی

تبعیض هــای جنســیتی و رفتارهــا و هنجارهایی 
که زنــان را از رســیدن به مناصب بــالای مدیریتی 
دور نگــه مــی دارد، چنــان در وجود همه ما ریشــه 
دوانده که برای رفع آنها باید نسل جدید را از همان 
ابتــدای کودکی تحت آمــوزش قــرار داد. اما گاهی 
اولویت های حیاتی بشر به قدری در مضیقه قرار 
می گیرد که این اقدامــات اصلاحی به نفع آینده، 

به کلی از خاطر می رود.
سه شــنبه ۹ خرداد همایشی در راســتای معرفی 
رهبری زنــان و چالش های پیش روی آنها توســط 
کانون مهارت های مدیریتی در دانشگاه امیرکبیر 
برگزار شــد. نگاه بــه این نکتــه کــه آموزه های ضد 
تبعیــض برای زنــان و مــردان در ســنین دانشــگاه 
می توانــد بســیار اثرگــذار باشــد، ســازنده اســت. 
ســؤال بزرگ پس از دوره دانشــگاه رخ می نمایاند 
که این همــه تبعیــض جنســیتی و عدم تنــوع در 
فضــای کار از چه چیزی نشــئت می گیرد؟ همین 
کــه دانشــجویان مطلع باشــند فضــای کاری بعد 
از دانشــگاه چه شــرایطی برای زنان و مردان خلق 
می کند، می تواند علاوه بر اصلاح ذهنیت به ارتقای 
مهارت های آنهــا بینجامد. در این ســمینار چند 
محور اساسی مورد بررسی قرار گرفت. سؤال اولی 
که مطرح شــد، این بود: »زنان را چــه به رهبری؟« 
اگــر بخواهیــم شــفاف باشــیم و فــارغ از شــعارها 
به وضعیت حــال حاضــر بنگریــم، در جامعه ای 
کــه ارزش زنــان نصــف مــردان اســت، این ســؤال 
ذهنی پنهان بســیاری از افراد است. بررسی های 
شــاخص مهارت هــای رهبــری در زنــان و مــردان، 
مقایســه نتایج ســازمان هایی با تنوع جنســیتی 
بالا، بررسی موفقیت زنان در شرکت های جهان و 
نتایج آزمون هایی که نشان دهنده سطح توان بالای 
زنان در مدیریت کسب و کار است، باعث می شود 
به مرور این ســؤالات و موارد مشــابه با پاسخ  های 
منطقی و درست از ذهن انسان ها پاک شود و جای 
خود را به این جمله دهد که:»رهبــری زنان مانند 

رهبری مردان یک امر کاملاً عادی است.«
اما چرا زنان به مقامات بالای سازمان نمی رسند؟ 
این ســؤالی است که پاسخ های بســیاری در چند 
بخش مختلف دریافت کرده و کماکان محققان در 
تلاش اند تا شناخت بیشتری از فرایندهای ارتقا 
به دست بیاورند و به حل این مشکل کمک کنند. 
در بخش فرهنــگ، هنجارها، توانایی زنــان، رفتار 
مردان، قوانین و فرایند های ســازمان بررســی های 
زیادی انجام شــده و بســیاری از این معضلات در 
عنوان »ســقف شیشــه ای« گنجانــده شــده، اما 
کماکان این ســقف شیشــه ای و غیر قابــل رؤیت 
است و فعالان این حوزه تلاش دارند عوامل مؤثر 
بیشــتری را کشــف کننــد. زنــان بــرای رســیدن به 
مقامات بالای سازمان باید چه رفتارهایی داشته 
باشند؟ دیده شدن و اعتمادبه نفس در محیط کار، 
پرهیز از وسواس نابجا، قدردانی از موفقیت های 
خود، پرهیز از سرزنش های بیش از اندازه در زمان 
شکســت ها، عدم زود کنار رفتن از مســئولیت ها 
و... از جملــه مهارت هایی بود که در این ســمینار 
درباره آنها توضیح داده شــد. پرســش دیگری که 
در این سمینار مطرح شد، این بود که رهبری زنان 
در جامعــه ما چــه فایــده ای دارد؟ حدود ۲۰ ســال 
است اقتصاد دانان در پی کشــف راز اقتصادهای 
بحران زده و اقتصادهای بعد از بحران اند. حضور 
زنان و کسب وکار زنان در همه دنیا پس از بحران ها 
ضامن بقا بوده و تحقیقاتی که در این زمینه انجام 
شده، ما را به این نتیجه می رساند که حضور زنان 
در عرشه کسب وکارها می تواند اقتصاد بحران زده 
را نجــات دهــد. شــاید متداول تریــن پرســش این 
باشد: »اگر زنان رهبر باشند، پس چه کسی مادر 
باشــد؟« تفکیک نگاه به زنان و مــادران، تفکیک 
سنی فرزندان و تفکیک جنسیت مادر و فعالیت 
مادرانه، پایه مهم پاســخ به این ســؤال است. این 
جزئی نگــری باعث می شــود با خیال آســوده تری 
پاسخ دهیم که زنان همزمان رهبر و مادر هستند.

فاطمه 
طالبی پور  

Fatima.pour
@gmail.com

 رابین با ارائه 
گزارش های آنلاین به 
صاحب کسب و کار و 

مهندسان ناظر موجب 
ارتقای سطح کیفیت 
فضای سوله می شود و 
چون بر اساس اینترنت 
اشیا طرح ریزی شده، 

می تواند از حضور 
فیزیکی افراد و احتمال 
انتقال آلودگی و ایجاد 
تلفات جلوگیری کند
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هیتوبیــت، پلتفــرم هوشــمند معاملات رمــزارز اســت و در 
حــوزه فناوری هــای نویــن مالــی از جملــه بلاکچین، رمــزارز، 
هــوش مصنوعــی و یادگیــری ماشــین فعالیــت دارد. ایــن 
شــرکت به  عنوان یکی از زیرمجموعه های هلدینگ تجارت 
الکترونیــک اول )ســهامی خــاص( کــه پرداخت یار رســمی 
بانک مرکــزی و دارای رتبه یــک تولید نرم افزار شــورای  عالی 
انفورماتیک بوده و با تکیــه  بر دانش و تجربه ۱۲ســاله خود 
در زمینــه تولیــد نرم افزارهــای ســازمانی و مالــی؛ در حــوزه 
فین تک و بلاکچین فعالیت می کند. در همین راستا صالح 
خواجه دلویی، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هیتوبیت در 
گفت وگوی پیش رو به معرفــی این پلتفــرم و ویژگی های آن 

پرداخته است.

 هیتوبیت به دنبال خلــق تجربه ای مطابق با 
استانداردهای جهانی است

توسعه زیرساخت های هیتوبیت از ابتدای سال ۱۴۰۰ آغاز 
شد و در زمستان ۱۴۰۱، این پلتفرم به صورت محدود شروع 
به فعالیــت کــرد. خواجه دلویــی در ارتبــاط با علــت معرفی 
یک پلتفرم مبادله رمزارز جدید به اکوسیستم ایران گفت: 
»کاربران ایرانی بازار رمزارزها، لایق تجربه معاملاتی سریع، 

امن و در کلاس جهانی هستند.«
مدیرعامل هیتوبیت ادامه داد: »بــا توجه  به ضعفی که در 
بازار داخلی مشــاهده کردیم و بــا توجه به نیازهــای کاربران 
و فاصله معنــادار بــازار داخلی با پلتفرم های جهانــی، بر آن 
شــدیم تا بــا ارائــه پلتفــرم خریدوفــروش رمــزارز هیتوبیت، 
سطح بازی را تغییر دهیم و اســتانداردها و انتظارات را ارتقا 

ببخشیم.«
خواجه دلویی در خصــوص انگیزه های ایجاد و توســعه این 
ســکوی مبادله رمزارز اضافه کرد: »ما در هیتوبیت، ســعی 
کرده ایم با شــناخت عمیق و درک صحیح نیازهــای کاربران 

 گپی با صالح خواجه دلویی
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره هیتوبیت

برنامه هایی 
برای آینـــده

 نگاهی به حضور امین درج خاورمیانه
در پانزدهمین نمایشگاه صنعت مالی

کیف پول سخت افزاری با قابلیت های ویژه

REPORTگزارش

شــرکت امین درج خاورمیانــه، تولیدکننده کیف  
پول های ســخت افزاری رمزارز در ایران است. این 
شــرکت، یکی از معدود کســب وکارهای مرتبط با 
بلاکچین و رمزارز اســت که در پانزدهمین دوره از 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی حضور داشت.

پــول  کیــف  اولیــن  معرفــی 
سخت افزاری

شــرکت امیــن درج خاورمیانــه در ســال ۱۳۹۷ و 
با حضور ســینا کلانی بــه عنــوان هم بنیان گذار، 
با گســترش محبوبیــت رمزارزها در دنیــا و ایران 
بــا هــدف برقــراری زیرســاختی امــن و ارزان بــا 
پشــتیبانی بــرای کاربران دنیــای رمــزارز در ایران 
تأســیس شــد و اولیــن محصــول 
خود را در نمایشگاه الکامپ همان 

سال معرفی کرد.
این محصــول معرفی شــده تحت 
عنوان کیف پول درج، دســتگاهی 
کوچک است که از طریق یو اس بی 
بــه کامپیوتــر متصــل می شــود و 
بــه کاربــران ایــن امــکان را می دهد 
تــا رمزارزهــای خــود را بــه صــورت 
آفلاین ذخیره سازی کرده و در برابر 

خطرات هک در فضای آنلاین در امان باشند.
مریم بهبانــی، مدیرعامل امیــن درج خاورمیانه 
در خصوص شکل گیری این کسب وکار به رسانه 
رمــزارز گفــت: »رونمایــی از اولیــن محصــول ما 
تحت عنوان کیف پــول درج وان در ســال ۱۳۹۷ 
و طی نمایشــگاه الکامپ صــورت گرفت. پس از 
آن فــروش گســترده خــود را در ســال ۱۳۹۹ آغاز 
کردیم و تا به حال فروشی بالغ بر 5۰۰۰ کیف پول 

سخت افزاری رمزارز داشتیم.«
بهبهانــی ادامــه داد: »در ســال ۱۴۰۰، دو مــدل 
کیف پول ســخت افزاری وان پــلاس و مدل تی را 
به بــازار عرضه کرده و فروش آن را در ســال ۱۴۰۱ 

آغاز کردیم.«

فنــاوری و مجوزهــای مرتبــط بــا 
کیف پول سخت افزاری

به گفته مدیر عامل امین درج خاورمیانه، کیف 
پول درج مطابق با استانداردهای بین المللی بوده 
و دارای تأییدیه های فنی لازم از انجمن بلاکچین 
و تنها کیف پول ســخت افزاری ایرانی اســت. او 
تأکید کرد کــه این محصــول، آزمایش هــای لازم 
مربــوط بــه صنایــع انفورماتیــک را بــا موفقیت 
گذرانده و مجوز تولیــد آن زیر نظر وزارت صمت 

اخذ شده است. 
کیــف  مزیت هــای  در خصــوص  بهبهانــی، 
پــول ســخت افزاری درج بــه رســانه رمــزارز 
گفــت: »خدمــات پشــتیبانی فارســی، گارانتــی 
ســخت افزاری بــدون قیــد و شــرط مادام العمر و 
آمــوزش تخصصــی در حــوزه اســتفاده از کیــف 
پول و حفظ امنیت رمزارزها از مزیت هایی ست 
کــه در کنــار محصــولات خــود بــه کاربــران ارائــه 

می دهیم.«
مدیرعامل امین درج خاورمیانه تأکید کرد تا یک 
ســال پس از ایجاد مشــکل، دســتگاه کیف پول 
ســخت افزاری به صورت کامل تعویض می شود 
و پس از آن تا پنج ســال نیــز دارای خدمات پس 

از فروش است.
مریــم بهبهانــی در خصــوص مزیت هــای کیــف 
پول درج نســبت به نمونه های مشابه خارجی به 
رســانه رمزارز گفــت: »قیمــت رقابتی نســبت به 
سایر محصولات خارجی موجود در بازار، یکی از 
مزیت های درج است. همچنین این کیف پول های 
رمــزارزی غیرقابــل ردیابــی هســتند و دولت هــا و 

کشورها نمی توانند آن را رصد کنند.«
به گفته مدیرعامل درج، این کیف پول ها به صورت 
مرتب در هــر پانزده دقیقــه، آی پی کاربــر را تغییر 
می دهد تا قابل رصد نباشد و این مسئله موجب 
عــدم بلوکــه شــدن ســرمایه توســط صرافی هایی 
می شــود که ایــران را در فهرســت تحریم خدمات 

خود قرار داده اند.

پرنیان ستوده

parnian.std 
@gmail.com

   عکس :  نسیم اعتمادی
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ایرانــی، تمامــی خدماتــی را کــه یــک ســرمایه گذار و تریــدر 
بین المللی از آنها بهره مند است، با اســتفاده از به روزترین 
فناوری ها در هیتوبیت پیاده ســازی کنیم تا تمامی اعضای 
جامعه رمزارز ایــران از مبتدی تا حرفــه ای، معاملات خود را 
با کیفیت بهتری تجربه کنند. معتقدیم فناوری، تفاوت ها 
را رقم می زند و آن را به عنوان ارزش کلیدی هیتوبیت در نظر 

گرفته ایم.«
به گفته خواجه دلویــی، این شــرکت با بهره گیــری از تجربه 
۱۲ســاله تیــم فنــی  متخصــص خــود در تولیــد نرم افزارهای 
سازمانی و مالی، ویژگی ها و سرویس های متمایزی را در این 

پلتفرم تبادل رمزارزی پیاده سازی کرده  است.

 چالش هــای بــازار داخلــی، انگیــزه ایجــاد و 
توسعه هیتوبیت بوده  است

یکــی از بزرگ تریــن چالش هــای پلتفرم هــای معامــلات 
رمــزارز، ایجــاد بازارهــای متعــدد و فعــال خریدوفــروش 
رمزارز است که کاربران ایرانی در بازار داخلی رمزارزها با 

آن مواجه هستند. مدیرعامل 
هیتوبیــت در ایــن خصــوص 
عنــوان کــرد: »در پلتفرم هــای 
ایرانــی بــا افزایش پشــتیبانی 
از رمزارزهــا، به دلیــل ناتوانــی 
در مدیریــت بــازار و عــدم 
نقدینگی لازم جهت عملیات 
بازارگردانــی به ناچــار بــه ارائــه 
ســرویس OTC بــرای آن بازار 
روی می آورنــد کــه ایــن امــر 
و  ریســک  افزایــش  باعــث 
از دســت دادن بخــش قابــل 
کاربــران  ســود  از   توجهــی 
می شــود کــه ایــن موضــوع در 
حــال حاضــر چالــش جــدی 
پلتفرم هــای معاملاتــی ایرانی 

است.«
به گفته خواجه دلویی، یکی دیگر از چالش های پلتفرم های 
موجود، رویکردی پایه ای و عمومی به مقوله امنیت اســت. 
او اضافه کرد: »امنیت دارایی های دیجیتال، فراتر از امکان 
فعال ســازی کــد دوعاملــی گــوگل و زیرســاخت ســرد و گرم 
نگهداری کیف پول است. ما در هیتوبیت با نگاهی یکپارچه 
در لایه سرویس و زیرساخت، امنیت دارایی های دیجیتال 
 Threshold و کلیدهای خصوصــی را به  واســطه ســازوکار
MPC در مدیریــت کلیدهای خصوصی و زیرســاخت اتاق 

امن به صورت ۳6۰ درجه تضمین می کنیم.«
خواجه دلویــی در این  خصوص اضافه کــرد: »هیتوبیت 
سعی دارد با ویژگی های منحصربه فردی از جمله هسته 
و بازارســاز هوشــمند معاملاتــی، امنیــت ۳6۰ درجــه 
کلیدهای خصوصــی و دارایی هــای دیجیتــال، بازارهای 
شبیه ســاز، معامــلات کاغــذی، نســخه وایت لیبــل و 
پشــتیبانی از رمزارزهــای برتر دنیــا در بیــش از ۱6۰ بازار 
فعــال، بالاترین ســرعت انجــام معامــلات را بــا بهترین 

قیمت و کمترین گپ معاملاتی به کاربران ارائه دهد.«
به گفتــه مدیرعامل هیتوبیــت، در این پلتفــرم به کمک 
توســعه و بومی ســازی آخریــن نســل KMS، رمزنــگاری 
اطلاعــات و داده هــای کاربــران، پیاده ســازی لایه هــای 
سرویس امن و اتاق های امن، سازوکار کیف پول هیبرید، 
وایت لیســت برداشــت رمزارز و مدیریت دســتگاه های 
متصل، امنیتی یکپارچه برای کاربران ایجاد شده است.
هیتوبیــت قابلیت هــای متعــدد دیگــری از جملــه تخفیف 
کارمزد پلکانی برای هر دو بازار ریالی و تتری، روش معاملاتی 
OCO )با هدف کاهش ریســک و افزایش ســود(، معاملات 
تعهدی )کســب ســود در شــرایط ریزش بازار(، استیکینگ 
)کســب ســود از ســپرده گذاری رمزارزهــا(، برنامــه دعــوت 
)Referral( پیشرفته و مرکز راهنمای چندرسانه ای را نیز در 

طول دو سال توسعه خود به همراه دارد.

 موفقیت کاربران، اولویت هیتوبیت است
به گفته صالح خواجه دلویی، هیتوبیت بر این اصل استوار 
اســت که افزایش دانــش و مهارت کاربــران یکــی از وظایف 
اصلی است؛ بنابراین فعالیت بلاگ، شبکه های اجتماعی و 
تولیدات رسانه ای مانند پادکست، ویدئوکست، گفت وگوها 
و... در همین راستا و با اولویت افزایش موفقیت کاربران در 

این بازار مالی نوین برنامه ریزی  شده است.
او ادامه داد: »کار ما در هیتوبیت به همین جا ختم نمی شود 
و در آینــده ســرویس های مختلفــی ارائــه خواهیــم داد کــه 
همگی در حوزه راهکارهــای نوین پرداخت، ســرمایه گذاری 
و پیاده ســازی یــک اکوسیســتم هوشــمند بــر پایه فنــاوری 

بلاکچین خواهند بود.«
هیتوبیت مأموریت خود را تسهیل روند استفاده از رمزارزها، 
تحقق آزادی مالی جهانی و بهبود سطح زندگی عموم جامعه 
می دانــد و در عصری کــه تعامل افــراد با فضــای بلاکچین و 
بازار رمزارزها روبه رشــد اســت، در نظر دارد تجربــه ای امن، 
دســت اول، هوشــمند، ســریع و ســاده را بــه کاربــران ایرانی 
ارائه دهد و شعار خود را »تجربه 
معامــلات هوشــمند« معرفــی 

می کند.

 هیتوبیت و فضای ارز 
دیجیتال در ایران

بــه گفتــه خواجه دلویــی، ایــن 
شــرکت در طراحــی و توســعه 
بزرگ تریــن  هیتوبیــت، 
پلتفرم هــای معامــلات رمــزارز 
دنیــا یعنــی بایننــس را الگــوی 
خــود قــرار داده اند. بــا نگاهی به 
ســال ۲۰۱۷، متوجــه می شــویم 
کــه بــازار معامــلات رمــزارز در 
اختیار پلتفرم های برتری مانند 
کوین بیــس بــود کــه بــا ظهــور 
بایننــس در کمتــر از دو ســال، بــا پشــتوانه فنــاوری و تنــوع 
سرویس های خود توانست به جایگاه اول از نظر بیشترین 

سهم بازار در دنیای مبادلات رمزارز دست یابد.
خواجه دلویی ادامه داد: »اســتراتژی هیتوبیت نیز برگرفته 
از بایننس بوده و تلاش دارد به کمک فناوری و با پاسخ دهی 
بهینه و سریع به پرسوناهای مختلف و پوشش چالش ها و 
نقاط ضعف رقبا، یــک Game Changer در بازار مبادلات 

رمزارز ایران باشد.«
طبق گفته مدیرعامل هیتوبیت، سیستم کشف تقلب این 
پلتفرم، رفتار افراد را به طور پیوسته رصد می کند و با هشدار 
موارد غیرعادی و رفتارهای مشکوک در تلاش است ریسک 
کاربــران را کاهــش دهــد و از بروز ضررهــای مالــی و امنیتی، 
پیشــگیری کنــد. خواجه دلویــی در خصــوص قیمت هــا در 
این پلتفــرم بــه رمــزارز گفــت: »مــا در هیتوبیت، بــه  خاطر 
وجود هســته هوشــمند معاملاتی، قیمت های مناســبی را 
در تمام بازارها ارائه می دهیم و به  واســطه فنــاوری ای که در 
اختیار داریم، کمترین شکاف قیمتی را بین بالاترین خرید و 

پایین ترین فروش تضمین می کنیم.«
در حــال حاضر هیتوبیــت بیــش از ۸۰ رمزارز را پشــتیبانی 
می کند. مدیرعامل هیتوبیت در این مــورد گفت: »ما هیچ 
محدودیتی در پشتیبانی از رمزارزها، شــبکه ها و راه اندازی 
بازارهای آنان نداریم و بر اساس رودمپ لیستینگ نسبت 
به راه انــدازی بازارهــای جدیــد اقــدام می کنیــم. لازم به ذکر 
اســت هر رمزارز بــرای اضافه شــدن بــه بازارهــای هیتوبیت 
می بایست از یک ارزیابی ســخت گیرانه عبور و نمره قبولی 

را دریافت کند.«
خواجه دلویــی با اشــاره بــه فعالیــت هیتوبیت بــا جفت ارز 
ریال و تتر اضافــه کرد: »مــا در هیتوبیت برای همــه ارزهای 
پشتیبانی شــده، بازار تتــری و بــازار ریالــی آن ارز را همزمان 
در اختیار کاربران قرار می دهیم و بــه زودی بازارهایی بر پایه 

بیت کوین و اتریوم ارائه خواهیم داد.«

ما در هیتوبیت، به 
 خاطر وجود هسته 
هوشمند معاملاتی، 

قیمت های مناسبی را 
در تمام بازارها ارائه 
می دهیم و به  واسطه 

فناوری ای که در اختیار 
داریم، کمترین شکاف 

قیمتی را تضمین 
می کنیم

نگاهی به حضور کرانه نیلگون تیس در نمایشگاه صنعت مالی

پوشش ۳۶۰ درجه ای نیازهای استخراج رمزارز

REPORTگزارش

کرانه نیلگون تیس به عنوان یکی از کسب وکارهای 
فعال در حوزه اســتخراج رمزارزها یکــی از معدود 
کســب وکارهای بلاکچینی حاضر در پانزدهمین 
نمایشــگاه بین المللــی صنعــت مالــی بــود. ایــن 
شــرکت یک دهه پیش، فعالیت خود را به عنوان 
هلدینگ تخصصی پوشش ۳6۰ درجه ماینینگ 
کشــور آغاز کــرد. ایــن مجموعــه در تلاش اســت 
تا همــه نیازهــای ماینینــگ در کشــور را از ابتدای 
ایده پــردازی تــا مرحلــه راه انــدازی و بعــد تعمیر و 
نگهداری دســتگاه های اســتخراج رمزارز پوشش 
دهــد. چهــار زیرمجموعــه ایــن هلدینــگ بــرای 
پاســخ گویی بهتــر بــه نیازهــای ماینینــگ شــامل 

ویراماینر، هش بان، ویراپول و ویرافارم است.
ســید امید علوی، مدیرعامل کرانه نیلگون تیس 
در خصوص این مجموعه به رسانه رمزارز گفت: 
»این مجموعه در دو حوزه صنعتی و سخت افزاری 
ماینینــگ و بــا چهــار برنــد مشــغول بــه فعالیت 
اســت.« او تأکیــد کــرد تیم هــای هــر یــک از ایــن 
زیرمجموعه ها به صورت مجزا و با تخصص های 
مختلــف مشــغول بــه کار هســتند، امــا ماهیــت 

حقوقی متفاوتی ندارند.

 ویراماینر
ویراماینر به عنوان یکی از برندهای کرانه 
نیلگــون تیــس، در ســال ۱۳۹5 فعالیــت خــود را 
بــه عنــوان اولیــن واحــد تجــاری اســتراتژیک این 
مجموعه و با هدف ارائه راهکارهای نوین استخراج 
آغاز کرده است. مدیرعامل کرانه نیلگون تیس در 
خصوص فعالیت و خدمــات ویراماینر بــه رمزارز 
گفت: »ویراماینر به عنــوان ارائه دهنــده خدمات 
مشــاوره، طراحــی، پیاده ســازی و بهره بــرداری از  
مزارع استخراج و نگهداری آنها فعالیت می کند و 
تیمی متشکل از متخصصان حوزه استخراج ارز 

دیجیتال دارد.«

 هش بان
هش بــان در ســال ۱۳۹۷ به عنوان بخش 
تعمیــرات دســتگاه های ماینــر و در قالــب یکی از 
زیرمجموعه هــای کرانــه نیلگــون تیس و بــا هدف 
تکمیل زنجیره ارائه راهکارهای ماینینگ راه اندازی 

شد. علوی در خصوص فعالیت این مجموعه به 
رسانه رمزارز گفت: »پس از قانونی شدن فعالیت 
در حوزه اســتخراج و با افزایش تقاضا و گسترش 
این صنعت، مجموعــه هش بان فعالیــت خود را 
به صورت مستقل در زمینه تعمیرات تخصصی 

دستگاه های ماینر آغاز کرد.«
به گفته او، هش بان به عنوان یکی از مراکز مجهز 
در ایران، تمام خدمات تعویض و یا تعمیر قطعات 
ماینر را تحت پوشش قرار می دهد. صدور گواهی 
ملی استاندارد توسط آزمایشگاه هش بان از سایر 

خدمات این مجموعه است.

ویراپول
ویراپــول، اســتخر ایرانــی بــرای تجمیــع 
هش ریت فعال در داخل کشور است و در تلاش 
است تا سرمایه گذاری و فعالیت پایدار در صنعت 
ماینینــگ را آســان کند. علــوی در خصــوص این 
مجموعه گفت: »این اســتخر اســتخراج در سال 
۱۳۹۸ پیاده سازی شــد و در روند توسعه آن، هیچ 
کمکی از سامانه های خارجی گرفته نشده است؛ 
بنابراین با فعالیت مستقل، امنیت بالایی را برای 

کاربران فراهم می کند.«
نمایش میزان درآمد لحظه ای و برداشــت آسان، 
مشــاهده میزان هش ریت لحظه ای و میانگین و 
همچنین نمایــش لحظه ای دســتگاه های فعال و 
غیرفعال از ویژگی های این استخر استخراج است.

 ویرافارم
بــه دلیــل جذابیــت بــالای صنعــت 
ماینینــگ، افراد زیــادی تمایل به فعالیــت در این 
حوزه دارند اما به دلیل نداشــتن امکانات، تجربه 
و تخصص در این مســیر دچار چالش می شوند. 
ویرافــارم بــرای پاســخ به ایــن نیــاز راه اندازی شــده 

است.
امیــد علــوی در خصــوص فعالیت ایــن مجموعه 
گفت: »ما بــا ارائــه خدمات هاســتینگ، دغدغه 
علاقه منــدان بــه اســتخراج را برطــرف می کنیم تا 
ایــن افــراد بتوانند دســتگاه ماینینــگ خــود را در 
فضایی مناسب نصب کرده و در محیطی قانونی 

و استاندارد به استخراج بپردازند.«
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سلامت
H E A L T H

گفت وگو با فعالان زیست فناوری کشور و بررسی فرصت ها 
و چالش های این حوزه

سومین کنگره و نمایشگاه بزرگ محصولات زیست پزشکی و صنایع وابسته )ایران بایو( ۱۷ تا ۱۹ خردادماه توسط انجمن 
»تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی ایران« در راستای معرفی توانمندی و ظرفیت های فعالان این 

صنعت، فراهم کردن فضای تبادل اطلاعات و ارائه آخرین دستاوردهای زيست فناوری کشور در محل هتل المپیک تهران 
برگزار شد. ایجاد حلقه ارتباطی و افزایش هم افزایی میان پژوهشگران، متخصصان و فعالان زیست فناوری، زیست پزشکی 

و صنایع وابسته، ارائه آخرین دستاوردهای علمی، تحقیقاتی و صنعتی، ایجاد ارتباط پژوهش و تحقیقات علمی با 
جریان روز صنعت، حمایت از صنایع تولیدی داخلی و گسترش بازار، افزایش فرصت های صادراتی، ایجاد بستر مناسب 

برای شبکه سازی و فراهم آوردن فرصت شغلی برای فارغ التحصیلان از جمله اهدافی است که برگزارکنندگان این رویداد 
برشمرده اند. برپایی تورهای دانشجویی، بازدید از شرکت های حاضر در نمایشگاه و معرفی طرح های حمایتی از ایده ها و 
طرح های نوآورانه از جمله مواردی بود که بازدید دانشجویان و استادان دانشگاهی را از این نمایشگاه افزایش داده بود. در 
ادامه کارنگ در گفت وگو با فعالان زیست فناوری که در این رویداد به عنوان غرفه دار حضور داشتند، به بررسی فضای این 

حوزه از فناوری پرداخته است. 

نیاز به سرمایه گذار 
مهم ترین چالش 

اکوسیستم زیست فناوری

سیدعلی اصغر ترابی، کارشناس مرکز رشد فناوری رازی:

زیستفناوریهمزمانبراست،همهزینهبر!

POINT OF VIEWدیدگاه

مرکز »رشد فناوری رازی« از سال ۱۳۹۲ 
توسط مؤسسه »تحقیقات واکسن و 
سرم ســازی رازی« بــا مجــوز وزارت بهداشــت 
راه اندازی شده است. این مرکز از فناوری هایی 
حمایــت می کند که مــورد نیــاز مؤسســه رازی 
اســت. از جمله فناوری های مورد حمایت این 
مرکز می توان به واکســن های انســانی و دامی، 
واکســن های طیور و آبزیان، انواع فرآورده های 
بیولوژیک، انواع کیت های تشــخیصی اعم از 
ســرولوژی، مولکولی و... اشــاره کرد. همچنین 
تولیــد مــواد اولیــه واکســن و فرآورده هــای 
بیولوژیــک و تجهیــزات و خدمــات تخصصی 
آزمایشگاهی از دیگر فناوری های مورد حمایت 

این مجموعه است. 

نمایشــگاه  ســومین  از  اســتقبال   
»ایران بایــو« نســبت بــه ســال های 
گذشــته بهتــر بــود. در چنیــن رویدادهایــی 
صاحبان دانش و فعالان این حوزه بیشتر با هم 
و حوزه هــای فعالیت یکدیگر آشــنا می شــوند. 
افرادی هم که می توان آنهــا را جامعه هدف در 
نظــر گرفــت، بــا حضــور در ایــن نمایشــگاه از 
نزدیک با فعالیت های شرکت های حاضر آشنا 
می شوند. طی همین نمایشــگاه ما مراجعانی 

داشتیم که صاحب ایده بودند.

 به صورت کلی اما روال کار مرکز رشــد 
رازی به این صورت است که اگر کسی 
ایده ای مرتبط بــا حوزه کاری مجموعه داشــته 
باشــد، می تواند از طریق ســایت مؤسســه فرم 
پذیرش را پر کرده و برای مرکز ارسال کند. پس 
از بررسی اولیه، ایده در کمیته ارزیابی و شورای 

مرکز رشد طرح می شود.

 پس از تأییــد اســتقرار فنــاوران واجد 
شــرایط، تیم ها می توانند در این مرکز 
استقرار پیدا کرده و کار خود را آغاز کنند. آنجا 
فضایی برای کار در اختیار فناوران قرار می گیرد 
و دوره مقدماتی شــروع می شود. طی این دوره 
بــه آن ایــده کمــک می کنیــم تــا بــه یــک نمونه 
آزمایشگاهی یا فرآورده تجاری تبدیل شود. در 
طول اســتقرار نیــز تیم هــا ارزیابی می شــوند و 
و  آمــوزش  از جملــه  امکاناتــی  همچنیــن 
آزمایشــگاه در اختیــار آنهــا قــرار می گیــرد تــا 

بتوانند به یک واحد فناور تبدیل شوند. 

 همچنین اگــر تیم ها بــه حمایت های 
بیشــتر مالی نیــاز داشــته باشــند، به 
صندوق های توسعه فناوری و شکوفایی معرفی 
می شــوند. شــاید مهم تریــن چالــش تیم هــای 
فنــاوری ایــن حــوزه را بتــوان موضــوع جــذب 
ســرمایه عنوان کرد. پروژه ها در حوزه ســامت 
مانند ساخت واکسن بسیار هزینه بر هستند. 

ما این مشــکل را در رونــد کار تیم هــا داریم که 
صاحبان ایده پیش بینی می کنند کار را با فان 
هزینه بــه اتمــام برســانند، امــا در رونــد انجام 
پروژه قیمت ها چنان افزایش می یابد که دیگر 
تیــم نمی توانــد فعالیــت کنــد و پــروژه متوقف 
می شود و به نتیجه نمی رسد. راه حل مقابله با 
چنین اتفاقاتی همین صندوق های شــکوفایی 
و نوآوری است که باید سرمایه های بیشتری را 

به این بخش اختصاص دهند.

 از نمونه های موفق تولید دانش بنیان 
در مرکــز رشــد فنــاوری می تــوان بــه 
»لیوفیلیزاتور صنعتی« و »اولتراسانتریفیوژ« 
اشاره کرد. برای مثال لیوفیلیزاتور صنعتی یک 
هســته فناوری بود کــه در حال حاضــر به یک 
شــرکت موفق دانش بنیان تبدیل شده که این 
محصول را تولید و عاوه بر ارائه به بازار داخلی 

آن را صادر نیز می کند.

 در حوزه زیست فناوری، تعداد کسانی 
که ایده دارند، کم هســتند و شــاید در 
سال به تعداد انگشت های دست هم نرسند. 
همچنیــن پروژه هایی کــه در این حــوزه تعریف 
می شــود، زمان بر و هزینه بر اســت. شاید یک 
ایــده دو الی ســه ســال زمان ببــرد تا بــه نتیجه 
برســد. در نخســتین رویــداد اســتارتاپی کــه 
آذرماه سال گذشته برای مرکز رشد رازی برگزار 
کردیم، حدود ۱۰ فناور شــرکت کــرده بودند. از 
این تعداد چهار ایده که اسناد کاملی داشتند، 
توســط مرکــز انتخــاب شــده و در حــال حاضر 

مسیر استقرار در مرکز رشد را طی می کنند. 

 اکوسیســتم نوآوری حوزه سامت در 
ایران پدیده جدیدی است و به هر حال 
مشکاتی در آن وجود دارد که به تدریج در حال 
مرتفع شدن هستند. ساختار مراکز رشد دارای 
یک حالت تکاملی است و به تدریج مشخص 
می شــود کدام بخش ها برای تســهیل امور، به 

اصاح نیاز دارند.

 در سال های گذشته بســیاری از افراد 
ایده هایــی داشــتند کــه در نهایــت در 
ذهن شان باقی می ماند و بسیاری از آنها از بین 
می رفت، اما در حال حاضر با گســترش مراکز 
رشد و استارتاپ ها حداقل۵۰ درصد افرادی که 
ایده دارند، به این مراکز می آیند و برخی از این 
ایده ها تحقق پیدا می کند. حتی اگر تحقق پیدا 
نکند هــم به هــر حــال مســیری را می پیماید و 
می توانــد بــه ایده هــای دیگــر کمک کنــد. اکثر 
ایده هایی که در این حوزه مطرح می شــوند، در 
صورتــی کــه بتواننــد بــه مرحلــه تجاری ســازی 
برسند، ثروت زا هستند و می توانند به اقتصاد 

کشور کمک کنند.

I N T E R V I E W
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سلامت
H E A L T H

شتاب دهنده »لاکتوویژن« با اسم ثبتی »زیست محصول 
پارســیان« فعالیــت خــود را از ســال ۱۳۹۷ بــا برنامه ریــزی، 
شکل دهی ســاختار و تجهیز آزمایشــگاه و ســایر اقدامات 
زیرساختی آغاز کرد. ما در شهریورماه همان سال توانستیم 
شش تیم جذب کنیم و به این دلیل که آن زمان اکوسیستم 
آن قدر بالغ نشــده بود تا بتــوان از آن تیم-ایده خوبی بیرون 
کشــید، مدل اســتارتاپ اســتودیویی را بــرای فعالیت خود 
انتخاب کردیم. هدف ما از این مدل ایجاد یکسری نمونه های 
موفق بود تا برای سایر استارتاپ ها و فعالان این حوزه چراغ 

راه باشــند. در این مدت توانستیم سه سایکل 
برگزار و حدود ۴۰ تیم را شتاب دهی کنیم.

زیســت فناوری  حوزه هــای  در  لاکتوویــژن 
میکروبــی، غذایــی و... فعالیــت می کنــد. از ۴۰ 
تیمی که جذب کرده ایم، خوشــبختانه کمتر از 
انگشتان یک دست شکست داشــته ایم، زیرا 
مجموعــه مــا در جــذب تیم هــا و آغــاز فعالیت 
سخت گیری زیادی دارد و دقیق عمل می کند. از 
نظر ما وقت و انرژی هر دو طرف باارزش است و 
به طور طبیعی کسی نمی خواهد روی موضوعی 
کار کند کــه احتمال شکســت آن بالاســت. در 

حال حاضــر شــرایط جــذب ســرمایه گذار در همــه حوزه ها 
سخت اســت، اما در حوزه زیســت فناوری ســرمایه گذاران 
خوبی وجــود دارد کــه البته تعدادشــان محدود اســت. این 
ســرمایه گذاران حساســیت بســیار بالایی برای ورود دارند؛ 
دلیــل این موضــوع این اســت کــه در این حــوزه وقتی شــما 
می خواهید وارد مید استیج شوید، عددهای سرمایه گذاری 
بالاســت و شــما حداقل باید در حــدود ۳۰ الــی ۴۰ میلیارد 

تومان سرمایه گذاری کنید.
از همه دست اندرکاران و برگزارکنندگان نمایشگاه ایران بایو 

تشکر می کنم که زحمت کشیده بودند و نمایشگاه خوب و 
بدون نقصی را برگزار کردند. به نظرم مهم ترین دســتاوردی 
که ایــن رویداد بــرای همــه اعضای اکوسیســتم اســتارتاپی 
داشــت، حضور پررنگ دانشــجویان و فعــالان علمی حوزه 
زیست فناوری و زیست شناسی بود. دانشجو و بخش علمی 
برای حوزه کاری ما نیروی محرکه است. حضور این افراد در 
نمایشــگاه باعث افزایش آگاهی  و آشــنایی افــراد با ادبیات 
شــتاب دهنده ها، شــرکت های صنعتی و تولیدی می شود. 
همچنین ایــن رویــداد می تواند باعث شــود دانشــجویان و 
بخش علمــی ایــن تــاش را داشــته باشــند که 
دانســته ها، مهارت هــا و تجربیــات خودشــان 
را به آنچه شــرکت ها بــه آن نیاز دارنــد، نزدیک 
کننــد. در این نمایشــگاه محیطی فراهم شــده 
بود کــه تقریبــاً همه بــزرگان این صنعــت در آن 
حضور داشــته باشــند. این اتفاق کمک کرد تا  
انتقال تجربه بسیار خوبی را شاهد باشیم. این 
نمایشــگاه برای مجموعه  ما نیز فرصت خوبی 
بود تا حــوزه فعالیــت، اهــداف و نیازمندی های 

خود را معرفی کند.
در حوزه اکوسیســتم نــوآوری زیســت فناوری 
دو چالــش اصلــی وجــود دارد؛ اولیــن چالش مــا موضوع 
رگولاتــوری اســت. فرایندهــای ارگان هــای دولتــی خیلــی 
زمان بــر و کنُــد اســت، امــا اکوسیســتم نــوآوری بســیار 
پرســرعت و چــالاک حرکــت می کنــد. اینکــه یــک ترمزی 
وجــود داشــته باشــد و اجــازه ندهــد ما بــا آن ســرعتی که 
می خواهیم به پیش برویم، باعث صدمه دیدن شرکت های 
اســتارتاپی می شــود. اتفاق افتاده کــه محصولاتی آن قدر 
پشــت در اتاق های اخذ مجوز معطــل مانده انــد که دیگر 
محبوبیت، الــزام و نیاز آن محصول در بــازار از بین رفته و 

همه سرمایه گذاری های انجام شده سوخت شده است.
چالش بعــدی کــه بایــد بــه آن پرداختــه شــود، حمایت 
از ســرمایه گذاری در ایــن بخش اســت. تصویــب قانون 
»جهــش تولیــد دانش بنیــان« به ویــژه مــاده ۱۰ آن کــه 
ســرمایه گذاری در حــوزه نــوآوری را به عنــوان معافیــت 
مالیاتــی می پذیــرد، اتفــاق خوبــی در ایــن حوزه اســت. 
امیدواریم شــرایطی که دولت گذاشــته، بتواند مشوقی 
برای ســرمایه گذاران خصوصی باشد تا ســرمایه گذاری 
بیشــتری را در ایــن حــوزه شــاهد باشــیم و چرخــه 
اکوسیســتم پررونق تر بچرخد. امیدواریم برنامه هفتم 
توســعه هم به گونه ای نــگارش و مصوب شــود که در آن 
از ســرمایه گذاری در حوزه نوآوری و اقتصاد اکوسیستم 
اســتارتاپی حمایــت شــود تــا بتوانیــم در ایــن مســیر با 

سرعت بیشتری پیش برویم.

یگانه کشوار، مدیر داخلی شرکت زیست فناوری کوثر:

چرامجبوریمکیتهایمانراباقیمتبالاتری
بفروشیم؟!

POINT OF VIEWدیدگاه

 شرکت ما یک شرکت زیست فناوری 
دانش بنیــان اســت و در حــوزه تولیــد 
محصــولات زیســت فناوری و ژنتیکی فعالیت 
دارد و بــه ارائــه خدمــات تخصصــی در ایــن 
حوزه ها می پــردازد. همچنیــن تولید کیت های 
ژنتیکــی،  بیماری هــای  تشــخیصی 
آنیوپلوئیدی هــا و همین طــور کیت های تعیین 
هویت از دیگر محصولات ماســت که عاوه بر 
عرضــه آن در داخــل، بــه کشــورهای دیگــر نیز 

صادر می شود. 

 برگــزاری نمایشــگاه »ایران بایــو« و 
استقبال بازدیدکنندگان از آن خوب و 
قابل قبول بــود. یکی از نــکات قابــل توجه این 
رویداد ایــن بود کــه بیشــتر بازدیدکننــدگان را 
دانشجویان تشــکیل می دادند. همچنین این 
نمایشگاه فضایی را فراهم کرد تا بتوانیم برخی 
همکاران مان در حــوزه زیســت فناوری را که در 
شــهرهای مختلــف فعالیــت می کننــد و بــا 

یکدیگر در ارتباط بودیم، ببینیم.

 عاوه بر برپایی غرفه، برگزاری کارگاه و 
سخنرانی از دیگر فعالیت های شرکت 
زیســت فناوری کوثر در این نمایشــگاه بود. در 
مجموع حضور در این رویــداد را مفید ارزیابی 
می کنــم و امیــدوارم بازخوردهــای بعــد از 
نمایشگاه نیز برایمان مثبت باشد و بتوانیم با 
برخی افرادی که در نمایشــگاه آشــنا شــدیم و 
حوزه کاری ایشان با ما مرتبط است، همکاری 

خوبی داشته باشیم. 

 البتــه ایــن انتظــار می رفــت کــه طــی 
برگــزاری نمایشــگاه هماهنگی هــا بــه 
شــکل بهتری صورت می گرفت. برای مثال در 

برنامــه ســخنرانی »دکتــر زینلــی« کــه توســط 
مجموعه ما برگزار می شد، با وجود اینکه ما در 
تبلیغ و اطاع رســانی ســاعت و مکان برنامه را 
کــه از پیش مشــخص شــده بــود، اعــام کرده 
بودیم، اما در لحظه آخر از سوی برگزارکنندگان 
نمایشگاه ساعت و مکان این سخنرانی تغییر 
کرد و ایــن موضــوع باعث شــد مــا بســیاری از 

مخاطبان برنامه را از دست بدهیم.

 اگر بخواهم درباره چالش هایی که در 
حوزه کاری ما وجود دارد صحبت کنم، 
بخــش زیــادی از آن میان بخش هــای مختلف 
صنعــت مشــترک اســت. بــه هــر حــال حــوزه 
فعالیت  ما نیز مانند ســایر بخش های تولیدی 
کشــور تحــت تأثیــر شــرایط اقتصادی اســت. 
به طــور طبیعی وقتــی تــوان اقتصــادی جامعه 
کاهــش یابــد، خریــد محصــولات نیــز پاییــن 
می آیــد کــه ایــن موضــوع روی تولیــد تأثیــر 
می گــذارد. همچنین با توجــه به شــرایط، وارد 
کردن مواد اولیه برای ما ســخت تر شده است. 
از ســویی کیفیت مواد اولیه داخلــی نیز پایین 

آمده است.

 بــرای مثــال میکروتیوبــی کــه در حال 
حاضر در داخل کشــور موجود است، 
کیفیــت لازم را نــدارد و تبخیــر در آن افزایــش 
یافته اســت. ما مجبوریم برای حفــظ کیفیت  
محصولات مــان بســیاری از مــواد اولیــه مانند 
همیــن میکروتیوب هــا و سرســمپلر و... را وارد 
کنیــم. ایــن موضــوع باعــث می شــود هزینــه 
بیشــتری در رونــد تولیــد متحمــل شــویم؛ در 
نتیجه باید کیت هایمان را هم با قیمت بالاتری 
بفروشــیم و همــه ایــن  مســائل باعــث ایجــاد 

چالش در حوزه کاری ما می شود. 

مهدی پورشاکر میبدی، مدیرعامل شتاب دهنده لاکتوویژن:

اولینچالشمارگولاتوریاست

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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مشهورترین شرکت ســرمایه گذاری خطرپذیر جهانی، 
سکویا،  قرار است به سه شرکت کاماً مجزا تقسیم شود. 
این شرکت به خاطر سرمایه گذاری هایش در شرکت های 
فنــاوری ایــالات متحــده ماننــد ایربی ان بــی، واتــس اپ، 
اینستاگرام،  زوم و همچنین شرکت های بین المللی بزرگی 

مانند بایت دنس، گوگل و گوتو شناخته شده است. 
سکویا این خبر را سه شنبه ششم ژوئن از طریق نامه به  

شرکایش تأیید کرد. این نامه توسط رهبران 
سه شرکت جدید یعنی »رولوف بوتا«، »نیل 
شــن« و »شــایلندرا ســینگ« امضــا شــده 
است. این سه شرکت که در نتیجه تقسیم 
سکویا شکل گرفته اند،  قصد دارند حداکثر 
تا پایان مارس ۲۰۲۴ فرایند تقسیم و جدایی 
را تکمیــل کننــد. ســکویا کپیتــال نماینــده 
ایالات متحده و اروپا، »هنگ شان« در چین 
و »پیک ایکس وی پارتنــرز« نماینده هند و 

آسیای جنوب شرقی خواهند بود. 
رئیس هــر کــدام از ایــن شــرکت های ســرمایه گذاری در 
مصاحبه ای جداگانه با فوربس اعــام کرده اند تصمیم 
برای تقسیم برند سکویا مدت ها پیش مطرح شده بود، 
اما در چند ماه گذشته بحث پیرامون این قضیه تشدید 
شــد. آنها گفتند تضــاد بیــن پورتفولیوهای اســتارتاپ 
مربوطــه صندوق هــا، ســردرگمی در نام تجــاری به دلیل 
واگرایــی آنهــا در اســتراتژی ها و پیچیدگی هــای نظارتی 
باعث شــد این تصمیــم را بگیرنــد. بوتا گفــت: »به نظر 
می رسید همه چیز دارد سخت تر می شود. اما این اقدام 

ما به معنی عقب نشینی و اعان شکست نیست، بلکه 
یک پیروزی است. ما سه شرکت مستقل ایجاد کردیم 

تا زمینه پیشرفت بیشتر فراهم شود.«

 درباره سکویا 
سکویا در سال ۱۹۷۲ به عنوان یک صندوق سه میلیون 
دلاری تأسیس شد. این صندوق به دلیل سرمایه گذاری 
 ،AppleAAPL اولیه در شــرکت هایی مانند
سیسکو، گوگل و انویدیا در دهه های بعدی، 
دارایی خود را ده ها میلیارد افزایش داد و به 
یکی از مهره های مرکز فناوری سیلیکون ولی 
تبدیــل شــد. در اواســط دهــه ۲۰۰۰، ایــن 
شرکت در سطح بین المللی گسترش یافت 
و سرمایه هایی را تحت سرمایه گذاری شرکای 
محلی در چین و هند ایجاد کرد. سکویا یک 
صنــدوق مســتقر در رژیــم صهیونیســتی 
نیــز در ســال ۱۹۹۹ راه انــدازی کرده بــود، اما 
پس از مدتی آن را ملغی کرد. لازم به ذکر اســت ســکویا 
در فهرســت فوربس میداس در ســال ۲۰۲۳ رتبــه اول را 
به خود اختصــاص داد. فوربس میــداس یک رنکینگ 
ســالانه اســت کــه برتریــن ســرمایه گذاران خطرپذیــر را 

رتبه بندی می کند. 

 چالش های سکویا 
با اینکــه ســکویا دهه ها به عنــوان یک وی ســی بــزرگ و 
ســرمایه گذاری روی استارتاپ ها و شــرکت های معروف 

شناخته شده بود، اما اخیراً برخی از سرمایه گذاری هایش 
مورد انتقاد قرار گرفته است. واحد ایالات متحده و اروپای 
سکویا به خاطر ســرمایه گذاری در توییتر ایان ماسک 
و صرافــی اف تی ایکــس با هجمه هــای رســانه ای مواجه 
شده بودند. مشکل دیگر تنش بین روابط صندوق های 
هــر منطقــه و ســرمایه گذاری های جداگانه و رشــدهای 
نامتوازن آنها بود. مشکل دیگر  جدا کردن وجوه بود که 
ممکن است در ورود صندوق ها به بورس تأثیرگذار باشد. 
برای مثال صندوق ایالات متحده مدل جدیدی از جذب 
ســرمایه را از این صندوق تعریف کرده بود. طرف چینی 
هم یکی از بزرگ ترین سهام داران بایت دنس است و ۱۰ 
درصد ســهام این شــرکت را دارد. البته صنــدوق ایالات 
متحده نیــز در بایت دنس ســهام دارد. این ســهام داری 
عمده در شرکت بایت دنس با توجه به این حقیقت است 
روابط قانون گذاران آمریکا با شرکت بایت دنس به علت 
مسائل امنیتی پیرامون تیک تاک چالش برانگیز است. 

 مسائل ژئوپلیتیکی
بوتا، شــن و ســینگ هــر ســه نپذیرفتنــد کــه تضادهای 
ژئوپلیتیکی تســریع کننده رونــد جدایــی صندوق های 
منطقه ای بــوده اســت. آنهــا می گوینــد که ایــن جدایی 
بیشتر به دلیل تضاد بین پرتفوی های در حال گسترش 
آنها بوده است. بر خاف نظر رهبران سکویا،  این جدایی 
و تقسیم بندی نشان دهنده ظهور یک دنیای چندقطبی 
و قدرتمند شدن کشورهای آسیایی به ویژه آسیای جنوب 

شرقی است. 

بزرگ ترین برند جهانی سرمایه گذاری خطرپذیر در سه قاره تقسیم می شود

 تقسیم سکویا 
به سه وی سی مستقل  آیا تقسیم سکویا آغاز

 یک روند جدید است؟

بازگشتبهخانه
»جاگدیــش باگواتــی«،  اقتصــاددان 
هنــدی و حامــی تجــارت آزاد می گویــد: 
»شرکت های چندملیتی آمریکا بوئینگ 
B-52 جهانی شــدن هســتند.« منظــور 
باگواتــی ایــن اســت کــه شــرکت های 
آمریکایی به بوئینگ های B-52 می مانند 
کــه بــه کشــورهای دیگر ســفر مــی کنند 
تا عــاوه بــر توســعه آن شــرکت، جهانی 
شــدن را تســریع و تســهیل کننــد. در 
واقــع او تســلط شــرکت های چندملیتی 
ایــالات متحــده بــر تجــارت جهانــی را 
پیش بینــی می کــرد،  البتــه تــا زمانــی کــه 
شــرکت های چینــی رشــد کننــد. امــروزه 
هنوز هــم بزرگ ترین شــرکت های جهان 
اکثــراً آمریکایــی هســتند. فقــط برخــی 
از آنهــا ماننــد تنســنت چینــی و تعــداد 
انگشت شــماری نیز اروپایی هســتند. با 
این حال، روند جدیدی در حــال رخ دادن 
اســت. بســیاری از B-52هــا دارنــد بــه 
خانه برمی گردند یا حتی مقصــد خود را 
تغییر می دهند. آیا پایان جهانی شــدن و 
شکسته شــدن اقتصاد جهانی و تبدیل 
آن به نظمی چندقطبی باعث گسســت 
مشابهی در مدل های تجاری شرکت های 
جهانــی هــم می شــود؟ اینکــه چنیــن 
گسستی اتفاق نیفتاد، گواهی بر چابکی 
این شرکت ها، دیجیتالی شدن اقتصادها 

و قدرت برندهای بین المللی است.
از زمانــی کــه دونالــد ترامــپ بــه قــدرت 
رســید، شــرکت های چندملیتــی مجبور 
شدند با جنگ تجاری، اختالات زنجیره 
تأمین کووید و در نتیجه افزایش اقتصاد 
دیجیتال و دورکاری دست وپنجه نرم کنند، 
اما گویی اینها کافی نبود. معرفی ربات ها 
و یادگیری ماشین در خصوص فرایندهای 
تولیــد، نگرانی های امنیت ملی و ســپس 
قانون کاهش تورم؛ شرکت های آمریکایی 

را به »خانه« نزدیک تر کرده است. 

REVIEWبررسی

سرمايهگذاری
I N V E S T M E N T

راضیه مینایی  

Raziyeh.minaei995
@gmail.com



شاید موافق نباشید
تحلیل اتفاقات روز حوزه 
نوآوری و اقتصاد دیجیتال

نیوزفولدر
بررسی محتواهای 

تولیدشده در رسانه های
راه کار

کاروکسب
 روایت مستندی 

از یک روز کاری شرکت ها

پیشنهاد هفته
بسته پیشنهادی 

اپلیکیشن ، کتاب ، دوره 
آموزشی و ...

اتاق آبی
گفت وگوهای رودررو با 
مدیران کسب و کارهای 

حوزه فین تک

به امید یه هوای تازه تر ...
فرصتی جدید برای معرفی کسب و کار شما در قالب برنامه سازی ویدیویی



شــــــــــــــمــــــــــــــاره 99
21 خـــــــــــــــــرداد 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

26

برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D

 مطالعات در باب
رضایت نیروی کار

مرخصی با حقوق 
مهم ترین است

اخیراً مطالعه ای نشان داده که کارمندان 
برای مرخصی با حقوق، بیشتر از داشتن 
بیمه درمانی با بودجه کارفرما ارزش قائل 

هستند.
گــزارش مرکــز تحقیقــات »پیــو« بــا نــام 
»آمریکایی ها به شــغل خود چگونه نگاه 
می کنند« نشان می دهد که ۶۲ درصد از 
۵۹۰۰ نفری که مورد بررسی قرار گرفته اند، 
احســاس می کننــد داشــتن مرخصــی با 
حقــوق بــرای تعطیــات یــا بیماری هــای 
جزئی »بسیار بســیار مهم« اســت و ۲۷ 
درصد دیگر نیز گفته اند که »بسیار مهم« 
است. این بیشتر از ۵۱ درصدی است که 
گفته انــد بیمــه درمانی بــا هزینــه کارفرما 
»بسیار بسیار مهم« است و ۲۸ درصدی 

که آن را »بسیار مهم« می دانند.
ایــن مطالعــه همچنیــن نشــان می دهــد 
تقریبــاً نیمــی از کارکنانی کــه مرخصی با 
حقوق دریافت می کنند، معمــولاً از تمام 
مرخصی خود استفاده نمی کنند. دلایل 
آن عبارت انــد از عــدم تمایــل بــه تحمیل 
وظایف اضافی به همکاران یا عقب افتادن 
بالقــوه از امــور کاری. بیــش از ۹۰ درصــد 
از کارمنــدان بــا درآمد بــالا که توســط پیو 
مــورد بررســی قــرار گرفته انــد، دارای بیمه 
درمانی ای بوده اند که توسط کارفرما تأمین 
می شــد، ولــی این رقــم بــرای کارمنــدان با 
درآمد متوسط به ۸۲ درصد و برای کسانی 
که درآمــد پایین تــری دارند، بــه ۶۰ درصد 

کاهش یافت. 
فقط حدود نیمی از نیروی کار مورد بررسی 
گفته انــد کــه از دســتمزد خــود »بســیار 
بســیار« یــا »بســیار« راضــی هســتند و 
تنهــا ۳۴ درصــد از میــزان دســتمزد خود 
راضــی بودنــد. بــا ایــن حــال دو ســوم )۶۷ 
درصد( اذعان داشــته اند که از رابطه خود 
با همکاران »بســیار بســیار« یا »بسیار« 
راضی هســتند و ۶۵ نیز گفته اند حداقل 
یک دوســت صمیمــی در محــل کار خود 

دارند. 
تقریبــاً ۸۰ درصد نیــز اذعــان کرده اند که 
شــاهد برخــورد محترمانــه در محــل کار 
هســتند و ۶۵ درصد احســاس می کردند 
که مشارکت آنها ارزش مناسب یا زیادی 
داشته است. کارمندان ۶۵ ســاله و بالاتر 
با بیشترین احتمال )۶۷ درصد( از شغل 
خود »بسیار بسیار« یا »بســیار« راضی 
بودند و افراد زیر ۳۰ سال کمترین احتمال 

)۴۴ درصد( را داشتند.
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تأثیر سبک رهبری بر عملکرد کارمندان و از دست رفتن اعتماد آنها

ضرر هشت تریلیون دلاری
اگــر از خریــد جنجالی ایــان ماســک از توییتــر چیزی 
آموخته باشیم، این است که سبک رهبری و چگونگی 
تأثیر آن بر فرهنگ شــرکت، بدون در نظــر گرفتن مزایا 
و سیاســت های محــل کار، تأثیــر بســیاری بــر تعامــل، 

عملکرد و حفظ کارکنان دارد.
در حالــی کــه روش هــای قطبی ســازی ماســک بــرای 
اکثر مدیــران اجرایــی معمول نیســت، مطالعــه جدید 
گالوپ نشان می دهد اکثریت بزرگی از رهبران در حال 
از دســت دادن اعتماد کارمنــدان خود هســتند. امروزه 
تنهــا ۲۱ درصــد از نیــروی کار آمریکایی در مقایســه با 
۲۴ درصد ســال ۲۰۱۹، به رهبران ســازمان خود اعتماد 

دارند.
ایــن ارقــام کــه به نوعــی مقایســه وضعیــت در شــروع 
همه گیری با وضعیت کنونی اســت، نشان می دهد که 
روش های جدید کار و کاستی های آنها چگونه در ایجاد 
احساس بی اعتمادی نقش داشته است. پس چگونه 
رهبران می تواننــد در جهت بازیابی اعتمــاد نیروی کار 

خود تاش کنند؟

 پرورش فرهنگ اعتماد
داده های گالوپ نشان می دهد رهبران باید برای تقویت 
یا بازگردانــدن اعتماد، یــک رویکرد ســه جانبه را اتخاذ 
کنند؛ ارتباط شفاف، ایجاد اعتماد در آینده و رهبری و 
حمایت از تغییر. گالوپ استدلال می کند که در حضور 
این ســه عنصر، ۹۵ درصــد نیــروی کار به رهبــران خود 

اعتماد می کنند. 
در حالــی کــه همه گیــری و کار از خانــه این امــکان را به 
کارمندان می دهــد تا جنبه انســانی تر کارفرمایان خود 
را ببینند، عدم اطمینانی در محیط های کاری دور نفوذ 
کرده که به صورت مســتقیم به کیفیــت ارتباط رهبران 
با کارکنان خود مرتبط اســت. این قطع ارتباط فیزیکی 
و نمادین باعث شــده اطمینــان خاطر رهبــران در مورد 
وضعیــت آینده بازی کمتر شــود و در نتیجه احســاس 

تعلق کارکنان نیز کاهش یابد.

 هزینه واقعی رهبری نامناسب
دلایل زیادی باعث می شــود کارمندان احساس تعلق 
خود را نسبت به کار از دســت بدهند و سرمایه گذاری 
شخصی خود را در یک شغل یا سازمان متوقف کنند، 
اما نکته مهم این اســت که رهبران باید بــرای مقابله با 

این موضوع به بازیابی اعتماد بپردازند.
در واقــع ثابت شــده اســت مشــارکت بــالای کارمندان 
باعــث بهبــود بهــره وری، کاهــش جایگزینــی نیــروی 
کار و افزایــش درآمــد می شــود. تخمیــن زده می شــود 
مشــارکت کم کارکنــان ســالانه ۸/۱ تریلیــون دلار برای 
اقتصاد جهانی هزینه دارد. اما همان طور که گفته شد، 
ایجاد حس تعلق و محیطی که کارکنــان بتوانند در آن 

پیشرفت کنند، کار آسانی نیست.
کارفرمایان باید در جهت ایجــاد فرصت هایی برای کار 
معنادار، انعطاف پذیری واقعی در محل کار و گشــودن 
کانال هایی برای گفت و گو که امکان بازخورد دوطرفه را 

فراهم می کند، فعالانه کار کنند.

اخراج از کار به دلیل 
تماس با پلیس

مسئله امنیت 
کارمندان

دو کارمنــد ســابق فروشــگاه »لولولمــون« 
جورجیا می گویند زمانی که با پلیس تماس 
گرفتند تا دزدی در فروشگاه را گزارش کنند، 
به دلیل نقــض خط مشــی شــرکت اخراج 
شــدند. جنیفر فرگوســن و ریچل راجرز به 
رســانه های محلــی گفته انــد پــس از اینکه 
گروهــی از ســارقان به فروشــگاه آمدنــد، با 

وجود سیاست شرکت که می گوید کارکنان 
نباید در سرقت ها دخالت کنند، با مقامات 
تماس گرفتند. راجرز گفته است: »ما واقعاً 
احساس امنیت نمی کردیم و نمی دانستیم 
چه کار دیگری انجام دهیم.« فرگوســن نیز 
اذعان داشته است: »قرار نیست ما دخالت 
کنیــم. شــما یک جورهایــی مســیر را بــرای 

هــر کاری که قرار اســت انجــام دهند خالی 
می کنید و پــس از پایــان آن، یک کــد کیوآر 
را اســکن می کنید. به ما گفته شــده است 
کــه آن را در هیــچ یادداشــتی قــرار ندهیــم، 
زیــرا ممکــن اســت دیگــران را بترســاند. ما 
قرار نیســت با پلیس تمــاس بگیریــم یا در 
مورد آن صحبت کنیم.« هر دو زن گفته اند 
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D
معضل رفت و آمد شاید بزرگ ترین مانع بر سر راه بازگشت کارمندان به دفتر باشد

هدررفت زمان و هزینه؟
در حالــی که ممکــن اســت ایان ماســک فکــر کنــد از نظر 
اخاقــی کار از راه دور/ از خانــه اشــتباه اســت، همه گیــری 

ثابت کــرده حضــور در دفتر بــرای انجــام طیف 
وسیعی از مشــاغل ضروری نیســت. اما با این 
وجود بســیاری از کســب و کارها نیروی کار خود 
را وادار کرده انــد کــه حداقــل چنــد روز در هفته 
به دفتــر بازگردند و آمازون، اپــل، گوگل و توییتر 
پیشــتاز این اجبــار هســتند. البته بســیاری از 
آنها به حذف کامــل کار از خانه عاقه ای ندارند 
و برخی حتی برای حفظ انعطاف پذیــری و ارائه 

این قابلیت، دستمزد خود را کاهش داده اند.
مطالعات نشــان می دهد که دلیــل اصلی عدم 

تمایل کارمندان به بازگشت تمام وقت به محل کار، مسئله 
رفت و آمد اســت، زیرا عــدم صرف وقــت بــرای رفت و آمد به 
بســیاری این امــکان را می دهد که زمــان بیشــتری را صرف 

تفریح و سرگرمی یا گذران وقت با دوستان و خانواده کنند.
حمل و نقل عمومی، به ویــژه در مکان هایی ماننــد نیویورک 

یا لندن می تواند بسیار گران باشــد. در نیویورک یک بلیت 
مترو ۲/۷۵ دلار و کارت مترو ماهانه ۱۲۷ دلار هزینه دارد. در 
لندن هزینه حمل و نقل ماهانه بســته به محل 
زندگــی شــما، از ۱۹۳ دلار تــا ۳۵۳ دلار در مــاه 

متفاوت است.
وضعیت کسانی که با خودروی شخصی سر کار 
می روند، خیلی بهتر نیست. بر اساس داده های 
»بانکــرت«، وب ســایت مقایســه هزینه هــای 
زندگــی، راننــدگان آمریکایــی به طــور متوســط 
ســالانه ۱۷۷۱ دلار فقــط صرف بیمــه می کنند، 
در حالی کــه راننــدگان ســاکن نیویــورک حدود 
۷۶۴ دلار نیز برای بنزین خرج می کنند. گزارش 
اخیر »سنتر فور سیتیز«، اندیشکده ای در بریتانیا پیشنهاد 
می کند که سیاست گذاران مزایای کار اداری را تقویت کنند 
و در عیــن حــال هزینه هــای انجــام ایــن کار را بــرای کارکنان 

کاهش دهند.
پــل ســویینی، مدیــر سیاســت گذاری و تحقیقــات ایــن 

اندیشــکده به اینســایدر می گوید کارفرمایــان می توانند از 
این توجیه اســتفاده کنند کــه حقوق پرداختــی هزینه های 
رفت و آمــد را پوشــش می دهــد، امــا در واقعیــت آنهــا اصاً 

تمایلی به ارائه گزینه دورکاری ندارند.
برخی دفاتر ماهواره ای )دفاتر جانبی یک شــرکت که از نظر 
فیزیکی جداست اما ارتباط لازم و کافی را با دفتر اصلی دارد( 
را به عنوان روش مصالحه ای پیشنهاد کرده اند که همچنان 
به کارمندان برنامه ای انعطاف پذیر ارائه می دهد. با این حال 
سویینی می گوید کیفیت حضور در این دفاتر لزوماً با کیفیت 
همکاری حضوری در دفتر اصلی برابری نمی کند و می تواند 
به معنــای پرداخت هزینــه برای یک شــرکت باشــد، بدون 
اینکه از این کار عایدی جالب توجهی داشته باشد. از سویی 
دیگر، بسیاری از کارمندان رفت و آمد را صرفاً هدر دادن پول 
نمی دانند. مارک دیکسون، مدیرعامل شرکت »اینترنشنال 
ورکینــگ گــروپ« کــه رویکــردی ترکیبــی و انعطاف پذیــر به 
حضور در دفتــر کار دارد، می گویــد: »ما رفت و آمــد را اتاف 

کامل وقت می دانیم و قصد انجام این کار را نیز نداریم.«

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

NEWSخبر

 اخراج یک مادر شیرده 
خبرساز شد

ماجرای یک اخراج
بر اساس قانون استانداردهای عادلانه کار، 
کارفرمایان موظف اند برای یک سال پس از 
تولد کودک، زمان استراحت معقولی برای 
دوشیدن شیر مادر برای فرزند شیرده خود 

در اختیار کارکنان قرار دهند.
امــا وزارت کار آمریــکا می گویــد رســتوران 
»واتابرگر« در تگزاس یک مادر شــیرده را 
به دلیل ترک محل برای این کار اخراج کرده 
اســت. نماینده وزارت کار گفته رســتوران 
نتوانسته زمان اســتراحت معقولی برای 
این کارمنــد فراهــم کنــد و هنگامی کــه او 
محــل را بــرای دوشــیدن شــیر تــرک کرد، 

شرکت او را اخراج کرده است.
او می گویــد: »کارفرمــا نمی توانــد کارمند 
تحــت پوشــش را از اســتراحت لازم بــرای 
پمپاژ محــروم کند. همچنیــن کارفرمایان 
موظف اند به کارکنان مکانی برای پمپاژ در 

محل کار خود بدهند که در دید نباشد.«
او گفتــه واتابرگــر یــک توافق نامــه انطباق 
پیشــرفته را امضــا کــرده که بیــان می کند 
در آینــده آمــوزش قانــون اســتانداردهای 
عادلانه کار را به همه مدیران ارائه می دهد 
و ۹۰۰ دلار به عنوان دستمزد عقب افتاده 
و همان مقدار خســارت نقدی به کارمند 

خود داده است.
ایولیــن اورتیــز، مدیــر منطقــه ای بخــش 
دستمزد و ساعت وزارت کار در آلبوکرکی، 
نیومکزیکــو در بیانیــه ای گفتــه اســت: 
»محــروم کــردن یک مــادر شــیرده از حق 
دوشیدن شیر با زمان استراحت کافی برای 
انجام آن و ســپس اخراج او خــاف قانون 
اســت. کارفرمایــان بایــد از تمــام مقررات 
اســتانداردهای عادلانه کار، از جمله حق 
مــادران شــیرده بــرای درخواســت زمــان و 
فضای مورد نیاز برای دوشیدن شیر بدون 

ترس از تافی، پیروی کنند.«
سخنگوی واتابرگر نیز می گوید خط مشی 
شــرکت از حــق زمــان و حریــم خصوصی 
برای مادران شــیرده در محل کار حمایت 
می کنــد. او می افزایــد: »در حالــی کــه 
نمی توانیــم دربــاره ایــن وضعیــت خاص 
اظهار نظر کنیم، اما متعهد به حمایت از 
مادران شیرده و همه والدین هستیم، زیرا 
بین کار و خانواده تعادل برقرار می کنند.«

طــی تماســی از طــرف مقامــات منطقــه ای 
لولولمــون مطلــع شــده اند شــرکت تحمل 
ایــن حادثــه را نداشــته و اخــراج شــده اند و 
افزوده اند که در حال تاش برای مواجهه با 
تأثیرات مالی اخراج ناگهانی خود هستند. 
یکی از ســخنگویان لولولمــون در بیانیه ای 
گفته اســت که ایمنــی و امنیــت کارکنان و 

خریــداران اولویــت اصلــی آنهاســت و این 
شــرکت سیاســت ها و پروتکل هایــی بــرای 
حفظ امنیــت دارد. ایــن بیانیــه می افزاید: 
»مــا دزدی و خرابــکاری را بســیار جــدی 
می گیریم. در حال حاضر تمرکز ما بر ادامه 
همکاری با شــرکای محلی و مجریان قانون 
است.« یک وکیل به نمایندگی از گروهی از 

خرده فروشان در ماساچوست می گوید که 
بسیاری از شرکت ها برای ایمنی کارکنان از 
سیاست های عدم مداخله در مورد سرقت 
اســتفاده می کنند و ممکن است به دلایل 
مختلف از گــزارش دادن حــوادث به پلیس 

جلوگیری کنند.
در ویدئویــی کــه بــا رســانه های محلــی و در 

رســانه های اجتماعی به اشــتراک گذاشته 
شــده، صــدای فرگوســن و راجــرز بــه گوش 
می رسد که فریاد می زنند تا سارقان متوقف 
کــرده و فروشــگاه را تــرک کنند. ایــن امکان 
وجود دارد که زنان نه برای تماس با پلیس، 
بلکه بــه دلیــل فیلم بــرداری از ایــن اتفاق و 

تعامل با سارقان اخراج شده باشند.
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از این بگویم و بگوییــم که پیچیدگی اساســاً چیز مذمومی 
نیست و نمی شود و نمی توان هر چیزی را ساده و یک خطی 
کــرد و از اســتیو جابــز نقــل قــول آورد کــه ســاده زیباســت. 
ســاده کاربردی تر اســت! نه آقایــان، نــه خانم ها! بــاور کنید 
سادگی همیشه فضیلت نیست و گاه باید برای پیچیدگی 
و ســختی های پدیده ها و زندگی وقت بگذاریم. یاد بگیریم 
و تک بعدی نباشــیم و دانش زندگی در یک بســتر سیال و 
مهارت های نرم آن را مهم بدانیم. این نه تنها وقت تلف کردن 
نیســت، بلکه در محیط های کســب وکاری کــه بدنه اصلی 
آن کم کــم به دســت نســل زد خواهــد افتــاد، از واجب ترین 

کارهاست!

 خطر حذف پیچیدگی
دکتر احمد امینیان، استاد میان داری در دانشگاه بروکسل 
بلژیک اســت. چند هفته پیش در یک مهمانــی در تهران 
با او درباره اکوسیســتم اســتارتاپی و آناین کشور صحبت 
می کــردم. از تغییراتــی کــه آنهــا در جامعــه رقــم زده بودند، 
می گفتم. از اینکه چطور کســب مهارت های کســب وکاری 
از میان بری هایی خارج از دانشگاه به تولد نسلی از مدیران 
کسب وکاری منجر شده که بسیاری از آنها از رشته های فنی 

یا غیرمرتبط با مدیریت آمده بودند. 
نســلی که در کاس های ام بی ای یا با مطالعات شــخصی و 
کارگاه های تخصصی در حوزه کسب وکار تبدیل به مدیران 
خاقی شــده بودند. اصل حرفم این بود که شکسته شدن 
هیمنه و انحصار دانشــگاه و باز شــدن مســیرهای آموزش 
موازی، آن هم به شکل تخصصی در حوزه کسب وکار چقدر 
تأثیر مثبت در این خصوص داشته است. صحبت من این 
بود که این نســل با نگاه کردن از روی دست الگوهایی که در 
سیلیکون ولی بودند و اکثراً دانشــگاه هایی چون استنفورد 
را نیمــه کاره رهــا و بــا خودآمــوزی یــا کارآمــوزی در دوره هــا و 
شرکت های پیشرو، به دانش کسب وکار رســیده بودند، راه 
مشابهی را در ایران باز کرده بودند. با وجود تأیید حرف هایم و 
دستاوردهایی که من از آنها صحبت می کردم، دکتر امینیان 
توجه من را به یک نکته مهم جلب کرد که تا آن موقع به آن 
توجه نکرده بودم. اینکه دانشگاه و آکادمی و محیط آن صرفاً 
برای یادگیری مهارت های سخت و کاربردی نیست. کسی 
که در محیط دانشگاه عمیق می شود و آن را زندگی می کند، 
بســیاری از مهارت هایی را می آمــوزد که وجه اشــتراک آنها 

»پیچیدگی« است. 

مثاً در دانشگاه است که یاد می گیریم با هم اتاقی ای با افکار 
مخالف خــود زندگی کنیــم. اینکــه می آموزیم همکاســی 
کــه از یــک شــهر دیگــر آمــده، دنیــا را چطــور می بینــد. چه 
کتاب های غیردرسی ای می خواند و چه فیلم هایی می بیند. 
اینکه می آموزیم جامعه ای که بعدها قرار است در آن کار و 
زندگی کنیم، چطور جایی است. چه خلأهای تاریخی دارد 
و خلق وخوی مردمانش چیست. اینها چیزهایی است که 

زندگی دانشگاهی کم و بیش به آدم ها می آموزد. 
شــما به دانشــگاه می روید تا مهندســی بــرق بخوانیــد، اما 
احتمالاً مجبورید چنــد واحد ادبیات هم پــاس کنید. برای 
همیــن چند واحــد هم کــه شــده مجبورید یکــی، دو تــرم از 
دانشکده مهندســی به دانشــکده ادبیات بروید. همین بر 
خوردن با آدم هایی که شــبیه شما نیســتند باعث می شود 
مثاً بدانیــد اولویت های ادبیاتی ها چیســت. دنیا را چطور 
می بیننــد. چــرا همان قــدر کــه بــرای شــما ترانزیســتورهای 
دوقطبی پیوندی مهم است، برای آنها »نقد ادبی« اهمیت 
دارد؟ ایــن چیزهایی اســت که بــا بــودن در بطــن جامعه به 

دست می آورید. 
محــدود کــردن جامعــه بــه یــک کاس تخصصــی ۴۰-۳۰ 
نفره یادگیــری مدیریت ســازمانی در یک مؤسســه ســطح 
بالای آموزشی شاید از شما خیلی سریع تر یک مدیرعامل 
بادانش بســازد، امــا آن مهارت هایــی را کــه از آنها صبحت 
کردیم، به شما نخواهد داد! شما خیلی ساده و در مسیری 
روشــن مهارت های مدیرعاملی را یاد می گیرید، اما مهارت 
کشــف و شــهود پیچیدگی های زندگی و جامعه را از دست 
می دهید! و خطرناک تر اینکه به این نتیجه اشتباه می رسید 
که چرا باید ادبیات و رمان و فلسفه و... بخوانید و چرا نباید 
سرراست بروید سراغ اصل مهارتی که نیاز دارید. این همان 
خطر شیرین شدن فرمول ساده سازی و خاص کردن خود 

از دردسرهای پیچیدگی است.

 ربط شکسپیر و شاهنامه به کریپتو!
مولی جین زاکرمن، یک روزنامه نگار ساکن نیویورک است. 
مدیر بخش یادداشت ها و مقالات تحلیلی سایت باک ورکز 
اســت و قباً هم مدیر محتوای آموزشی وب سایت معروف 
کوین مارکت کپ بوده. او اخیراً مطلبی نوشته که فکر می کنم 
حرف دل من است. می گوید در یک مهمانی یا بهتر بگویم 
رویداد رمــزارزی وقتی با یــک نفر درباره اینکه هــر دوی آنها 
اصالتــاً از شــرق اروپــا آمده انــد و او حتــی در ســفری به یک 

روستای رومانی، قبر پدر پدر پدربزرگش را هم پیدا کرده حرف 
می زده اســت. ناگهان طرف مقابلش دســتش را بــالا برده و 
گفته: »صبر کن! ما در یک رویداد رمزارزی هستیم و تو داری 
درباره چیزی صحبت می کنی که مرتبط با رویداد نیست. 
در ضمن تو یک روزنامه نگار هستی و من نمی توانم چیزی 
به تو بفروشم!« بعد هم بیزنس من باهوش ماجرا، راهش را 
می گیرد و می رود و گفت وگــو را رها می کند! گفت وگویی که 
فکر می کرده برایش بی فایده و بدون نفع کسب وکاری است!

زاکرمن این برخورد عجیب را بهانه می کنــد تا نقدی جدی 
به جو مسلط صنعت کریپتو وارد کند. اینکه این صنعت از 
اینکه روشنفکری را بد می داند و برای دانش و آگاهی خارج 
از صنعــت خود هیــچ ارزشــی قائل نیســت، حتی بــه خود 
می بالد. پرچمدار و کعبه آمال این تفکر هم کسی است که 
این روزها تق کسب وکار و مدل مدیریتی اش درآمده و پشت 
میله های زندان است. سام بنکمن فرید، مدیرعامل صرافی 
اف تی ایکس که جمله مشهورش این اســت: »من هرگز در 
زندگی ام کتابی نخوانده ام.« گویا استاد اعتقاد داشته همین 
که کدنویســی و ســواد راه اندازی کســب وکار داشــته باشد، 

برایش کافی است و باقی وقت تلف کنی است.
زاکرمن از چیزی می گوید که به نظر می رســد درد مشــترک 
است. اینکه همین حالا هم توییتر انگلیســی را بالا-پایین 
)اسکرول( کنید، خیلی خواهید شنید که مثاً رشته زبان و 
ادبیات انگلیسی به هیچ دردی نمی خورد و جامعه مهندس و 
کدنویس نیاز دارد و آدم ها در انتخاب رشته دانشگاهی شان 
اول باید ســری به فهرســت پردرآمدترین مشــاغل بزنند تا 
اینکه به این فکر کنند که چه علــوم و دانش هایی مهم اند و 

فارغ از بازار کارشان باید یاد گرفته شوند.
او هــم مثــل مــن فکــر می کنــد مدیرانــی کــه شکســپیر 
خوانده انــد، نه تنهــا وقــت خــود را تلــف نکرده انــد، بلکــه 
به عینــه دیــده شــرکت هایی کــه در آنهــا آدم ها بــا ادبیات 
و رمــان آشــنا بوده انــد، محصــولات و خدمــات بهتــری 
داشــته اند. بــه همیــن دلیل بــوده کــه ســعی کــرده در هر 
شرکت تازه ای که وارد شده، وضعیت فرهنگی و آبشخور 
فکــری آدم هــا را بســنجد. از کتاب هــا و فیلم هایــی کــه 
خوانده اند و دیده اند بپرسد و اجازه ندهد آدم هایی که فکر 
می کنند صرف بلد بودن اصول مذاکره و گرفتن بیشترین 
خروجی از یک جلسه کفایت مهارت های انسانی است، 

دست بالا را داشته باشند.
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برگ برنده تیم کوک
دیگــر وقتــش بــود کــه تیــم کــوک یــک 
محصول جدیــد به عنوان دســتاورد دوره 
مدیریتــش در اپل رو کنــد. یک عینک یا 
بهتــر بگویــم هدســت واقعیت مجــازی. 
اپــل البتــه در کنفرانــس روز دوشــنبه به 
جای کلمــه واقعیــت مجــازی از واقعیت 
ترکیبــی اســتفاده کرد. هدســتی کــه قرار 
اســت نه صرفاً یک وســیله برای برقراری 
ارتباط با دیگران یا استفاده از محتواهای 
سرگرم کننده )فیلم و بازی و...( باشد، بلکه 
اصولاً ابزاری اســت برای یــک تجربه تازه 
از اینترنــت. حالا همه از خود می پرســند 
آیــا هدســت ویژن پــرو اپــل بــا آن قیمــت 
نجومــی اش )۳۵۰۰ دلار!( همــان چیــزی 
است که همه منتظر آن بودند؟ مدیران اپل 
در ارائه شــیکی که در یکی از مقرهای این 
شــرکت در کاپرتینو کالیفرنیا ارائه دادند، 
اصرار داشــتند بــه مــا بگویند ایــن همان 
ابزاری اســت که تجربه مــا را از اینترنت و 
احتمالاً زندگی دگرگــون خواهد کــرد. اما 
به نظر می رســد چیزی که تیم کوک از آن 
به عنــوان یک وســیله انقابــی یاد کــرده، 
فعاً فقط قیمتش انقابی است. تجربه 
شکســت یا عدم موفقیت فیس بــوک با 
هدســت کوئســت پرو، مایکروســافت بــا 
هولولنز و گوگل با گوگل گلس و البته قیمت 
ویژن پرو به ما می گوید احتمالاً ابزار جدید 
اپل با همه جذابیت هایش فعاً برای همان 
توسعه دهندگان و عاشقان پولدار فناوری 
ســاخته شــده و خیلی مانده تا برسیم به 
یک هدست یا عینک سبک تر که بتوان 
آن را خرید. ویژن پرو قطعاً یک گام بزرگ رو 
به جلوست. خیلی ها می گویند تا آن اندازه 
که کارهایی که تا اینجا فیس بــوک در این 
زمینه کرده حالا شبیه تاش های بلک بری 
اســت تا قبل از آمدن آیفون! تجربه فیلم 
دیدن یا بازی کردن با آن با چیزی که دیدیم 
صنعت ســینما و بــازی را دگرگون خواهد 
کرد. البته این تغییر بزرگ یک شرط بزرگ 
دارد. اینکــه میلیون هــا گیمر یــا فیلم بین 
بتوانند آن را بخرند و در هر خانه ای چندتا 
از آنها دیده شود. )درست شبیه همه گیر 
شدن آیفون که کمک کرد اپل اکوسیستم 
کسب وکاری اش را بسازد و دگرگونی های 

زیادی را رقم بزند.(
امــا فعــاً بایــد گفــت تــا شــروع عصــر 
پســاآیفون حداقــل روی کاغــذ راه زیــادی 
باقی مانده است. راهی که بعدها احتمالاً 
اگر کســی بخواهــد یــک تاریخ بــرای آغاز 
آن انتخــاب کنــد، یکــی از گزینه هــای 
جدی اش دوشنبه همین هفته و رونمایی 

ویژن پروست... .

POINT OF VIEWدیدگاه

اکوسيستم
E C O S Y S T E M



کاروکسب
 روایت مستندی

از یک روز کاری شرکت ها
مینا حاجی

سردبیر ماهنامه عصر تراکنش

برنامه ما هر ماه به یک کسب وکار اختصاص دارد. 
ما تلاش می کنیم شما را با نمای نزدیک هر شرکتی 

آشنا  کنیم
کار و کسب را در استودیو راه کار

دنبال کنید

شاید در قسمت بعد
مهمان شرکت شما باشیم
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

جهان در نیمه نخست قرن بیستم به وسیله داستان های 
علمــی - تخیلــی بــا مفهــوم ربات هــای دارای هــوش 
مصنوعــی)Artificial Intelligence(  آشــنا شــد. در دهه 
۱۹۵۰ نســلی از دانشــمندان، ریاضی دانــان و فیلســوفان 
وجود داشتند که ذهن شان از دید فرهنگی با مفهوم هوش 
مصنوعی آشنا شده بود. آلن تورینگ یکی از این افراد بود؛ 
جوانی انگلیســی که امکان پذیر بودن هوش مصنوعی را از 
دیــد ریاضی بررســی می کرد. پرســش وی این بــود که وقتی 
انســان ها از اطلاعات موجــود و عقل برای حل مشــکلات و 
تصمیم گیری استفاده می کنند، چرا ماشین ها نمی توانند 
همیــن کار را انجام دهند؟ این بســتر منطقی مقالــه ای بود 
کــه او در ســال ۱۹۵۰ با عنــوان »ماشــین های محاســباتی و 
هوش« منتشر و در آن نحوه ساخت ماشین های هوشمند 

و چگونگی آزمایش هوش آنها را بررسی کرد. 

سالهایخوشبینی
چه چیزی بازدارنده تورینگ بود؟ نخست، رایانه ها نیازمند 
دگرگونی بنیادین بودند. رایانه ها پیش از سال ۱۹۴۹ پیش نیاز 
کلیدی هــوش مصنوعــی را نداشــتند؛ آنها نمی توانســتند 
دســتورات را ذخیــره کننــد و تنهــا ایــن دســتورات را اجــرا 
می کردند. به رایانه ها گفته می شــد چــه کاری انجام دهند، 
اما نمی توانستند آنچه را انجام داده اند به یاد بیاورند. دوم، 
استفاده از امکانات محاسبه رایانه ای بسیار گران بود. اجاره 
یک رایانه در آغاز دهه ۱۹۵۰ تا ۲۰۰ هزار دلار در ماه بود و تنها 
دانشگاه های معتبر و شرکت های بزرگ امکان بهره برداری 
از آنها را داشتند. بنابراین اثبات نظریه و متقاعد کردن افراد 
معتبر درباره ارزشــمندی هــوش مصنوعــی نیازمند منابع 

مالی بود. 
پنج سال پس از آن بود که آن مفهوم توسط آلن نیوول، کلیف 
شــاو و هربرت ســایمون بــا Logic Theorist آغاز شــد. آن 

برنامه برای تقلید از مهارت های حل مسئله انسان طراحی 
شده بود و حمایت مالی آن از سوی شرکت تحقیق و توسعه 
»RAND« انجام شد. بسیاری آن را نخستین برنامه هوش 
مصنوعی می دانند که در برنامه پژوهش تابستانی دارتموث 
درباره هوش مصنوعی )DSRPAI( در سال ۱۹۵۶ با میزبانی 
جــان مک کارتــی و مارویــن مینســکی ارائــه شــد. اصطلاح 
هوش مصنوعی را مک کارتی در آغاز این کنفرانس تاریخی 
مطرح کرد، اما کنفرانس نتوانســت انتظــارات وی را برآورده 
کند و توافقی درباره روش های اســتاندارد برای این رشته به 
دســت نیامد، گرچه همه هوش مصنوعی را دســت یافتنی 
می دانســتند. ایــن کنفرانــس پژوهش هــا در زمینــه هوش 
مصنوعی را دســت یافتنی کرد. اهمیت این رویداد را نباید 
اندک انگاشت، چراکه محرک پژوهش های هوش مصنوعی 

در ۲۰ سال آینده شد. 
هوش مصنوعی از سال ۱۹۵۷ تا ۱۹۷۴ شکوفا شد. رایانه ها 
قادر به نگهداشت و بازیابی سریع تر و ارزان تر اطلاعات شده 
و دســت یافتنی تر شــدند، الگوریتم هــای یادگیری ماشــین 
بهبود یافت و افراد بهتر از پیش می دانستند کدام الگوریتم 
را برای مشــکل خود بــه کار گیرند. خروجی های نخســتین 
ماننــد حــل مســئله همگانــی Newell و Simon و زبــان 
گفتاری ELIZA توسط Joseph Weizenbaum به شکلی 
امیدبخش عرضه شدند. موفقیت ها و حمایت پژوهشگران 
برجســته توانســت ســازمان های دولتی ماننــد DARPA را 
متقاعــد بــه حمایــت از پژوهش هــای هــوش مصنوعــی در 
چندین مؤسســه تأمین مالی کند. به ویژه دولت علاقه مند 
به ماشــینی بود که زبان گفتاری و پردازش داده هــا را با توان 
عملیاتــی بــالا رونویســی و ترجمــه کنــد. توقعــات حتــی از 
خوش بینی ها بالاتر بود و ماروین مینسکی در سال ۱۹۷۰ به 
مجله لایف گفت: »بین سه تا هشت سال ماشینی با هوش 

عمومی یک انسان معمولی خواهیم داشت.« 

نگاهی به تاریخچه نه چندان دور و دراز هوش مصنوعی

 ماشین ها هم
فکر می کنند؟

هوش مصنوعی از 1950 تا امروز

ازالگوبرداریتاپاسخدهیانسانگونه

HISTORYتاریخچه

هوش مصنوعی رونــد تکامل خود را از ماشــین 
تورینــگ تــا برنامه های کاربــردی مدرن موســوم 
به یادگیــری ژرف و پــردازش زبان طبیعــی ادامه 
داده است. این پیشرفت در طول سال ها بر پایه 
عوامل بسیاری انجام شده که توانایی گردآوری، 
تجزیــه و تحلیــل ســریع و کارآمد حجــم عظیم 
داده هــا و پیشــرفت های فنــاوری محاســباتی 
از مهم تریــن آنهاســت. همچنیــن درخواســت 
بــرای دسترســی بــه ســامانه ای خــودکار کــه 
فعالیت های پرخطر، چالش برانگیز یا زمان بر را 
برای انســان انجام دهد، به این پیشرفت کمک 
کــرده اســت. توســعه اینترنــت و دسترســی بــه 
حجــم عظیــم داده هــای دیجیتــال فرصت های 
بیشــتری بــرای حــل مســئله در دنیــای واقعــی 
توســط هوش مصنوعی ایجاد کرده اســت. این 
در حالی است که مســائل اجتماعی و فرهنگی 
بر آن اثــر گذاشــته و بحث هایی دربــاره اخلاق و 
پیامدهای هوش مصنوعی و نگرانی هایی درباره 
از دســت دادن شــغل و خودکار کردن کارهــا را به 
وجود آورده است. همچنین نگرانی هایی درباره 
مورد اســتفاده احتمالــی از هــوش مصنوعی در 
کارهای شیطانی مانند حملات سایبری مخرب یا 
کارزارهای انتشار اطلاعات نادرست مطرح شده 
است. در نتیجه پژوهشگران و تصمیم گیرندگان 
تلاش می کنند تــا از ایجاد و کاربرد مســئولانه و 

اخلاقی هوش مصنوعی مطمئن شوند. 
ممکن اســت اوایل قرن بیســتم خاستگاه هوش 
مصنوعــی باشــد؛ آنــگاه کــه دانشــمندان رایانــه 
الگوریتم ها و نرم افزارهایی ایجاد کردند تا کارهایی 
مانند حل مســئله، تشــخیص الگو و قضــاوت را 
انجام دهد که به هوش انســانی نیاز دارد. یکی از 
پیشــگامان هوش مصنوعی آلن تورینــگ بود که 
مفهوم ماشینی را پیشــنهاد داد که هر کار هوش 
انسانی را شبیه سازی کند که به نام آزمون تورینگ 

)Turing Test( شناخته می شود. 
کنفرانــسدارتمــوث۱۹۵۶: کنفرانــس دارتمــوث 
Dartmouth در سال ۱۹۵۶ دانشگاهیان مختلف 
را بــرای بررســی چشــم انداز ســاخت ربات هایــی 
که می تواننــد »فکر کنند«، گــرد هــم آورد. در این 
کنفرانس بــه طور رســمی حوزه هــوش مصنوعی 
معرفی شد. در آن زمان موضوعات اصلی مطالعه 

هوش مصنوعی را سامانه هایی شکل می دادند که 
بر پایه قواعد و تفکر نمادین بودند. 

دهههــای۱۹۶۰و۱۹۷۰:پژوهش هــای هــوش 
مصنوعــی در دهه هــای ۱۹۶۰ و ۱۹۷۰ بــر توســعه 
ســامانه های خبــره بــود کــه بــا هــدف تقلیــد از 
انســانی در  تصمیم گیری هــای کارشناســان 
زمینه های ویژه مانند مهندســی، مالی و پزشکی 

طراحی شده بودند. 
دهه۱۹۸۰:هنگامی که کاســتی های سامانه های 
ساخته شــده بــر پایــه قواعــد آشــکار شــد، 
پژوهش های هــوش مصنوعی به ســوی یادگیری 
ماشــین رفت که شــاخه ای از رشــته ای اســت که 
روش های آماری را بــرای یادگیــری رایانه ها بر پایه 
داده ها به کار می گیرد. در نتیجه شبکه های عصبی 
بر اساس ســاختار و عملکرد مغز انســان ایجاد و 

الگوسازی شد. 
دهههــای۱۹۹۰و۲۰۰۰:پژوهش هــای هــوش 
مصنوعی در دهه ۱۹۹۰ در زمینه رباتیک، بینایی 
رایانــه و پــردازش زبــان طبیعــی پیشــرفت های 
چشم گیری داشت. در اوایل دهه ۲۰۰۰ پیشرفت 
در تشخیص گفتار، تشخیص تصویر و پردازش 
زبان طبیعی با پیدایش یادگیری عمیق )شاخه ای 
از یادگیری ماشین که از شــبکه های عصبی ژرف 

استفاده می کند( ممکن شد. 
هوشمصنوعــیامــروزی:دســتیارهای مجازی، 
خودروهای خودران، تشــخیص پزشکی و تجزیه 
و تحلیل مالی تنها تعدادی از کاربردهای امروزی 
هوش مصنوعی است. هوش مصنوعی به سرعت 
در حال توســعه اســت و محققــان بــه طرح هایی 
 ،reinforcement جدید مانند یادگیری تقویتی
محاســبات کوانتومــی quantum و محاســبات 
نورومورفیــک neuromorphic )پردازش هــای 

برگرفته از ساختار و کارکرد مغز( نگاه می کنند. 
گرایــش بــه ســوی تعامــلات شــبیه بــه انســان از 
روندهای رو به گسترش امروزی است که دستیاران 
صوتی مانند سیری و الکسا پیشتاز آن هستند. 
الگوی زبانی آموزش داده شده توسط OpenAI به 
نام چت جی پی تی نیز نمونه ای از هوش مصنوعی 
»Talk of the town« است که قادر به درک زبان 
طبیعی و پاسخ دهی انسان گونه به گستره بزرگی 

از پرسش هاست.
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N مواجههباموانع

کنار زدن نخستین ابهام از هوش مصنوعی کوهی از موانع 
را آشــکار کرد. بزرگ ترین آن نداشــتن قدرت محاســباتی 
انجــام هــر کار اساســی بــود. هانس مــوراوک، دانشــجوی 
مک کارتــی در آن زمــان گفــت: »رایانه ها هنــوز میلیون ها 
بــار ضعیف تــر از آن بودنــد که هــوش را نشــان دهنــد.« با 
کاهش بردباری و بودجه، پژوهش ها برای ۱۰ سال با کندی 
انجام شــد، امــا گســترش ابزارهــای الگوریتمی و ســرمایه 
در دهه ۱۹۸۰ آن را دوبــاره فعال کرد. روش هــای »یادگیری 
عمیــق« Deep Learning توســط جان هاپفیلــد و دیوید 
روملهــارت رواج یافــت کــه بــه رایانه هــا اجــازه یادگیــری بر 
پایــه تجربــه را داد. همچنیــن ادوارد فایگنبــام ســامانه ای 

خبره معرفی کرد که فرایند تصمیم گیری یک 
انسان کارشــناس را تقلید می کرد. این برنامه 
از یک کارشناس در یک زمینه سؤالاتی درباره 
موقعیتی ویژه می پرسد، آنگاه که تقریباً پاسخ 
همه موقعیت ها را آموخت، افراد غیرکارشناس 
می توانند از آن برنامه مشــاوره دریافت کنند. 
سامانه های خبره به شکل گسترده در صنایع 
بــه کار گرفتــه شــدند. دولــت ژاپــن به عنــوان 
بخشی از پروژه نســل پنجم رایانه )FGCP( به 
تأمین مالــی فراوان ســامانه های خبره و ســایر 

تلاش هــای حــول هوش مصنوعــی پرداخــت و مبلــغ ۴۰۰ 
میلیــون دلار را از ســال ۱۹۸۲ تــا ۱۹۹۰ بــا هــدف تحــول در 
پــردازش رایانــه ای، برنامه نویســی منطقی و بهبــود هوش 
مصنوعی سرمایه گذاری کرد. گرچه بخش بزرگی از اهداف 
بلندپروازانــه به بار ننشســت و برنامــه پایان یافــت، با این 
حال همین حرکت الهام بخش نسل جوان بااستعدادی از 

مهندسان و دانشمندان شد. 
قابل توجه آن اســت که هــوش مصنوعی در نبــود بودجه 
دولتی و تبلیغات همگانی رشد کرد. در طول دهه های ۱۹۹۰ 

و ۲۰۰۰ بسیاری از اهداف برجسته هوش مصنوعی محقق 
شــد. برنامــه شــطرنج Deep Blue شــرکت IBM در ســال 
۱۹۹۷گری کاسپاروف، قهرمان و استاد بزرگ شطرنج جهان 
را شکســت داد. در همان ســال نرم افزار تشــخیص گفتار 
شرکت »دراگون سیستم« Dragon Systems روی ویندوز 
پیاده سازی شد که گامی بزرگ و رو به جلو در جهت تلاش 
برای تفســیر زبان گفتاری بود. به نظر می رســید مشکلی 

وجود ندارد تا ماشین ها نتوانند از پس آن برآیند. 

ازمیانرفتنمحدودیتبنیادین
ما درباره نوشــتن کدهــای برنامه هــوش مصنوعی چندان 
هوشمندتر نشده ایم؛ پس چه چیزی تغییر کرده است؟ به 
نظر می رسد محدودیت بنیادین ذخیره سازی 
رایانه که برای بیش از ۳۰ ســال ما را عقب نگه 
می داشت، از بین رفته اســت. رایانه ها بر پایه 
قانون مور کــه برآورد می کند حافظه و ســرعت 
رایانه ها هر ســال دو برابر می شــود، ســرانجام 
توانستند در بسیاری موارد از نیازهای ما پیشی 
گیرند. این همان مســیری است که به پیروزی 
Deep Blue بر کاسپاروف در سال ۱۹۹۷ منجر 
شــد و Alpha Go گوگل توانســت بــر قهرمان 

چینی گو، کی جی Ke Jie چیره شود. 
اکنــون در عصــر »کلان داده هــا« )Big Data( زندگــی 
می کنیــم؛ عصــری کــه در آن ظرفیــت گــرد آوری حجــم 
عظیمــی از اطلاعاتــی را داریم که پــردازش آن بــرای یک 
فرد بســیار دشــوار اســت. پیش از این هــوش مصنوعی 
در چندیــن صنعت مانند فنــاوری، بانکــداری، بازاریابی 
و ســرگرمی حضوری بســیار پربار داشــته اســت. شاهد 
بوده ایم حتی اگر الگوریتم ها پیشرفت چندانی نداشته 
باشند، کلان داده ها و محاسبات انبوه به هوش مصنوعی 

اجازه می دهند تا یاد بگیرد. 

مهران امیری  

mehranamiri
@gmail.com
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POINT OF VIEWدیدگاه

چند وقتی است که چند ســاعت در هفته در یک 
کارگاه ادبی بــه نام »قــدرت و تباهی در شــاهنامه« 
شرکت می کنم. بخش زیادی از مباحث هر جلسه 
با گریز زدن از شــاهنامه و اسطوره ها و جنگ قدرت 
و روان شناسی شخصیت های متنوع آن به زیست 
امــروزی »انســان ایرانــی« پرســش هایی را دربــاره 
چیســتی و کیســتی نظــام فکــری و ذهــن تاریخی 
»ما ایرانی ها« مطرح می کند. اینکه برای مثال روح 
تاریخی ما در لایه های پنهان خود چه چیزهایی در 
چنته دارد که حتی این روزها هم می شود رد آنها را در 
جامعه و مطالباتش دید و سنجید! اینها چیزهایی 
اســت که شــما بــا دیــدن تدتاک فــلان مدیــر موفق 
سیلیکون ولی یا شرکت در دوره های فشرده مهارتی 

کسب وکاری هرگز یاد نخواهید گرفت. 

گوگلومایکروســافتومسئلهمهم
ارتباطباحاکمیت

انتشــارات راه پرداخت کتابی دارد به نــام »ابزارها و 
سلاح ها«. عنوان کتاب به شکلی اشاره دارد به این 
موضوع که چطور فناوری می تواند تبدیل به سلاح 
شود. سلاحی علیه حقوق بشر و زندگی آدم ها. در 
بخش هایی از کتاب چالش های شرکت هایی چون 
مایکروسافت و گوگل در کار با دولت و تجربه هایی 
مطرح شده که مشابه چیزی است که در چند ماه 
گذشته شرکت های ایرانی با آن مواجه بوده اند. برای 
نمونــه در دوره ترامــپ و وقتی دیوار بیــن مکزیک و 
آمریکا کشــیده می شــده، اســتفاده پلیس گمرک 
و مهاجــرت آمریــکا )آیــس( از فنــاوری تشــخیص 
چهره مایکروسافت برای شناسایی مهاجران و جدا 
کــردن والدین از کــودکان به یــک جنجال بــزرگ در 

مایکروسافت تبدیل می شود.
ساتیا نادلا، مدیرعامل مایکروســافت می گوید در 
یک جلســه کاری بوده که دیده توییتــی در این باره 
منتشر شــده و تا خودش را به شــرکت برساند، جو 
آن قدر ملتهب شــده بــود که بســیاری از مدیــران و 
کارمندان شــرکت او را به چشــم هم دســت ترامپ 
و یک جنایتکار می دیده اند. با اینکــه توضیح داده 
چیزی کــه آنها بــه آیــس داده بودند، اصــولاً کارکرد 
دیگری داشته و برای استفاده علیه مهاجران طراحی 
نشــده بــوده اســت. او می گویــد آن روز فهمیدم که 
هــر چقــدر در مهــارت کســب وکاری دانــش زیادی 
دارد، امــا در مواجهه با مســائلی کــه در جامعه رخ 
می دهد، بی دانش و تســلیم اســت. تأکید می کند 
که من می توانستم در سخت ترین و پرچالش ترین 
جلســات کاری، مدیــران ارشــد شــرکتم را دربــاره 
رویکردها و استراتژی های آینده مان قانع کنم، اما از 
پس یک دانشجوی کارآموز در مایکروسافت که از 
من می خواست شرکت در برابر سیاست های ضد 
نژادی یا ضد محیط زیستی ترامپ موضع صریح 
بگیــرد، هیچ حرفی بــرای گفتــن نداشــتم. او تأکید 
می کند آن موقع بود که فهمیدم در جهانی که نسل 
زد مهم ترین شهروندان آن هستند، هر مسئله ای به 
شرکت من مرتبط است. نمی توانم در کنج امن خود 

بنشینم و بگویم مسئله مهاجران مکزیکی مسئله 
دولت است و خودش باید آن را حل کند! 

تغییراترادرککنیم
کم کم اکثریت کارمندان و مدیران شرکت های فناوری 
از نسل زد خواهند بود. نســلی که اگر اعتراضی راه 
می اندازد، نه برای افزایش دســتمزد بلکه برای این 
اســت کــه بدانــد آخرین محصــول شــرکت چقدر 
برای محیط زیســت یا حقوق زنان مخــرب خواهد 
بود! صحبت درباره نسلی است که دیگر همین که 
حقوق او را بدهید، برای او کفایت نخواهــد کرد و او 
حق خودش می داند بداند شما درباره سیاست های 
دولت یا جنگ در یک کشور دیگر چه فکر می کنید و 
موضع تان چیست! درباره محدودیت های اینترنت 
یــا دســتگیری یــک فعــال اجتماعــی نظــری دارید 
یا خیــر... کتــاب ابزارهــا و ســلاح ها از قــول مدیران 
شــرکت های فنــاوری دنیــا کــه درگیــر چالش هایی 
از این دســت شــده اند، به شــما می گوید مدیریت 
یک شــرکت، ایــن روزها شــبیه اداره یک دانشــگاه 
شده است. شــما دیگر با کارمندان ســربه راهی که 
هرچه شــما بگویید دربســت قبــول کننــد، مواجه 
نیستید. درست مثل دانشگاه با آدم های همیشه 
معترض و صاحب اندیشــه ای روبه رو هســتید که 
مدام شــما را و سیاســت ها و مواضع تان نسبت به 
جامعــه و تحــولات آن را به چالش می کشــند.  چه 
دیجی کالا و اســنپ و ابرآروان باشــید و چه گوگل و 
مایکروسافت، نمی توانید بگویید نان و ماست مان 
را می خوریم و یک محصول یا خدمت می فروشیم 
و اینکه چــه دولتی بر ســر کار باشــد یا نباشــد و در 
خیابان چــه می گــذرد، به ما ربطــی ندارد. مســائل 
اجتماعی و سیاسی و تغییرات جامعه بیش از هر 
زمــان دیگــری شــرکت ها را، به خصــوص آنهــا را که 
سهم بیشــتری از نیروی کار نســل زد دارند، درگیر 
خواهد کرد. اینجاست که دیگر کتاب های انگیزشی 
و کســب وکاری برایــان تریســی و حتــی پیتــر تیل و 
رمان های امثال جی کی رولینگ و جی.آر.آر تالکین 
چیــزی بــرای یــاد دادن بــه شــما نخواهند داشــت. 
اینجاست که متوجه خواهید شد ادبیات و رمان و 
جامعه شناسی و دانستن تاریخ سرزمینی که روی 
خاک آن به دنبال گرفتن »یوزر« بیشــتر هســتید، 
حتمــاً بــه کار می آیــد! ایــن بهانــه را کــه از خوانــدن 
ســعدی و حافظ و خاقانی و نظامــی و تاریخ تصوف 
و تاریخ اجتماعی ایران و... چیزی متوجه نمی شوید 
هم نمی توانید بیاوریــد؛ بعید می دانم بــار اولی که 
بــوم کســب وکار را هــم دیدیــد، کامــلاً آن را متوجــه 
شده باشــید. در ضمن این تقصیر خود شماست 
کــه اهمیــت پیچیدگــی مفاهیــم را بــا فرمول هــای 

ساده سازی موفقیت جایگزین کرده اید. 
بله. نه حرف کســانی را کــه می گویند کتــاب و رمان 
خواندن از مد افتاده باور کنید و نــه برای حرف آنها 
که فکر می کنند مسئولیت اول و آخرشان این است 
که فروش استارتاپ های هلدینگ شان را بالا ببرند، 

اعتبار زیادی قائل باشید.
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طنز و حکمت
H U M O R
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چه کسی باورش می شد روزی برسد که ایرانی دیگر حتی شامپو تخم مرغی هم گیرش نیاید؟ 
واقعاً عجب از این شانس تخم مرغی ...

نصایح سعدی هند

هرسخنیدرمحل
خودنکوست

امیرخســرو دهلــوی، عــارف و شــاعر 
پارسی گوی )۶۵۱-۷۲۵ ه.ق.( زاده دهلی 
بــود کــه در دربــار پادشــاهان هنــد مورد 
توجه بود. دهلوی دســتی در موســیقی 
نیز داشت و در این زمینه در دوران خود 
شــهرتی کســب کرده بــود. امیرخســرو 
دهلوی در کنار حسن دهلوی، دو شاعر 
مهم اوایل قرن هشتم بودند که بر دیگر 
ســخنوران پارســی گوی هنــد اثرگــذار 
بــوده و در دوره هــای پــس از خــود نیــز 
نفوذی دامنــه دار در بین شــاعران ایران 
و هند داشــتند. امیرخسرو به زبان های 
فارســی، عربــی، ترکــی و سانســکریت 
چیرگی داشــت. وی را ســعدی هند نیز 
نامیده اند. دهلوی آثار بســیاری از خود 
باقــی گذاشــته کــه از آن جملــه دیــوان 
قصایــد و غزلیــات اســت. وی خمســه 
نظامی گنجــوی را نیــز اســتقبال کــرده و 

پاسخ گفته است.

بهره مقصود چو بی رنج نیست
کاهل بیکار به پیکار بهِ

زان تن کاهل که گل نازکست
خارکش سوخته صد بار بهِ

دل که به گلِ ماند نیامد برون
سنگ گرانست به دیوار بهِ

وآنکه بوُدَ خاک ره از حسُن خلُق
چون گل کعبه شرف آثار بهِ

طاعت اگر از پی مال و زر است
کاسه که خاکیست نگونسار بهِ

ابر ببارد چو بگویی ببار
دست سخی ز ابر گهربار بهِ

هر سخنی در محل خود نکوست
زمزمه مرغ به گلزار بهِ 

بر جهُلا جهَل نکوتر ز پند
درد خر از داروی بیطار بهِ

HINT نکته

داروگر ریق رحمت را سر کشید!

1
تــوی زندگــی همه مــا کســانی یــا چیزهایــی هســتند که 
آن قدر وجودشــان در کنار ما عادی و بی اهمیت بوده که 
هیچ وقت به نبودن شــان فکر نمی کنیم. جای خالی این 

عزیــزان را وقتــی درک می کنیــم کــه بین مان 
نباشند. آن وقت است که یکباره به خودمان 
می آییم و متوجه می شویم که ای دل غافل! 
چقدر حواس مان به این وجــود عزیز نبوده، 
چقــدر غفلــت کرده ایــم، چقــدر - خــدای 
نکــرده - او را مســخره کرده ایــم یــا کوچــک 

شمرده ایمش...

2
می فرماییــد: »مثل چه؟« عرض می کنم: »مثل شــامپو 

تخم مرغی داروگر!«

3
یعنی چه کســی باورش می شــد روزی برســد کــه ایرانی 
دیگر حتــی شــامپو تخم مرغی هم گیــرش نیایــد؟ واقعاً 
عجب از این شــانس تخم مرغی. اما حالا هرچه باشــد، 
خبر رسیده کارخانه ۹۵ ساله داروگر که یک زمانی چند 

هزار نفر کارگر داشــت، دیگر توانایی نگه داشــتن همان 
چند ۱۰ نفــر باقیمانــده اش را هم ندارد و قرار اســت ریق 
رحمت را سر بکشــد و به رحمت ایزدی بپیوندد و درش 

تخته شود، خلاص!

4
یــادش بخیر زمانــی پدر بنــده بــرای اینکه ما 
بچه های ولخــرج در معرض خطــر ریزش مو 
را به مصــرف تولیــدات وطنــی و شــامپوهای 
داخلــی ترغیــب کند، دســت روی ســر کچل 
خود می کشــید و می گفت: »من که شــامپو 
تخم مرغــی می زنــم، خیلــی هــم راضــی ام!« 
حالا با این اوضاع چه کســی بایــد جوابگوی 
پدرهای زحمتکشی باشــد که دوست دارند 
بچه هایشــان را نصیحــت کننــد، امــا اســباب و وســایل 
لازم را نمی توانند تهیه کنند؟ خدا هیچ کس را شــرمنده 

بچه نکند.

5
مطمئنــم همیــن حــالا بعضــی از شــما خوانندهــگان 
محترم مجله دارید توی ذهن تان یک سناریوی دارک از 
سهل انگاری و بی خیالی مسئولان محترم می سازید که 

لابد با ندانم کاری، کاری کردند کارستان و کارخانه ای به 
آن بزرگی و قدمــت را نابود کردند، یــک آب هم رویش... 

در حالی که واقعاً این طور نیست.
در واقع قاتل داروگر آنهایی هستند که برای نگه داشتن 
چهار تا شــوید روی کله شان، دســت رد به سینه شامپو 
تخم مرغی زدند. یا کســانی که برای ســفید نگه داشتن 
چند دندان ناقابل بی خیال خمیردندان داروگر شــدند. 
از مایــع ظرفشــویی و بقیــه محصــولات دیگــر حرفــی 

نمی زنم. اصلاً حرفی نمی ماند. 

6
حتماً باید مثل ایران خودرو و ســایپا، داروگر را هم به زور 
توی حلق تــان بریزند عزیــزان؟ خب بگذارید مســئولان 
کمی استراحت کنند. خودتان سرتان را بیندازید پایین 
و تخم مرغی تــان را مصرف کنیــد دیگر. ایــن چه وضعی 

است آخر؟

7
ماندیم در فضای سرسخت تخم مرغی

باید کنیم روی تن رخت تخم مرغی
گیریم لای موها شامپوی خارجی رفت

آخر چه می توان کرد با بخت تخم مرغی

شب نوشته های یک بچه نوآور! )85(

فراخوانبرای
خودموخودت

آن غربی هــای خدانشــناس که از ســر صبــح تا بوق 
ســگ دنبــال ایــن هســتند یــک چیزهایــی را تــوی 
کلــه مــردم جاهــای دیگــر دنیــا، به ویــژه مــا کننــد و 
اگــر نتوانســتند تــوی کلــه فــرو کننــد از خیــر پاچه 
مبــارک نمی گذرنــد، پیوســته دنبــال ایــن هســتند 
تــا مــا بپذیریــم تبلیغــات چیــز خوبــی 
دردهــای  از  خیلــی  درمــان  و  اســت 

کسب وکارهاست.
ولــی مــا چــون نگــران هســتیم اگــر یــک 
بــار چیــزی را بپذیریم، آنهــا توهــم بزنند 
کــه حرف شــان تــوی کله مــان رفتــه و لابد 
ســراغ پاچه مــان هــم برونــد و شــاید کار 
بــه جاهــای دیگــر بکشــد، پــس ســفت و 
محکم ایســتاده ایم و مقاومــت می کنیم 
و می گوییــم ما تنها روش های بومی شــده 
خودمان را دنبال می کنیــم و اگر حرفی با روش های 
ما ســازگار نباشــد، هر چند ادعای علمــی بودن هم 

بکند باید بگذارد درب کوزه و آبش را بخورد. 
همین روزها مهدی و محمد آمده بودند و می گفتند 
بایــد فکری بــرای فروش مــان بکنیم، چراکــه یکی از 
بــزرگان دنیــای کســب وکار همــان خدانشــناس ها 
گفته: »تــا وقتــی چیــزی فــروش نرفتــه، اتفاقی رخ 
نمی دهــد.« یکــی نیســت بپرســد آن همــه زحمت 
چهــار نفــر کارمنــد کــه صبــح می آینــد و می روند و 
ســاعت می زننــد، دو نفــر خدماتــی کــه بــرای  
صبحانه شــان نان ســنگک و پنیر می گیرنــد، چای 
درســت می کننــد، یــک نفــر مدیــر پشــتیبانی کــه 
تدارکات اداری و اجرایی را مدیریت می کند، کارمند 
اداری، کارشناس مالی، منشی، دستیار مدیر، مدیر 
مالــی که در خدمــت آن چهار تــا کارمند هســتند و 
مدیرعامل محترم که بر کارکرد درســت آن هشــت 
نفر نظارت می کند تا آن چهار نفر کارشان را بکنند 
و هیئت مدیره ارجمند که هر هفته  برای برنامه ریزی 
کارهای آن چهــار نفر جلســه می گــذارد، زبانم لال 
کشک می سابند؟ این  همه آدم و آن همه کار؛ چطور 
می شود گفت اتفاقی رخ نداده؟ اصلاً گیرم آن جمله 
را نــه یــک نفــر غربــی خدانشــناس، بلکه یــک آدم 
دانای شــیرپاک خــورده گفته باشــد و مــا بپذیریم، 
اگر خوب نــگاه کنید، گفتــه او درباره فروش اســت، 

نه کارهای دیگر. 
روشــن اســت که اگر یک فروشــنده، نه کارشــناس 

محترم فلان ســازمان نیم ســاعت فک بزند و پیش 
از آن شــرکتش تبلیغــات زیــادی کــرده و بــرای هــر 
ســازی که مشــتری زده حــرکات مــوزون مناســب را 
نمایــش داده، امــا کســی دســت بــه جیــب نشــده 
باشد، به راســتی خبری نشده اســت؛ البته جاهای 
دیگری هست که اگر نتیجه ای به دست نیاید، باید 
گفت گویا اتفاقی رخ نداده؛ شــاید داده و به کســی 
نگفته اند. نمونه زنده اش فلان شتاب دهنده که باز 
هم فراخوان پذیرش طرح نوآورانه داده، گرچه پس 

از فراخوان های پیشین هم خبری نشده است.
این شــتاب دهنده هــم مانند آن همه ســازمان که از 
همیــن کارهــا می کننــد و انــگار نــه خانی آمــده و نه 
خانی رفته اســت. ولــی از جوانمردی به دور اســت 
اگر فلان سازمان برای بهمان موضوع، فلان کارها را 
بکند، ولی چندتایی فلان فلان شــده، بــر پایه حرفی 
که فلان خدانشــناس درباره بهمــان موضوع گفته، 
کارهایش را ندیده بگیرند و داستان بسازند که فلان 

شده و بهمان شده است.
اصلاً این فلان فلان شــده ها به کنار، فراخوان جذب 
طرح آن هــم در حوزه هــای خیلــی برجســته فلان و 
بهمان از سوی یک شتاب دهنده فلان، هیچ چیزی 
که نباشد دست کم مثل مهمانی فلان کس است که 
گفت: »مهمانی گرفتم، بزن و بکوب و بریز و بپاش 

و... ولی شلوغش نکنیم، تنها خودم و خودت.«
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